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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد به استناد مجوز هیات مدیره سازمان، اجاره پارکینگ های طبقاتی زائر و 
علیخانی را به شرح ذیل به مدت یکسال شمسی و از طریق مزایده عمومی دو مرحله ای به 

شرکت واجد الشرایط واگذار نماید.
لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شرکت در 
مزایده از تاریخ نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخه 
1397/8/27 به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب جایگاه گاز CNG و تالار آرین، واحد امور 
قراردادهای سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شماره تلفن های 59 و 32859958 داخلی 

های 141 و 142 تماس حاصل فرمایند.
توضیحات:

میزان سپرده شرکت در مزایده به مبلغ )به عدد(: 1/800/000/000 ریال )به حروف(: یک 
میلیارد و هشتصد میلیون ریال به صورت ضمانت نامه بانکی با اعتبار سه ماه یا فیش واریز 
نقدی به حساب سپرده شماره 100789426557 نزد بانک شهر شعبه میدان جهاد قم به 

نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند.
هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب 

ضبط خوهد شد. 
هزینه کارشناسی و درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.

سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.
پیشنهادات رسیده ساعت 10 صبح روز سه شنبه مورخه1397/8/29 در محل سازمان، 
در کمیسیون نوبت اول مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد پاکت )الف( که شامل 
سپرده یا ضمانتنامه شرکت در مزایده می باشد، در صورت صحت اسناد مذکور از نظر مدت، 
مبلغ و ...، پاکت )ب( تایید شدگان پاکت )الف( مفتوح گردیده و اسناد جهت بررسی فنی و 

امتیاز به کمیته فنی و بازرگانی بندی ارجاع داده خواهد شد. 
اسناد پاکت )ب( ارسالی از کمیسیون نوبت دوم مزایده، ساعت 8/30 صبح روز چهارشنبه 
مورخه 1397/8/30 در محل سازمان و در کمیته فنی و بازرگانی جهت بررسی فنی و امتیاز 

بندی مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
پاکت )ج( شرکت هایی را که طبق نظر کمیته فنی و بازرگانی حائز امتیاز فنی حداقل 60 
از 100 شده اند، ساعت 10 صبح روز شنبه مورخه 1397/9/3 در محل سازمان، در کمیسیون 

نوبت دوم مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد.
بدیهی است در هر مرحله ای که شرکت کنندگان حائز شرایط تشخیص داده نشوند، از 

فرآیند رقابت خارج خواهند شد.
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

روابط عمومی سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

اصلاحیه آگهی مزایده عمومی )دو مرحله ای(

رییس شورای تهران:

انتخاب شهردار پایتخت حزبی نیست

جلال میرزایی عضو فراکسیون امید :

سران سه قوه برتصویب CFT اتفاق نظر دارند

شهردار تهران رفتنی شد

وزیر اطلاعات:

دسیسه آمریکایی ها 
سرنوشتی جز رسوایی نخواهد داشت

پیش بینی 12 فعال اقتصادی از اعمال دور جدید تحریم ها 

تکانه شدید اقتصادی 
در راه نیست 

وزیر اطلاعات در پیامی 13 آبان را یادآور درایت و تدابیر 
آگاهی بخش و دوراندیشانه امام خمینی )ره( به منظور 
رسوایی و برملا کردن توطئه های شیطان بزرگ،آمریکای 
ها  آمریکایی  دسیسه  کرد:  تاکید  و  دانست  جنایتکار 
همچون توطئه های قبل سرنوشتی جز شکست، رسوایی 
و سرافکندگی آنها نخواهد داشت.به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی وزارت اطلاعات، در پیام حجت الاسلام و المسلمین 

»سید محمود علوی« آمده است: اینک در چهلمین سال 
پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی جهانیان اذعان کرده اند 
که انقلاب به درجه ای از بلوغ و توانایی رسیده که یک تنه 
ابهت پوشالی استکبار را فرو ریخته و ملت های مظلوم و 
تحت ستم را به حرکت های آزادی خواهانه رهنمون می 
گرداند، تا آنجا که خیزش ها و جنبش های اسلامی یکی 

پس از دیگری با الهام از این اقدام قهرمانانه...

خیمه شب بازی ترامپ با عروسک تحریم های اقتصادی علیه ایران، به پرده آخر رسید. از دیروزمحدودیت هایی آغاز 
شد که خبرگان اقتصادی می گویند اثرات آن در ماه های قبل تخلیه شده است.ماه ها است که ایالات متحده آمریکا بر 
طبل اعمال تحریم ها علیه اقتصاد ایران می کوبد. زمزمه های آن را ماه به ماه از اواسط سال گذشته آغاز کرد و در نهایت 
گام به گام به موعدی نزدیک شد که برجام را زیر پا بگذارد و بگوید که برجام بدترین توافق دوره حکومت داری در این 
کشور بوده که از سوی باراک اوباما، همتای پیشینش به امضا رسیده است. رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا به صورت 

یکطرفه از برجام خارج شد و پس از آن اعلام کرد که یکی از سخت ترین تحریم ها را بر علیه اقتصاد ایران...
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شهردار قم گفت: برای جلوگیری از ساخت و ساز نماهای نا متعارف یا به اصطلاح رومی، نیازمند 
الگوسازی معماری اسلامی برای مردم هستیم.سیدمرتضی سقائیان نژاد با بیان اینکه نمادهایی که 
در شهرها وجود دارد، نشان گر هویت آن شهر است، اظهار کرد: هر هویتی که در مناظر خود داریم 
همان در سبک زندگی مردم نیز به صورتی وجود دارد؛ بحث نفوذی که رهبری بر آن تاکید می کنند 
به نوعی همین است و نماهایی که عنوان رومی در شهر دارند برگرفته از فرهنگ غرب و یونان است.
وی با تاکید بر اینکه نفوذ و تهاجم فرهنگی به جایی رسیده که مباحث اقتصادی نیز به آن گره خورده 
و موجب شده استقبال ویژه از نماهای رومی شود، تصریح کرد: این اشکال و نماها در سبک زندگی 
و خلق و خوی ما اثر خواهد گذاشت و به نوعی نمایش اشرافیت در جامعه است.شهردار قم با اشاره 

به علل گسترش نماهای نامتعارف در شهرها خاطرنشان کرد: ما آئین نامه داریم...

فضای ساخت و ساز ساختمان ها درشهر قم دیگر هیچ شباهتی به دوران گذشته خود ندارد 
و به اعتقاد بسیاری از کارشناسان و مسئولان به اندازه ای که در این استان ساختمان ها با نمای 
رومی ساخته می شوند در خود شهر روم چنین چیزی وجود ندارد.علاقه شدید برخی ازمردم قم 
به ساخت ساختمانهایی با نمای رومی تا حدی است که با وجود ممنوعیت این مساله درشهرسازی 
قم، آنان حاضرند جریمه این کار را بپردازند اما نمای خانه های خود را رومی کنند. این مساله 
در مناطق مختلف شهر به ویژه درخیابان های مرفه نشین که در سال های اخیر در شهرسازی 
قم ایجاد شده اند، بسیار چشمگیر است و کمتر خانه و یا آپارتمانی را می توان دید که نمای آن 
رومی نباشد. نکته مهمی دیگری که در این میان قابل توجه است استفاده از گنبدهای کلیسایی 

درنماهای رومی قم است، بدین معنا که ساختمان های جدید به گونه ای ساخته می شود...

شهردار قم خواستارشد

الگوسازی برای ترویج 
فرهنگ ساخت و ساز اسلامی 

ساخت و ساز ساختمان ها هیچ شباهتی به دوران گذشته ندارد

نمای رومی تهدید کننده 
هویت دینی قم

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: نمایندگان دولت در کمیسیون 
مربوطه مجلس حاضر می شوند و پیشنهادهای کارشناسی خود را 
برای رفع ایرادهای شورای نگهبان به مصوبه CFT مطرح می کنند. 
دولت همه سعی خود را می کند تا با اصلاح مصوبه در همین مرحله 
نظر شورای نگهبان تأمین و الحاق به CFT قانون شود.حسینعلی 
امیری درباره بازگشت لایحه CFT از شورای نگهبان به مجلس 

شورای اسلامی گفت: وقتی طرح یا لایحه ای به تصویب ...

شورای نگهبان لایحه الحاق ایران را به کنوانسیون مبارزه با 
تامین مالی تروریسم )CFT( خلاف شرع و قانون اساسی و مبهم 
دانست و آن را تایید نکرد. عباسعلی کدخدایی در توییتر خود 
نوشت: شورای نگهبان لایحه الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران 
به کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم )CFT( را در جلسات 
متعدد خود مورد بررسی قرار داد و واجد ایرادات و ابهاماتی دانست. 

این نظر شامل موارد خلاف شرع، خلاف قانون اساسی و...

امیری: لایحه CFT برای کشور مهم است

 دولت کمک می کند 
نظر شورای نگهبان تأمین شود

عباسعلی کدخدایی: 

بیشتر ایرادات 
به CFT محتوایی است
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طنین شعارمرگ بر آمریکادرایران اسلامی
مردم ایران پاسخ قاطعی به یاوه گویی های ترامپ دادند

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

86

جناب آقای محمدجواد کرخی 
با نهایت تاسف و تاثر درگذشت مادر گرامیتان را به شما و خانواده محترمتان تسلیت عرض نموده و برای 

آن مرحومه از درگاه ایزد منان علو درجات اخروی و برای  بازماندگان صبر و اجر مسئلت دارم. 

حسین عبداللهی

پیام تسلیت
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عقب نشینی گام به گام ترامپ؟!
را  ترامپ دوسال است که همه کشورهای جهان 
تهدید، ارعاب می کند که چنین می کنم و چنان به ویژه 
نوک حملاتش هم  ایرانی ها هستند و وعده روز ۱۳ ابان 
که تحریم کمر ایرانی ها را خواهد شکست و نهاتیا به زانو 

درمی آیند و کلی داستان سرایی.
۱۳ آبان  رسید و ببینم چی شد:

 ۱. ادعا کرده بود که فشارحداکثری به مردم ایران می اورد الان می گوید فشار 
ممکن زیراترامپ  حتی درداخل حاکمیت امریکا نتوانست همه نظر ها را برای تصمیم 
خیالیش جلب و همراه  کند سایر کشورها که حتی در کلام نیز همراه او نشدند چه 
رسد درعمل  اصلی ترین متحدش یعنی اروپایی ها رسما مخالفت کردند و درعمل 

برنامه ریزی و دنبال جدا کردن راه حمایت از برجام بدون امریکا.
۲. با کمک اسرائیل همه توان خود را بکارگرفت که ترور کشف کند نهایتا یک 
نروژی را که اصلا معلوم نیست اصلیتش ایرانی باشد متهم به عکس گرفتن از فردی 
خیالی کردند که می خواسته یکی ازمخالفان ایران را ترور کنه این هم نتیجه نداد و 
کسی همراهی نکرد حتی رسانه های جهان هم   متوجه اصل ماجرا شدند که تبلیغی 

است و دنبال نکردند. 
۳. ادعا کرد نفت ایران باید به صفر برسد ولی فعلا مجبور شده هشت کشور را معاف 
کنه این هم یعنی عقب نشینی زیرا وقتی هشت کشورنفت از ایران بخرند دیگر فعلا 

صفر شدن فروش نفت ایران معنی ندارد.
۴. به همه کشورهای مهم جهان هیات فرستاد تا اول با تهدید بعد با التماس که 
مبادله با دلار با ایران انجام ندهند نتیجه این شد که فعلا اتحادیه اروپا و بهمراه پنج 

کشور روسیه  چین ترکیه و هند تجارت بدون دلارباارز ایران را برنامه ریزی کردند. 
۵. ادعا کرد عربستان جبران کاهش تحریم نفت ایران را می کند که قیمت با لا 
نرود در عمل این گونه نشد نه تنها قمیت نفت بالا رفت و نزدیک به نود دلار شد بلکه 

نه خود امریکا و نه عربستان وحتی اوپک نتوانستند این خیال را به عمل برسانند.
۶. دردادگاه لاهه هم درمورد وضع کردن تحریم ها علیه ایران محکوم شد و به جای 
استدلال حقوقی اول صلاحیت دادگاه لاهه را زیر سوال برد بعد تهدید کرد که کمک 
مالی خود را قطع می کند و نهایتا از پیمان مودت با ایران را لغو کرد و باقی ماجرا. خلاصه 
کلام این که زبان تهدید ظاهرا تنها ابراز باقی مانده نزد ترامپ و دو کشور همراهش یعنی 
اسرائیل و عربستان  است و بقیه کشورهای جهان از تجربه برجام و رفتا رامریکا عبرت 
گرفته اند ودنبال سازو کار تجارت بدون دلار، ترامپ و امریکا هستند.  این وسط دیپلمات 
های ایرانی را هم یاد کنیم که بدون تهدید و ادعا و داستان سرایی درهمه این عرصه ها 
ترامپ را مجبور به عقب نشینی گام به  گام کرده اند، به قول معروف ایرانی ها را هیچ وقت 

تهدید نکن و اگر کردی مجبور می شی گام به گام عقب نشینی کنی.

چرا یک زن را 
شهردار تهران نمی کنید؟ 

وقتی روحانی برای بار دوم با رای مردم به قدرت رسید، 
حامیان او منتظر انتخاب وزیر زن از سوی رییس جمهور 
بودند. روحانی در جریان انتخابات ریاست جمهوری، این 

وعده را به مردم داده بود که در کابینه خود از زنان استفاده خواهد کرد.رییس جمهور 
روحانی وزرای دولت دوازدهم را معرفی کرد اما خبری از زنان نبود. او حتی محیط 
زیست را هم به یک مرد سپرد. این تصمیم او، رای دهندگان به روحانی را به شوک 
فروبرد. بسیاری منتظر بودند حداقل یک وزیر زن از سوی روحانی به مجلس معرفی 
شود.بسیاری از حامیان رییس جمهور روحانی از جمله اصلاح طلبان به این تصمیم 
»شیخ دیپلمات« اعتراض کردند و آن را برخلاف شعارهای انتخاباتی دانستند.روحانی 
در روز دفاع از وزرای پیشنهادی خود در واکنش به این انتقادها گفت:» ما می خواستیم 
سه وزیر زن را برای کابینه دوازدهم معرفی کنیم که جایگاه آنان را هم مشخص کرده 
بودیم، اما نشد، حالا اینکه چرا نشد بماند!«این سخنان روحانی زیاد نتوانست، رای 
دهندگان به او را قانع کند. آنها به روحانی یادآوری کردند که محمود احمدی نژاد در 
دولت دوم خود سه وزیر زن را به مجلس معرفی کرد که البته یکی از آنها به کرسی 
وزارت تکیه زد.انتقادها به حسن روحانی وارد بود و همچنان وارد است. سوالی که در 
این میان مطرح می شود این معناست که چرا اصلاح طلبانی که خود منتقد رفتار 
رییس جمهور هستند و به او می تازند که چرا از وزیر زن استفاده نکرده است، در 
شهرداری تهران از یک زن استفاده نمی کنند.حالا که مشخص شده است محمد علی 
افشانی به دلیل بازنشستگی دیگر نمی تواند ساکن خیابان بهشت باشد چه بهتر یک زن 
را به شهرداری تهران بفرستیم.چه ایرادی دارد که برای اولین بار در تاریخ تهران، یک 
شهردار زن مدیریت شهری پایتخت ایران را به دست بگیرد. مردان تا امروز چه گلی به 
سر این شهر زده اند که یک زن نتواند.مثلا معصومه ابتکار به عنوان کسی که هم عضو 
شورای شهر بوده  و هم در دولت خاتمی و روحانی، معاون رییس جمهور و رییس 
سازمان محیط زیست بوده است، نمی تواند شهر تهران را اداره کند؟ البته گزینه های 
دیگر مثل او هم هست.تهران خسته از ساخت و ساز، احتیاج به روح دارد و چه کسی 
بهتر از یک زن که روح را به تهران برگرداند. الان پایتخت به زیباسازی و بازسازی 
روحی دارد و دیگر جایی برای اتوبان و ساختمان های سر به فلک کشیده ندارد.همان 
نقدی که به رییس جمهور روحانی وارد است الان به اصلاح طلبان حاضر در شورای 
شهر هم وارد است. وقتی می توان یک زن را به شهرداری تهران رساند چرا دست به 
روی دست گذاشته ایم و هی به دنبال رساندن یک مرد به شهرداری پایتخت داریم.

اعضای شورای شهر اگر می خواهند نام نیکی از خود به جای بگذارند و نام خود را در 
تاریخ ماندگار کنند می توانند با یک انتخاب درست، طرحی نو در شهر تهران دراندازند.

منتظر هستیم ببینم آیا اعضای شورای شهر مسیر متفاوتی از روحانی را می روند یا نه 
آنها هم همچون رییس جمهور مصالح را به خواسته رای دهندگان ترجیح می دهند.

آفرین آقای وزیر 
سهراب  حسینی

روز شنبه ۱۲ آبان ماه بازی رفت فینال جام باشگاه های آسیا بود که تیم پرسپولیس 
در این بازی از ساعت ۱۵ به وقت ژاپن در مقابل تیم کاشیما آنتلرز بود قرار می گرفت که 
با در نظر گرفتن اختلاف زمانی حدود ۵ ساعت و نیمه، بازی به وقت ایران از ساعت 9 
و ۳0 دقیقه صبح روز شنبه آغاز شد، درست زمانی که تعداد بسیاری از دانش آموزان در 
مدرسه هستند.چند روز پیش از مسابقه، بخشنامه ای در فضای مجازی دست به دست 
شد که طی آن وزیر آموزش و پرورش با توجه به اشتیاق وافر دانش آموزان و با تاکید 
بر عدم تعطیلی مدارس در روز دوازدهم آبان ماه مطابق ضوابط و مقررات و با توجه به 
امکانات موجود، مجوز پخش مستقیم این بازی را در مدارس دخترانه و پسرانه صادر 
کرد.همین خبر کافی بود تا از پیش از شروع این دیدار هیجان تماشای مسابقه فوتبال، 
آن هم در میان دوستان و همسالان و در ساعت درسی مدارس، هیجانی دوچندان 
به دانش آموزان ببخشد.بعد از اتمام بازی عکس ها و فیلم های زیادی منتشر شد که 
دانش آموزان در مدارس مناطق مختلف کشور با امکانات متفاوت این بازی را به تماشا 
نشسته بودند و فارغ از نتیجه باخت پرسپولیس برای ۲ ساعت تجربه ای جمعی و 
فراموش نشدنی را با همدیگر داشتند.متاسفانه ما همواره مدرسه را مکانی برای درس 
خواندن، سوال و جواب و امتحان در ذهن داریم )جایی که نشاط در آن کم است( 
اتفاقاتی از این دست باعث می شود که دانش آموز احساس کند مکان تحصیلی او به 
غیر از این مسائل، دغدغه های دیگر او را هم مد نظر دارد.زمانی که محصل احساس 
کند فضای آموزشی که او در آن درس می خواند از زندگی واقعی او زیاد فاصله ای ندارد 
قطعا با آن مکان تعلق خاطر بیشتری پیدا خواهد کرد و آنجا را بخشی از زندگی خود 
خواهد دانست، نه یک برنامه اجباری که از سر ناچاری باید هر روز آنرا تحمل کند.در واقع 
بچه ی ما وقتی احساس کند دیوارهای مدرسه فقط برای محافظت فیزیکی و مشخص 
شدن محدوده آموزشی است والا در باطن حصاری بین او و مدرسه اش وجود ندارد آن 
زمانست که آموزش و پرورش به هدف مهم خود دست یافته است.از این رو باید اقدام 
اخیر وزارت آموزش و پرورش را ستود و بیاد داشته باشیم که این ۲ ساعت چه فضا 
و خاطره ای برای بچه های مدارس ساخت ، خوشبختانه هیچ مشکلی هم پیش نیامد 
و هیچ اتفاق ناخوشایندی هم به وقوع نپیوست ) ای کاش پرسپولیس برنده می شد 
یا حداقل یک گل می زد که در آن صورت خاطره ای ابدی رقم می خورد، این فقط 
یک آرزو بود(در میان تمام تصاویر مختلفی که منتشر شد عکس مدرسه ای در مناطق 
محروم بسیار جلب توجه کرد که بچه ها با شور و شوق خاصی از طریق صفحه کوچک 
یک گوشی همراه بازی فوتبال را نگاه می کردند و آنها هم در این خاطره دسته جمعی 
دانش آموزان سراسر کشور سهیم بودند.در پی انتشار این عکس وزیر آموزش و پرورش 
از معلم منطقه محروم قلعه گنج )استان کرمان( که با تلفن همراه شخصی اش فینال لیگ 
قهرمانان را برای دانش آموزان پخش کرد به صورت ویژه تشکر کرد. سیدمحمد بطحایی 
در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت:»از زحمت همکاران عزیزم که با پخش مسابقه 
فوتبال امروز در فراهم آوردن فضای پرنشاط برای دانش آموزان تلاش کردند صمیمانه 
سپاسگذارم. دست بوس همکار عزیزی هستم که در محروم ترین منطقه کشور با 
استفاده از موبایل شخصی تلاش کرد دانش آموزانش از فرصت تماشای بازی محروم 
نشوند.«اینجا است که باید به وزیر آموزش پرورش آفرین گفت هم برای ایجاد فضای 

دیدن فوتبال در مدارس و هم برای تشکر از آن معلم منطقه محروم قلعه گنج.

وکیلی عضو هیات رئیسه مجلس :

رد CFT موضع آمریکایی ها را تقویت می کند
یک عضو هیات رئیسه مجلس به رد cft از سوی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
واکنش نشان داد و تاکید کرد که اگر مقام مسئولی مسئولیت عدم تصویب سی اف تی را 

برای کشور بپذیرد، ما همراهی می کنیم و رای مخالف به سی اف تی می دهیم.
محمد علی وکیلی نماینده تهران و عضو هیات رئیسه مجلس در واکنش به رد Cft از 
سوی شورای نگهبان، گفت: شورای نگهبان مطابق قانون مجاز به اظهارنظر است و حتما 
دلایل و استدلال هایی در این خصوص داشته است.او با اشاره به ایرادات شورای نگهبان از 
Cft، ادامه داد: یکی از ایرادات شورای نگهبان از این قانون ایراد شکلی است و این موضوع 
به معنای آن است که به لحاظ شکلی این قانون ایراد دارد. اما خلاف شرع و خلاف قانونی 
اساسی بودن آن که از ایرادات دیگر شورای نگهبان است، نشان از ایراد محتوایی به این 
قانون دارد. در مجلس بر اساس مصلحت کشور و اطلاعاتی که از وضعیت کشور داشتیم 
این قانون را تصویب کردیم و شورای نگهبان هم مطابق قانون مرجع تشخیص خلاف 
قانون و خلاف شرع بودن مصوبات مجلس است.این عضو هیات رئیسه مجلس تاکید کرد: 
Cft بعد از رد از سوی شورای نگهبان به مجلس می آید و مجلس یا بر نظر خود اصرار می 
 ند و این قانون به مجمع ارسال می شود و یا نظر شورای نگهبان را می پذیرد و این قانون را 
به مجمع ارسال نمی کند.وکیلی احتمال ارسال Cft از سوی مجلس به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام را قوی دانست و گفت: به نظر بنده قانون Cft از سوی مجلس به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ارسال خواهد شد. پیش از آنکه این قانون را تصویب کنیم به 
مخالفان اعلام کردیم که اگر مقام مسئولی مسئولیت عدم تصویب Cft را برای کشور 
بپذیرد، ما همراهی می کنیم و رای مخالف به Cft می دهیم.این نماینده مجلس گفت: ما 
به لحاظ تحلیلی که از پیامد عدم تصویب Cft داشتیم به آن رای دادیم در غیر این صورت 
Cft برای ما موضوعیت ندارد و حتما هم برای ما دستاورد چندانی ندارد اما برداشتمان این 
بود که عدم تصویب آن برای کشور ضرر قطعی دارد چون موضع امریکایی ها را تقویت 
می کند.او تاکید کرد: تاکنون هیچ مقام مسئول و یا هیچ مخالفی مسئولیت رد Cft را 
نپذیرفته اما اگر کسی مسئولیت رد آن و هزینه رد این قانون را بپذیرد؛ در این شرایط 
ما هم با تضمین آن دوستان Cft را رد می کنیم. البته رد Cft موجب می شود که موضع 
آمریکایی ها از یک موضع منزوی قائم به یک کشور تبدیل به یک موضع مشروع جهانی 
شود.این نماینده مجلس در پایان گفت: باید موضع شورای نگهبان به مجلس بیاید و ما 

استدلال ها را ببینیم و مصلحت کشور را بسنجیم و سپس پیرامون آن تصمیم بگیریم.

امیری: لایحه CFT برای کشور مهم است

 دولت کمک می کند 
نظر شورای نگهبان تأمین شود

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: نمایندگان دولت در کمیسیون مربوطه مجلس 
حاضر می شوند و پیشنهادهای کارشناسی خود را برای رفع ایرادهای شورای نگهبان به 
مصوبه CFT مطرح می کنند. دولت همه سعی خود را می کند تا با اصلاح مصوبه در 

همین مرحله نظر شورای نگهبان تأمین و الحاق به CFT قانون شود.
حسینعلی امیری درباره بازگشت لایحه CFT از شورای نگهبان به مجلس شورای 
اسلامی گفت: وقتی طرح یا لایحه ای به تصویب مجلس می رسد، مصوبه به شورای 
نگهبان ارسال می شود، شورای نگهبان درباره مصوبه نظر می دهد و این نظر را برای 
مجلس می فرستد.وی با بیان اینکه از نظر شورای نگهبان درباره CFT مطلع هستم و 
این نظر را دیدم، افزود: شورای نگهبان ۲۲ ایراد از جهت شرعی و قانون اساسی به مصوبه 
CFT وارد کرد بنابراین مصوبه برای تأمین نظر شورای نگهبان اکنون به مجلس برگشته 
است.معاون پارلمانی رئیس جمهور یادآور شد: مجلس قاعدتا باید براساس ایرادات شورای 
نگهبان به رفع آنها اقدام کند. در این صورت دو حالت پیش می آید یا شورای نگهبان 
نظر مجلس را می پذیرد و قانون می شود یا شورای نگهبان اصلاحات انجام شده را برای 
تأمین نظر خود کافی نمی داند که در این صورت مصوبه به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام می رود.وی افزود: قطعا نمایندگان دولت در کمیسیون مربوطه مجلس حاضر می 
شوند و پیشنهادات و نظرات کارشناسی خود را برای رفع ایرادهای شورای نگهبان به 

مصوبه CFT مطرح می کنند.
 CFT را برای کشور مهم خواند و اظهار کرد: قانون شدن الحاق به CFT امیری لایحه
لازمه استانداردسازی مناسبات و ارتباطات و سیستم بانکی ایران با سیستم موسسات مالی 
دیگر کشورهای جهان است. ایران به تعاملات بانکی و مالی با دیگر کشورها معتقد است 
بنابراین دولت همه سعی خود را می کند تا با اصلاح مصوبه در همین مرحله نظر شورای 

نگهبان تأمین و الحاق به CFT قانون شود.

وزیر اطلاعات:

دسیسه آمریکایی ها 
سرنوشتی جز رسوایی نخواهد داشت

وزیر اطلاعات در پیامی ۱۳ آبان را یادآور درایت و تدابیر آگاهی بخش و دوراندیشانه 
امام خمینی )ره( به منظور رسوایی و برملا کردن توطئه های شیطان بزرگ،آمریکای 
جنایتکار دانست و تاکید کرد: دسیسه آمریکایی ها همچون توطئه های قبل سرنوشتی 

جز شکست، رسوایی و سرافکندگی آنها نخواهد داشت.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، در پیام حجت الاسلام و المسلمین 
»سید محمود علوی« آمده است: اینک در چهلمین سال پیروزی انقلاب شکوهمند 
اسلامی جهانیان اذعان کرده اند که انقلاب به درجه ای از بلوغ و توانایی رسیده که یک 
تنه ابهت پوشالی استکبار را فرو ریخته و ملت های مظلوم و تحت ستم را به حرکت های 
آزادی خواهانه رهنمون می گرداند، تا آنجا که خیزش ها و جنبش های اسلامی یکی 
پس از دیگری با الهام از این اقدام قهرمانانه به هماوردی و استکبار ستیزی بپا خیزند و با 
بهره مندی از اندیشه رهبر معظم انقلاب اسلامی بیداری ملت های اسلامی را رقم بزنند.

وزیر اطلاعات در ادامه این پیام تصریح کرد: اینک مفتخریم که در سایه سار تدابیر 
خردمندانه رهبر معظم انقلاب )حفظه الله( توانسته ایم موازنه های سست بنیان شیطان 
بزرگ را درهم ریخته و تعریفی نوین با تکیه بر ارزش های والای اسلامی به منصه ظهور 
بگذاریم.علوی خاطرنشان کرد: امسال در شرایطی این روز تاریخی را گرامی می داریم 
که آمریکای سلطه گر با تمام توان شیطانی و با بهره مندی از اعوان و انصار بی هویت و 
مزدور منطقه ای خود، این روز تاریخی را بعنوان آغاز تحمیل دور جدید تحریم های غیر 
انسانی و غیر حقوقی قرار داده و با گستاخی و بی شرمی هر چه تمام تر کمر همت بر 
شکست این نظام الهی و کینه توزی با مردم همیشه در صحنه بسته است.وی در این پیام 
تصریح کرد: نظامی که به مدت چهار دهه با اتکا بر خداوند قادر متعال، رهبری دوراندیش 
و حمایت بی دریغ ملت قهرمان ایران اسلامی، مقابل گردن گشی ها و زیاده خواهی ها، 
همچون کوهی سترگ، محکم و مقاوم ایستاده و یقیناً این دسیسه نیز همچون توطئه 
های قبل سرنوشتی جز شکست، رسوایی و سرافکندگی برای دشمنان کینه توز در پی 
نخواهد داشت.وزیر اطلاعات با گرامیداشت روز ۱۳ آبان سالروز تسخیر لانه جاسوسی 
آمریکا و روز ملی مبارزه با استکبار جهانی، سالگرد تبعید حضرت امام خمینی )ره( به 

ترکیه و روز دانش آموز را ارج نهاد.

رییس شورای تهران:

انتخاب شهردار پایتخت حزبی نیست
رییس شورای اسلامی شهر تهران گفت: انتخاب شهردار حزبی و سیاسی نیست و 

اعضای شورا با طمانینه در حال انتخاب شهردار هستند.
محسن هاشمی روز یکشنبه در حاشیه نود و هفتمین جلسه شورای اسلامی شهر 
تهران، درباره روند انتخاب شهردار به خبرنگاران اظهارداشت: اعضای شورای شهر براساس 
تعهدی که به شهردار دارند حداکثر تلاش خود را می کنند که شهردار تثبیت شود. وی 
همچنین تاکید کرد که درخواست تعویق انتخاب شهردار جدید به درخواست اعضای 
شورا بوده است نه دیگری. هاشمی با اشاره به بررسی استفساریه ابقای شهردار تهران 
در مجلس شورای اسلامی گفت: استفساریه در کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی با درخواست اعضای شورای شهر تهران  در حال پیگیری است. رییس شورای 
اسلامی شهر تهران گفت: در صورتی که این استفساریه در کمیسیون رای مثبت بگیرد 
انتخاب شهردار به تعویق می افتد و در غیر این صورت پنج نفر نهایی را برای انتخاب 
شهردار معرفی خواهیم کرد. هاشمی خاطرنشان کرد: از سازمان امور استخدامی نیز درباره 
بازنشستگی کاندیداهای شهرداری استعلام کردیم که بیشتر آنها بیش از سه سال فرصت 
داشتند. وی درباره نام خودش که در فهرست کاندیداهای شهرداری قرار دارد نیز گفت: با 

نظر اعضای شورا در فهرست خواهم بود و چهار سال تا بازنشستگی وقت دارم.

محمد رضا عارف:

اقدامات ترامپ علیه ایران به بن بست می رسد
رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: با انسجامی همانند انسجام 
روزهای انقلاب و اتکاء به نیروهای داخلی می توانیم با استکبار و توطئه های دشمنان 

مقابله کنیم.
محمدرضا عارف با حضور در راهپیمایی روز ۱۳ آبان و در جمع خبرنگاران درباره تاثیر 
توطئه های دشمنان بر روحیه استکبارستیزی مردم ایران اسلامی گفت: مردم ایران نشان 
دادند همانند روزهای اول انقلاب روحیه استکبارستیزی دارند و این روحیه مسیر انقلاب 
ما را شفاف کرده است.وی تاکید کرد: با انسجامی همانند انسجام روزهای انقلاب و اتکاء به 

نیروهای داخلی می توانیم با استکبار و توطئه های دشمنان مقابله کنیم.

راهپیمایی ۱۳ آبان امسال رنگ و بوی 
دیگری داشت، مراسم ۱۳ آبان امسال در 
حالی برگزار شد که آمریکا از ماه ها قبل 
با به راه انداختن جنگ روانی ، ۱۳ آبان 
را زمان آغاز تحریم های جدید علیه ایران 
اعلام کرده بود. فضا سازی هایی که البته راه 
به جایی نبرد و مشاهدات میدانی نشان از 
حضور اقشار مختلف مردم، از جمله دانش 
آموزان و جمعی از مسئولان در سراسر 

کشور در مراسم امسال داشت.
در تهران نیز این مراسم در مقابل لانه 
در  آمریکا  پیشین  سفارت  جاسوسی- 
تهران- همزمان با سایر شهرهای سراسر 
کشور برگزار شد.شاید بتوان تفاوت شاخص 
راه پیمایی امسال با سال های قبل را در 
این دانست که امسال ملت ایران صدای 
مرگ بر آمریکا را فراگیرتر از سال های قبل 

سردادند.
* فرمانده سپاه: 

جاسوسی  لانه  در  آمریکایی ها 
می ماندند، عمر انقلاب ۴۰ ساله نمی شد

فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
با اشاره به وقایع متعدد روز ۱۳ آبان در 
سال های مختلف گفت: اگر آمریکایی ها در 
لانه جاسوسی باقی می ماندند بدون تردید 
انقلاب ما عمر ۴0 ساله نمی کرد و در همان 

اول دهه انقلاب کار انقلاب تمام بود.
محمدعلی  پاسدار  سرلشکر  سردار 
جعفری روز یکشنبه در مراسم راهپیمایی 
ضد استکباری ۱۳ آبان مصادف با سالگرد 
تسخیر لانه جاسوسی و روز دانش آموز با 
بیان اینکه تاریخ چهل ساله انقلاب اسلامی 
گویای شکست های پی در پی آمریکا در 
منطقه است اظهارداشت،: آخرین حربه 
دشمن یا همان جنگ اقتصادی هم به 

شکست خواهد انجامید.
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه افول 
صاحب  اجماع  مورد  واقعیت  به  آمریکا 
نظران جهان تبدیل شده است و این روز ها 
شاهد افول قدرت و هیمنه پوشالی آمریکا 
هستیم، تصریح کرد: کم و بیش همگی 
تحت تاثیر جنگ رسانه ای دشمن قرار 
داریم و به همین دلیل باور افول آمریکا 
کمی سخت به نظر می رسد، ولی باید به 
صحبت های کارشناسان و صاحب نظران 
توجه کرد که افول آمریکا را بیان می کنند.

وی خاطرنشان کرد: یکی از وزرای سابق 
آمریکا اخیرا اعلام کرده که تهدید ایران 
حماقت محض است و هرگونه تلاش برای 
ساقط کردن نظام ایران دیوانگی است و از 
طرفی نشریه فارن پالیسی می نویسد آمریکا 

در جنگ سوریه شکست خورده است.
طرفی  از  گفت:  جعفری  سرلشکر 
پنتاگون اخیرا بخشنامه  ای را به واحد های 
نظامی در منطقه صادر کرده است که 
ترویج و نشر هرگونه اخبار در خصوص 
توانمندی های دفاعی ایران به هیچ وجه 

نباید صورت بگیرد.

* آقای ترامپ، هرگز ایران را تهدید 
نکن

 فرمانده کل سپاه با بیان اینکه آمریکا 
در این چهل سال فقط شکست خورده 
است، خاطرنشان کرد: حادثه طبس نمونه 
ای از این شکست ها است که همه جهان 
دیدند چه بلایی بر سر آنها آمد. شکست 
دوم شکست آمریکا در جنگ هشت ساله 
بود که تمام ابرقدرت ها برابر ایران ایستادند 
و می توان گفت که شکست سیاسی سه بر 
صفری از ایران در عراق خوردند.وی با اشاره 
به اینکه آمریکایی ها در اجرای برنامه ها و 
سیاست هایشان در خاورمیانه مانند توسعه 
رژیم صهیونیستی از نیل تا فرات شکست 
خورده اند، افزود: اسراییل که می خواست در 
جهان گسترده شود، اکنون در مرز ها زیر 
آتش موشک های فلسطین است و شاهد 
بودیم که آمریکا در سوریه شکست سختی 
خورد.سرلشکر جعفری اظهار داشت: ما از 
این اظهارات و اقرارها که مقام معظم رهبری 
روز گذشته تحت عنوان افول تدریجی 
یک  به  کردند،  یاد  آن  از  آمریکا  قدرت 
واقعیت پی می بریم؛ تجربه شکست های 
آمریکا بر اساس اظهارات و شکست هایی 
بودید، طی ۴0  که خود شما شاهدش 
سال انقلاب گویای این حقیقت است که 
راهبرد مقاومت و ایستادگی تنها راه مقابله با 
دشمنان است.وی تصریح کرد: در پایان باید 
به رئیس  جمهوری عجیب و غریب آمریکا 
بگوییم هرگز ایران را تهدید نکن چرا که 
هنوز ناله های نظامیانتان در طبس شنیدنی 
است، خودتان بهتر می دانید چند نفر از 
سربازانتان در آمریکا دست به خودکشی 

می زنند، پس ما را تهدید نکنید.
قرائت  با  آبان   13 راهپیمایان   *

قطعنامه ای اعلام کردند: 
همان  با  آمریکا  توطئه  مقابل 

صلابت ۴۰ ساله می ایستیم
با همان روحیه، صلابت و ایستادگی 
و  توطئه  چهل ساله درمقابل ۴0 سال 
دسیسه طاغوت اعظم، آمریکای جهانخوار 
می ایستیم تا با شکست مفتضحانه استکبار 
از این پیچ تاریخی عبور کنیم. قطعنامه 
تظاهرات سراسری مردم همیشه در صحنه 
ایران اسلامی به مناسبت یوم الله ۱۳ آبان 

»روز ملی مبارزه با استکبارستیزی« امروز 
یکشنبه در پایان این مراسم در مقابل لانه 
جاسوسی خوانده شد: در این قطعنامه 
آمده است: »با شکر و سپاس خداوند قادر 
متعال به پاس توفیق الهی چهل سال 
مقاومت، ایستادگی و صلابت سرافرازانه 
در برابر چهل سال دسیسه و توطئه نظام 
سلطه با محوریت طاغوت اعظم آمریکای 
سلطه جو و به شکست کشاندن و انزوای 
چهل ساله شیطان بزرگ، اینک در آستانه 
چهلمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب 
اسلامی و غلبه حق بر باطل، با سلام و درود 
به روح ملکوتی احیاگر اسلام ناب محمدی 
اسلامی  مقدس  نظام  بنیانگذار  و  )ص( 
حضرت امام خمینی )ره( دمنده روح جهاد 
و استکبار ستیزی در کالبد ملت سلحشور 
ایران اسلامی و با تاکید بر تعطیل ناپذیری 
و نشأت گرفته از تعالیم دینی و آموزه 
قرآنی بودن استکبار ستیزی، ما شرکت 
کنندگان در تظاهرات ضد استکباری یوم 
الله سیزدهم آبان ماه با ندای ملکوتی الله 
اکبر - خامنه ای رهبر و شعار همیشه زنده 

مرگ بر آمریکا اعلام می داریم:
۱ - استکبارستیزی یکی از مهمترین 
شاخصه های انقلاب اسلامی و نزاع بین 
اسلام و کفر است که هرگز محدود به 
زمان خاصی نبوده و نیست لذا کماکان با 
عمل به وظیفه دینی و انقلابی خود، این 
نظام  کامل  نابودی  تا  را  مقدس  مبارزه 
استکباری دولت سلطه  و خوی  سلطه 
جو و استعمارگر امریکا به عنوان کاملترین 

مصداق استکبار ادامه خواهیم داد.
۲ - خروج عهدشکنانه آمریکا از برجام 
و تشدید سیاستهای خصمانه سردمداران 
جنایت پیشه ام الفساد قرن علیه نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران با تحمیل 
ای،  رسانه   - روانی  نوع  از  جنگ خاص 
بار دیگر  علیه ملت،  و عملی  اقتصادی 
دشمن شماره یک و غیرقابل اعتماد بودن 
طاغوت اعظم، آمریکای پلید را اثبات نمود 
که در همین رابطه با تبعیت از مواضع 
حکیمانه مقتدای عظیم الشان عزیزتر از 
جانمان، مخالفت قاطع خود با تکرار هر نوع 
مذاکره و در هر موضوع با رژیم عهدشکن 

و شیطان صفت آمریکا را اعلام می داریم.

۳ - با الهام از رهنمودهای گهربار مقام 
معظم رهبری، لازمه عزت و حفظ استقلال 
کشور را اتکا به توانمندی های داخلی و 
شرط غلبه بر تنگناهای معیشتی کنونی 
تحمیل شده از سوی شیطان بزرگ آمریکا 
را جامه عمل پوشاندن به معنای واقعی 
کلمه به اقتصاد مقاومتی در همه ابعاد 
دانسته و اقدامات عملی مسئولین ذیربط در 

این رابطه را قاطعانه خواستاریم.
۴ - با همان روحیه، صلابت و ایستادگی 
چهل ساله در برابر چهل سال توطئه و 
دسیسه طاغوت اعظم، آمریکای جهانخوار 
بر علیه نظام اسلامی و به شکست انجامیدن 
دشمن شماره یک بشریت، بار دیگر با 
لحظه  متعال،  قادر  خداوند  از  استعانت 
شناسی و تمرکز بر ترفند رذیلانه اخیر 
مصداق اتَم استکبار آمریکا و جنگ تحمیلی 
از نوع خاص روانی - رسانه ای، اقتصادی و 
عملی از جمله تحریم های ظالمانه اخیر را 
با شکست مفتضحانه ای دیگر مواجه و ان 
شاءالله تعالی سرافرازانه از این پیچ تاریخی 

عبور خواهیم کرد.
تحت  ملل  از  حمایت  استمرار   -  ۵
ستم آمریکای سلطه جو و رژیم جعلی و 
کودک کُش صهیونیستی را وظیفه دینی و 
انسانی خود دانسته و پشتیبانی همه جانبه 
مسئولین محترم نظام از جبهه مقاومت 
در برابر خوی استکباری نظام سلطه را 

خواهانیم.
۶ - لازمه بالندگی بیش از پیش نظام 
اسلامی با دستاوردهای بی بدیل چهل سال 
گذشته را عدم دلبستگی به قدرت های 
پوشالی و عهدشکن و استفاده حداکثری 
از توانمندی های بالقوه نسل جوان پویا، 
خلاق و انقلابی دانسته و اهتمام مسئولین 

در تحقق این مهم را مصرانه خواهانیم.
7 - شکست هیمنه پوشالی طاغوت 
اعظم، آمریکای جهانخوار در وقوع انقلاب 
دوم و تسخیر عزت آفرین لانه جاسوسی 
شیطان بزرگ را ارج نهاده و بار دیگر بر 
ضرورت عمل به وظیفه دست اندرکاران 
تعلیم و تربیت اعم از وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری و آموزش و پرورش در اختصاص 
بخشی از محتوای کتب درسی به اسناد 
درس آموز لانه جاسوسی آمریکای پلید را 

مطالبه جدی خود اعلام می داریم.
به  و  ددمنش  دشمن  بر  غلبه   -  8
شکست انجامیدن جنگ ترکیبی تحمیلی 
آمریکای سلطه جو،مستلزم حفظ روحیه 
استکبار ستیزی تمامی مسئولین تحت 
زعامت مقتدای عظیم الشان امت اسلامی 
می باشد که ضمن فراخوان تمامی مدیران 
نظام اسلامی برای عمل به این وظیفه دینی 
و انقلابی، آمادگی تا پای جان خود برای 
اطاعت محض از فرامین و رهنمودهای 
گهربار و حکیمانه امام المسلمین مقام 
معظم رهبری حضرت آیت الله العظمی 

امام خامنه ای را اعلام می داریم.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس به نقل از سخنان وزیر 
اطلاعات در نشست عصر یکشنبه این کمیسیون، گفت: افراد دو تابعیتی وفق قانون حق 

اشتغال به کار و تصدی مسئولیت در دستگاه های دولتی را ندارند. 
علی نجفی ، درباره نشست روز - یکشنبه - کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی با حضور وزیر اطلاعات، افزود: نشست مذکور با حضور وزیر 
اطلاعات برگزار شد و حجت الاسلام والمسلمین سید محمود علوی به سوالات حسینعلی 
حاجی دلیگانی نماینده شاهین شهر و میمه و سید محمد جواد ابطحی نماینده خمینی 
شهر و ابوالفضل ابوترابی نماینده نجف آباد در خصوص اقدامات و عملکرد وزارت اطلاعات 

پاسخ گفت.
نجفی اظهار داشت: وزیر اطلاعات با تکذیب مطالب منتشره منتسب به خود در 
خصوص عدم برخورد قهری با مفسدان اقتصادی تصریح کرد که چنین اظهاراتی نداشتم 

که با مفسدان اقتصادی برخورد قهری نباید داشت.
وی خاطر نشان کرد: علوی در نشست کمیسیون این را نیز گفت که ایجاد آرامش 
برای فعالیت های اقتصادی حائز اهمیت است و اظهارات اینجانب ناظر به آن دسته از 
فعالان اقتصادی است که در ایجاد اشتغال نقش برجسته ای دارند و به دلیل بدهی دچار 
مشکلات اقتصادی شده اند و باید به آنها کمک کرد تا امنیت اقتصادی به مخاطره نیفتد.

مردم ایران پاسخ قاطعی به یاوه گویی های ترامپ دادند

طنین شعارمرگ بر آمریکادرایران اسلامی

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی به نقل از وزیر اطلاعات: 

افراد دو تابعیتی حق اشتغال در دستگاه های دولتی ندارند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت )۱(

یادداشت )۲(

شورای نگهبان لایحه الحاق ایران را به کنوانسیون 
مبارزه با تامین مالی تروریسم )CFT( خلاف شرع و قانون 

اساسی و مبهم دانست و آن را تایید نکرد. 
عباسعلی کدخدایی در توییتر خود نوشت: شورای 
نگهبان لایحه الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به 
کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم )CFT( را در 
جلسات متعدد خود مورد بررسی قرار داد و واجد ایرادات 
و ابهاماتی دانست. این نظر شامل موارد خلاف شرع، 
خلاف قانون اساسی و ابهام، در موعد مقرر برای مجلس 

شورای اسلامی ارسال شده است.
سخنگوی شورای نگهبان  در گفت و گویی بیشتر 
ایرادات این شورا به لایحه الحاق ایران به کنوانسیون بین 
المللی مقابله با تامین مالی تروریسم ) CFT( را محتوایی 

اعلام کرد.
»عباسعلی کدخدایی« افزود: شورای نگهبان در لایحه 
CFT ایرادات قانون اساسی و خلاف شرع اعلام کرد، 
همچنین اعضای شورا مواردی از این لایحه را دارای ابهام 
می دانند.وی در پاسخ به این سوال که آیا بیشتر ایرادات 
شورای نگهبان محتوایی است یا شکلی یادآور شد: بیشتر 
ایرادات محتوایی است.سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ 
به این پرسش که آیا هیات عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ایرادات خود را به این شورا ارسال کرده 
است، اظهار داشت: بله، این هیات به صورت مستقل 
نظرات خود را به ما اعلام کرد که بیشتر ایرادات در مورد 
عدم انطباق با سیاست های کلی بود که ما این ایرادات را 

به مجلس ارجاع دادیم.
کدخدایی ادامه داد: شورای نگهبان براساس بند ۲ ، 
اصل ۱۱0 قانون اساسی این ایرادات را به مجلس ارجاع 
داد. کدخدایی دیروز در توئیتی نوشت: شورای نگهبان 
لایحه الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون 
با تامین مالی تروریسم )CFT( را در جلسات  مبارزه 
و  ایرادات  واجد  و  داد  قرار  بررسی  مورد  خود  متعدد 
ابهاماتی دانست. این نظر شامل موارد خلاف شرع، خلاف 
قانون اساسی و ابهام، در موعد مقرر برای مجلس شورای 

اسلامی ارسال شده است.
یکشنبه  روز  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان 
۱۵ مهر ماه با الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به 
کنوانسیون بین المللی مقابله با تامین مالی تروریسم 
)CFT( موافقت کردند.در این رای گیری از مجموع ۲7۱ 
نماینده حاضر در جلسه، ۱۴۳ رای موافق، ۱۲0 نماینده 
مخالف و پنج نماینده رای ممتنع به الحاق ایران به این 
کنوانسیون دادند.این لایحه شامل یک مقدمه، ۲8 ماده 
و یک پیوست است و بر اساس آن جمهوری اسلامی 
ایران الحاق به کنوانسیون بین المللی مقابله با تامین مالی 

تروریسم را با شروطی پذیرفت.
* CFT در کمیسیون امنیت ملی بررسی می شود

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
کنوانسیون  لایحه  گفت:  خصوص  دراین  مجلس  
مبارزه با تامین مالی تروریسم )CFT( در اولین جلسه 
انتخابیه  های  حوزه  به  نمایندگان  سرکشی  از  پس 

بررسی می شود. حشمت الله فلاحت پیشه ، افزود: 
شورای نگهبان بیش از ۲0 مورد ایراد به لایحه سی 
اف تی وارد دانسته است که باید در این کمیسیون 
بررسی شود.وی یادآور شد: علاوه بر ایرادهای مذکور 
در نهایت، شورای نگهبان بندی را آورده که از نظر ما 
به معنای رد لایحه کنوانسیون مبارزه با تامین مالی 

تروریسم محسوب می شود.
خارجی  وسیاست  ملی  امنیت  کمیسیون  رییس 
مجلس اضافه کرد: در این بند گفته شده بعضی از ایرادات 
قابل اصلاح نیست و خلاف منافع ملی بوده و طبق آن 

لایحه مزبور خلاف شرع تشخیص داده شده است.
فلاحت پیشه یادآور شد: کمیسیون امنیت ملی نظر 
خود را در صحن مجلس اعلام خواهد کرد و در صورت 
تایید به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال خواهد 
یکشنبه  روز  اسلامی  شورای  مجلس  شد.نمایندگان 
۱۵ مهر ماه با الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به 
کنوانسیون بین المللی مقابله با تامین مالی تروریسم 

)CFT( موافقت کردند.
در این رای گیری از مجموع ۲7۱ نماینده حاضر 
در جلسه، ۱۴۳ رای موافق، ۱۲0 نماینده مخالف و پنج 
نماینده رای ممتنع به الحاق ایران به این کنوانسیون 
دادند.این لایحه شامل یک مقدمه، ۲8 ماده و یک پیوست 
است و بر اساس آن جمهوری اسلامی ایران الحاق به 
کنوانسیون بین المللی مقابله با تامین مالی تروریسم را با 

شروطی پذیرفت.

شورای نگهبان CFT را تایید نکرد 

کدخدایی: بیشتر ایرادات به CFT محتوایی است

عضو فراکسیون امید گفت: سران سه قوه نظرشان 
این بود که CFT تصویب شود، لاریجانی هم موافق بود. 
اینکه خلاف نظر سه قوه و کارشناسان شورای نگهبان 
اینطور عمل می شود، جای تعجب دارد. برداشت آقایان 
شورای نگهبان قابل احترام است. باید دنبال تعامل با 

مجمع و شورا برویم. باید گفت و گوها بیشتر شود.
جلال میرزایی در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایلنا، 
با اشاره به رد CFT  در  جلسه شورای نگهبان عنوان 
کرد: اعضای شورا به این لایحه اشکالات زیادی گرفتند 
و گفتند مخالف شرع و قانون اساسی است. شورای 
نگهبان از جایگاه قانونی خود این مصوبه مجلس را رد 
کرده است.وی افزود: این لایحه به هیات رئیسه اعاده 
داده شده و هیات رئیسه هم آن را به کمیسیون امنیت 
ملی ارجاع داده است. گویا قرار است کمیسیون این 
هفته یا هفته آینده جلسه ای را برگزار کند و این لایحه 
را به صحن ارجاع دهد اگر در صحن نمایندگان باز آن 
را تایید کنند به مجمع می رود اما فکر می کنم نظر 

مجمع با توجه به موضعی که آیت الله موحدی کرمانی 
قبلا اعلام کرده مشخص است و گویا قرار نیست این 
 CFT اختلاف نظر حل شود.میرزایی با اشاره به اینکه کار
وارد پیچیدگی خاصی شده است، گفت: انتظار داشتیم 
با توجه به واقعیت موجود با هوشمندی بیشتری در این 
زمیه عمل شود. به هر حال شورای نگهبان این طور 
تصمیم گرفته است. الان ما باید دوباره تصمیم بگیریم 
احتمالا اینکه مجلس از رای قبلی خود دوباره پاسداری 
کند، زیاد است.وی در پاسخ به این سوال که آیا قرار 
است رایزنی با اعضای مجمع و شورای نگهبان انجام 

شود، گفت: رایزنی قبل از اعلام نظر صورت می گیرد.
عضو کمیسیون انرژی مجلس در پاسخ به این سوال 
که اعلام این نظر همزمان با ۱۳ آبان چه پیامی دارد، 
عنوان کرد: از قبل تا حدودی این مساله مشخص شده 
بود و گویا می خواستند زمینه را آماده کنند.  گاهی 
طرف های آمریکایی موضعی می گیرند و آن را در برخی 
مناسبت ها اعلام می کنند تا پیامی بدهند اما در مورد 

اینکه آیا اعلام این نظر در این روز به نفع ما بود و اینکه 
فکر کنیم بار این کار پیام خاصی می دهیم، درست 
نیست و به نظر من نشان می دهد محاسبات ما ایراد 

دارد چرا که رد این لایحه شرایط ما را بدتر می کند.
میرزایی تاکید کرد: بعد از تصویبCFT در مجلس 
بازار واکنش مثبت نشان داد و آرام شد، الان که بانک 
مرکزی ورود کرده و در مقابل آمریکا خوب عمل کرده 
و دنبال مدیریت اوضاع است، چرا با این کارها گل 
به خودی می زنیم آن هم بدون اینکه پیام قاطعی به 
دشمن بدهیم. برداشت من این است که در این مورد 
امید خاطرنشان  فراکسیون  نشد.عضو  درست عمل 
کرد: سران سه قوه نظرشان این بود که CFT تصویب 
شود لاریجانی هم موافق بود. اینکه خلاف نظر سه قوه 
و کارشناسان شورای نگهبان این طور عمل می شود، 
جای تعجب دارد. برداشت آقایان شورای نگهبان قابل 
احترام است باید دنبال تعامل با مجمع و شورا برویم. باید 

گفت و گوها بیشتر شود.

جلال میرزایی عضو فراکسیون امید :

سران سه قوه برتصویب CFT اتفاق نظر دارند

مصطفی داننده

محمد خدادی
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مدیر امور طرح و برنامه بانک مسکن :

هزینهامتیازواممسکنبدونسپردهکاهشیافت
مدیر امور طرح و برنامه بانک مسکن از کاهش هزینه امتیاز دریافت تسهیلات بدون 

سپرده خرید مسکن خبر داد.
محمد حسن مرادی، اعلام کرد: طی نیمه اول آبان ماه سال جاری بنا بر دو علت 
اوراق حق تقدم  از محل  امتیاز تسهیلات بدون سپرده مسکن  عمده هزینه خرید 
تسهیلات کاهش یافته است که این موضوع منجر به کاهش هزینه دریافت این نوع 

تسهیلات برای متقاضیان بازار مسکن شده است.
مرادی با بیان اینکه هم اکنون عمده تسهیلاتی که در بخش مسکن به متقاضیان 
برای خرید واحدهای مسکونی پرداخت می شود از محل اوراق گواهی حق تقدم 
تسهیلات مسکن پرداخت می شود، افزود: کاهش هزینه خرید اوراق برای متقاضیان 
در شرایط فعلی که قیمت واحدهای مسکونی با جهش مواجه شده است در نهایت به 
نفع متقاضیان استفاده از این تسهیلات برای خرید آپارتمان است؛ چرا که همزمان با 
افت قیمت هر فقره اوراق در بازار معاملات اوراق، هزینه کل دریافت تسهیلات برای 
متقاضیان کاهش یافته و در مجموع مبلغ کمتری را از بابت دریافت امتیاز تسهیلات 

پرداخت می کنند.
وی افزایش مانده حساب ممتاز بانک مسکن را از عوامل موثر در کاهش قیمت اوراق 
تسهیلات مسکن عنوان کرد و گفت: موجودی و مانده حساب ممتازبانک مسکن از 
ابتدای امسال افزایش یافته است؛ این حساب پشتوانه صدور اوراق حق تقدم دریافت 
تسهیلات مسکن است و افزایش موجودی و مانده آن منجر به افزایش عرضه اوراق به 

بازار مبادلات اوراق و در نتیجه تعدیل و کاهش قیمت اوراق می شود.
مرادی تصریح کرد: هم اکنون حجم عرضه اوراق حق تقدم دریافت تسهیلات مسکن 
افزایش یافته است و می توان گفت عرضه موجود به سهولت، پاسخگوی نیاز متقاضیان 
برای استفاده از این تسهیلات در بازار مسکن است؛ چرا که تعادل عرضه و تقاضای 
اوراق و پیشی گرفتن عرضه اوراق بر تقاضای آن یکی از مهمترین دلایل افت قیمت آن 

در مقاطع زمانی مختلف از جمله زمان حال حاضر است.
وی افزایش شدید قیمت مسکن طی ماه های گذشته را نیز از دیگر دلایل کاهش 

قیمت اوراق تسهیلات مسکن عنوان کرد.
مرادی در این باره گفت: طی ماه های اخیر در نتیجه جهش های متوالی قیمت 
مسکن تقاضا برای خرید اوراق به منظور استفاده از تسهیلات برای خرید آپارتمان 
کاهش یافته و بنابراین در نتیجه افزایش عرضه و کاهش تقاضا برای خرید اوراق، متوسط 
قیمت هر فقره اوراق در نیمه اول آبان ماه به کمتر از ۶۰ هزار تومان رسید که این میزان 

را می توان طی چند سال گذشته بی سابقه دانست.
مدیر امور طرح و برنامه بانک مسکن تصریح کرد: هم اکنون به دلیل افزایش شدید 
قیمت واحدهای مسکونی بسیاری از متقاضیان که قصد خرید مسکن با استفاده از 
تسهیلات بانکی مسکن داشتند قادر به ورود به بازار مسکن و خرید واحدهای مسکونی 
نیستند و همین موضوع بازار معاملات اوراق را نیز به لحاظ قیمتی تحت تاثیر قرار داده 
است. مدیر امور طرح و برنامه بانک مسکن نوسانات قیمتی بازار مسکن را از مهمترین 

عوامل موثر بر نوسانات قیمت اوراق تسهیلات مسکن عنوان کرد.
وی همچنین با بیان اینکه بازار معاملات اوراق حق تقدم دریافت تسهیلات مسکن 
بازاری مصرفی است، گفت: مقابله با سفته بازی و سوداگری در این بازار به منظور 
حمایت از تقاضای مصرفی طی سال های اخیر منجر شده است هم اکنون این بازار 
محل امنی برای سفته بازان و سوداگران نباشد و همین موضوع نیز از عوامل موثر در 
تعدیل قیمت اوراق محسوب می شود؛ هم اکنون بازار اوراق به طور نسبی بازاری کاملا 
مصرفی است و از این جهت نوسانات شدید قیمتی تحت تاثیر فعالیت های سفته بازانه 

به آن راه ندارد.
مرادی تاکید کرد: هم اکنون تغییرات قیمت اوراق مسکن تحت تاثیر اعمال تدابیر 
مقابله با سفته بازی و سوداگری در بازار اوراق تنها به شرایط بازارمسکن و حجم عرضه و 

تقاضا برای خرید اوراق وابسته است.
مدیر امور طرح و برنامه بانک مسکن همچنین اعلام کرد: پیش بینی می شود بازار 
اوراق تسهیلات مسکن دست کم تا پایان امسال در محدوده قیمتی فعلی- مرز ۶۰ هزار 
تومان- باقی بماند و هیچ نوع انتظاری از بابت افت شدید و یا نوسان قابل توجه در قیمت 

اوراق وجود ندارد.

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس :

خریدهواپیماهایمسافربرینوازروسیه
بلامانعاست

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: علت اصلی بروز سانحه برای هواپیماهای 
مسافربری روسی در ایران، آن بود که ما هواپیمای دست دوم بازسازی شده را از آن ها 

خریداری می کردیم.
سیدابوالفضل موسوی بیوکی با اشاره به برنامه سازمان هواپیمایی کشور و ایرلاین ها 
برای خرید هواپیمای مسافربری از کشور روسیه، گفت: به نظر من استراتژی جدید 
سازمان هواپیمایی همزمان با تشدید تحریم ها، برای خرید هواپیمای مسافربری از 
کشورهای بلوک شرق مثبت است، زیرا در شرایط کنونی شرایط برای تأمین هواپیماهای 

مورد نیاز از کشورهای غربی مانند ایرباس وجود ندارد.
نماینده مردم یزد و صدوق در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: به نظر من کیفیت 
هواپیماهای روسی در حد قابل قبول است، زیرا هواپیمایی که بتواند در سرما روسیه 

با حجم تردد بالا، مسافر جابه جا کند، در کشوری مانند ایران نیز قادر به فعالیت است.
وی با اشاره به بروز سانحه برای هواپیماهای مسافربری روسی در ایران، تصریح کرد: 
علت اصلی بروز این مسائل آن بود که ما هواپیمای دست دوم بازسازی شده را از آن ها 
خریداری می کردیم، زیرا روس ها بخشی از هواپیماهای دست دوم خود را نوسازی 
می کنند، به طوری که اسکلت هواپیما یا هلی کوپتر را بیرون آورده و تجهیزات و وسایل 

جدید و نو بر روی آن سوار می کنند.
موسوی بیوکی ادامه داد: در سال های گذشته به علت دست دوم بودن هواپیماهای 
روسی، حوادثی برای این پروازها رخ داد و اتفاقات در آن سال ها به صورت پشت سر 
هم و سریالی صورت گرفت و یک دفعه مسئولان فنی ما تصمیم گرفتند که استفاده از 

هواپیماهای روسی را متوقف کنند.
این نماینده مردم در مجلس دهم ادامه داد: در شرایط کنونی اگر ایران اقدام به خرید 
هواپیماهای مسافربری نو و بدون کارکرد از روسیه کند، این مسئله بلامانع است و می 

توان به خوبی از آن ها بهره برداری کرد.
بر روی  پایه صنعت هوانوردی کشور  و  اساس  امروز  بیوکی تصریح کرد:  موسوی 
هواپیماهای کشورهای غربی از جمله بوئینگ، ایرباس و ای.تی.آر بنا شده است، حال 
اگر ایران با تحریم جدی مواجه شود، مجبور است برای نوسازی ناوگان خود از هواپیمای 

کشورهای شرقی استفاده کند.
کیفیت  و  استانداردها  باید  قطعا  افزود:  مجلس  عمران  کمیسیون  رئیس  نایب 
هواپیماهای شرقی توسط سازمان هواپیمایی مورد بررسی قرار گیرد تا پیش از خرید، 
اطمینان کافی برای خرید این محصولات حاصل شود، البته این مطالعات و گزارش 

های حاصله باید به مجلس نیز ارائه شود.
لازم به ذکر است که شرفبافی مدیرعامل ایران ایر با اشاره به برنامه هما برای نوسازی 
ناوگان  اعلام کرده بود که از هر بخشی که بتواند هواپیمای مورد نیاز هما را تامین کند 
استقبال می کنیم، حتی سراغ هواپیماهایی مانند سوخو 1۰۰ یا هواپیماهایی که تولید 

کشورهای غیر اروپایی هستند نیز رفته ایم.

بانک جهانی:

سهولتتجارتفرامرزیایران
45پلهارتقامییابد

بانک جهانی در گزارشی اعلام کرد شاخص سهولت تجارت فرامرزی ایران با اجرای 
پنجره واحد تجارت فرامرزی از رتبه 1۶۶ سال 2۰18 به رتبه 121 در سال 2۰19 ارتقا 

می یابد.
از مهمترین اقداماتی که »بانک جهانی« برای بهبود سهولت   به گزارش گمرک، 
کسب وکار ایران مطرح کرده، در زمینه تجارت فرامرزی است. این اقدام مربوط به ارتقای 
سیستم »پنجره واحد تجارت فرامرزی« در گمرک است که منجر به سهولت صادرات و 

واردات کشور شده است .
تجارت  وضعیت  ارتقای  به  مربوط  عوامل  در  همچنین  ایران  گزارش،  این  برپایه 
فرامرزی جزو کشورهایی معرفی شده است که با فراهم سازی امکان تسلیم اظهار نامه 
الکترونیکی صادرات و واردات و همچنین توسعه و بهبود نحوه بازرسی کالا در رویه های 
 )expert pool (گمرکی و سرمایه گذاری بر آموزش پرسنل و ایجاد کارشناسی متمرکز
و آموزش فنی تکنیکی افرادی که مسوولیت ترخیص کالا را در پنجره واحد تجارت 
فرامرزی بر عهده دارند موجبات آسانتر شدن عملیات تشریفات صادرات و واردات را 
فراهم آورده است . بانک جهانی با مقایسه فرآیندهای موثر بر شاخص تجارت فرامرزی 
سال های 2۰18 و 2۰19 اعلام کرد که زمان صادرات 73 درصد و واردات 79 درصد 
کاهش می یابد.  همچنین هزینه های صادات اعم از انطباق اسنادی و اعمال مقررات 
ارزی به ترتیب 27 و 52 درصد کاهش خواهد داشت.  به گزارش ایرنا، یکی از اصلی ترین 
راه های ارزیابی میزان سهولت در امر صادرات و واردات یا به طور کلی امر تجارت در 
جهان شاخص تجارت فرامرزی نام دارد.  این شاخص نتیجه ارزیابی دو موضوع اصلی 

تجارت یعنی میزان زمان و هزینه مصرف شده برای صادرات و واردات است.
بانک جهانی در ماه های پایانی سال میلادی گزارشی از تجارت فرامرزی کشورها برای 

سال آینده تهیه می کند و آن را در اختیار سرمایه گذاران قرار می دهد.
سامانه جامع گمرکی )پنجره واحد تجارت فرامرزی( پانزدهم مهرماه 1393 رونمایی 
شد تا ضمن شفاف سازی تبادل اطلاعات بین دستگاه های مرتبط با حوزه واردات و 
صادرات کالا با گمرک، شرایط را برای افرادی که تجارت قانونی و سالم می کنند، آسان 

تر و عرصه را برای متخلفان و قاچاقچیان تنگ تر کند.

عروسک  با  ترامپ  بازی  خیمه شب  نوشت:  اقتصادآنلاین 
تحریم های اقتصادی علیه ایران، به پرده آخر رسید. از امروز قرار 
است محدودیت هایی آغاز شود که خبرگان اقتصادی می گویند 

اثرات آن در ماه های قبل تخلیه شده است.
ماه ها است که ایالات متحده آمریکا بر طبل اعمال تحریم ها 
علیه اقتصاد ایران می کوبد. زمزمه های آن را ماه به ماه از اواسط 
سال گذشته آغاز کرد و در نهایت گام به گام به موعدی نزدیک 
شد که برجام را زیر پا بگذارد و بگوید که برجام بدترین توافق 
دوره حکومت داری در این کشور بوده که از سوی باراک اوباما، 
همتای پیشینش به امضا رسیده است. رئیس جمهور ایالات 
متحده آمریکا به صورت یکطرفه از برجام خارج شد و پس از آن 
اعلام کرد که یکی از سخت ترین تحریم ها را بر علیه اقتصاد ایران 
در سیزدهم آبان ماه اعمال خواهد کرد. به گزارش اقتصادآنلاین 
به نقل از مهر، اما درست از چند ماه قبل از موعد مقرر، اعمال 
این تحریم ها بر علیه ایران شروع شد و اولین شلیک های خود را 
با وعده کاهش فروش نفت ایران به صفر همراه کرد؛ تا جایی که 
شرکای معاملات نفتی ایران در بازارهای جهانی تهدید به تحریم 
از سوی ایالات متحده آمریکا شدند و در کنار آن، قرار بر این شد 
که هر کشوری که با ایران قرارداد داشته و در دوران بعد از برجام، 
کار اقتصادی، تجاری و سرمایه گذاری مشترک آغاز کرده باشد، 
از معامله به صورت یکطرفه خارج شده و دیگر تعامل تجاری 
نداشته باشد؛ البته به تناسب، برای برخی از شرکت ها مهلت 

زمانی برای خروج از قراردادها نیز در نظر گرفته شد.
این تهدیدها به تحریم  ماه های متمادی با اقتصاد ایران همراه 
بود و به مدد برخی مشکلات ساختاری اقتصاد ایران و برخی 
بی تدبیری های داخلی، چالش هایی را بویژه در بازار ارز رقم زد؛ 
سیل نقدینگی از جمله این مشکلات ساختاری بود که طی 
ماه های گذشته نهایت تاثیر مخرب خود را در بازار ارز ، سکه، 
مسکن و خودرو تخلیه کرد و دیگر توانی برای ایجاد موج جدید 

قیمتی در هیچ بازاری ندارد. 
اکنون فعالان اقتصادی، اقتصاددانان و کارشناسان اقتصادی 
هم بر این باورند که اگرچه ممکن است تحریم ها، آثاری را به مرور 
در اقتصاد ایران داشته باشد و سختی هایی که رقم بزند، اما به 
هیچ عنوان توان ایجاد تکانه های شدید را ندارد. آنها معتقدند 
بخش عمده ای از آثار تحریم به لحاظ اقتصادی، پیش از موعد 
سیزدهم آبان، در اقتصاد ایران تخلیه شده است و همین امر، 
شرایط را اندکی برای مواجهه با این شرایط جدید سهل تر کرده 
است. نکته حائز اهمیت این است که به گفته فعالان اقتصادی، 
معافیتی که ایالات متحده آمریکا به هشت کشور خریدار نفت 
ایران طی روزهای گذشته ارایه کرده است، نه تنها رویای ترامپ 
برای به صفر رساندن فروش نفت ایران را غیرممکن کرد، بلکه 
سبب خواهد شد تا ایران، علاوه بر مشتریان جدیدی که به گفته 
دولتمردان برای فروش نفت خود در شرایط جدید پیدا کرده 
است، با مضیقه کمتری در فروش نفت و درآمدهای نفتی مواجه 
شود. بویژه آنکه علیرغم محدودیت اندکی که در فروش نفت 
ایجاد شده، به همان نسبت قیمت نفت در بازارهای جهانی رو به 
افزایش گذاشته است؛ صندوق بین المللی پول نیز پیش بینی 
کرده اگر محدودیت آمریکا برای فروش نفت ایران بیشتر شود، 

قیمت نفت از مرز 1۰۰ دلار هم عبور خواهد کرد.
در این میان، فعالان اقتصادی بخش آسیب پذیرتر اقتصاد 
ایران از تحریم های پیش رو را حوزه نظام بانکی می دانند که 
البته به اعتقاد آنها، به مشکلات ساختاری اقتصاد ایران و نظام 
بانکی برمی گردد؛ به خصوص اینکه سیستم بانکی در ایران از 
جمله بخش هایی بود که بعد از برجام نیز بدلیل محدودیت های 
ناشی ازتحریم قبلی، نتوانست ارتباطات و تعاملات خود با دنیا 

را احیاء کند.
به هر حال به نظر می رسد که باید با تدبیر، برنامه ریزی درست 
و استراتژی مشخص، تلاش کرد تا از تهدید تحریم، فرصت هایی 
ساخت که اقتصاد ایران را مقاوم تر و تاب آور می کند و آنگاه تلاش 
کرد که با اعتمادسازی عمومی و بها دادن به بخش خصوصی، 
زمینه را برای شکوفایی هر چه بیشتر اقتصاد ایران و جلوگیری 
از بروز تکانه های شدید در آن فراهم ساخت. این رویایی دست 
نیافتنی نیست؛ کافی است که همت دولتمردان در کنار اعتماد 
به بخش سازنده اقتصاد ایران، اقتصاد ایران در مسیر اصلاح 

سیاست های غلط گذشته قرار دهند.
آمریکا با خروج از برجام، اعلام موعد ۴ نوامبر)13 آبان ماه( برای 
تحریم ها و اعمال پیش از موعد بخشی از محدودیت ها بر علیه 
اقتصاد ایران، تلاش کرد تا بار روانی سنگینی به نظام اقتصادی 
کشورمان تحمیل نماید. به همین دلیل بسیاری معتقدند که آثار 
روانی ناشی از اعمال این تحریم ها، پیش از این در اقتصاد ایران 

تخلیه شده است. چقدر با این نظر موافق هستید؟
محمود بهمنی، رئیس کل اسبق بانک مرکزی: بنده عمیقا 
باورم بر این است که متاسفانه برخی از بخش های اقتصادی 
و دولتی ایران به پیشواز تحریم ها رفتند و در حالیکه خبری از 
اعمال این تحریم ها نبود، برخی نابسامانی ها را برای اقتصاد 
امروز)13  از  است  قرار  تحریم ها  حالیکه  در  زدند؛  رقم  ایران 
آبان ماه( آغاز شود؛ پس بخشی از تحرکات ناشی از آثار روانی 
این تحریم ها، از سه ماه قبل در اقتصاد ایران تخلیه شده است؛ 
بنابراین در شرایط کنونی، اگر بتوانیم مدیریت مناسبی داشته 
باشیم، تحریم ها را دور خواهیم زد، ضمن اینکه باید توجه داشت 
که ایران تحریم هایی به مراتب بدتر از شرایط کنونی را پشت سر 
گذاشته است؛ در سال 91، شش تحریم از سوی سازمان ملل 
متحد اعمال شد که در کنار اجماع جهانی، شرایط سختی را 
برای اقتصاد ایران رقم زد؛ اما اکنون وحدت اروپایی ها و سازمان 
ملل را در همراهی با ایفای تعهدات ایران در برجام به همراه داریم 
و به راحتی می توان مدیریت مناسبی را برای عبور از این شرایط 
اعمال کرد.  از سوی دیگر صحبت شد که 8 کشور را معاف از 
تحریم نفتی شوندو می توانند نفت ایران را بخرند. این ها کمک 

می کند که بتوانیم تحریم ها را بهتر از گذشته را مدیریت کنیم. 
مسعود خوانساری، رئیس اتاق بازرگانی تهران: تحریم های 
آمریکا با وجود مخالفت قاطع اتحادیه اروپا همانند پیش بینی ها 
از سرگرفته شده؛ اما باید گفت که این تحریم ها حرف تازه و 
جدیدی برای ایران ندارد؛ با این تفاوت که خوشبختانه این  بار 
اتحادیه اروپا با وجود تمام محافظه کاری ها در رفتارهایش، همراه 

ایران است. 
ایران:  صادرات  کنفدراسیون  رئیس  لاهوتی،  محمد 
تحریم ها بدون شک آثار منفی خود را بر اقتصاد ایران خواهد 
از نظر روانی و  آثار منفی  این  از  نیز بخشی  تاکنون  و  داشت 
عملیاتی، در اقتصاد نمودار شده؛ اما به هر حال همه این آثار 
تخلیه نشده است؛ ضمن اینکه آمریکایی ها اعلام کرده اند که 
پتروشیمی، کشتیرانی و فروش نفت ایران را با مشکل روبرو 
خواهند کرد؛ اما اینکه تا چه اندازه موفق باشند و بتوانند با چه 
درصد موفقیتی این کار را انجام دهند، موضوع دیگری است. 
به هر حال فروش نفت ایران هیچگاه به صفر نخواهد رسید؛ به 
خصوص اینکه امیدواری در مواجهه با دور جدید تحریم های 
آمریکا بر علیه ایران، ایستادگی اروپایی ها برای حفظ برجام 
از  حمایت  در  بیانیه هایی  نیز،  گذشته  روز  دو  طی  که  است 
حفظ این قرارداد بین المللی و بر علیه تحریم های آمریکا، صادر 
کرده است. در عین حال همانطور که رئیس جمهور نیز اعلام 
کرده اند، اتحادیه اروپا باید برنامه اصلی خود را برای ایجاد یک 
کانال ویژه مالی، هر چه زودتر اعلام نموده و عملیاتی کند و به 
اجرای آن سرعت ببخشد، در آن صورت است که بهتر می توان 

در مورد تاثیر تحریم های آمریکا بر اقتصاد ایران قضاوت کرد.
صنایع،  بازرگانی،  اتاق  سابق  رئیس  جلال پور،  محسن 
معادن و کشاورزی ایران: به اعتقاد بنده بخش عمده ای از آثار 
تحریم های خصمانه ایالات متحده آمریکا بر علیه اقتصاد ایران، 
در شش ماهه ابتدای سال جاری تخلیه شده است، ولی به هر 
حال با توجه به اینکه این کشور اعلام کرده که ۴۰۰ شرکت و 
فرد جدید را به فهرست تحریم های خود اضافه خواهد کرد، این 
موضوع می تواند اقتصاد ایران را دچار مشکل کند. از سوی دیگر 
آمریکا فشار زیادی را برای قطع روابط سوئیفت با ایران به کار 
گرفته است که به هر حال این موضوع هم در صورت عملیاتی 

شدن می تواند چالش هایی را برای اقتصاد ایران به دنبال داشته 
باشد.

حسین سلاح ورزی، نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
این  بر  می توان  زیادی  حدود  تا  ایران:  کشاورزی  و  معادن 
نکته تاکید کرد که آثار ناشی از اعمال تحریم های آمریکا، ظرف 
ماههای گذشته در اقتصاد ایران تخلیه شده است، ضمن اینکه 
این طور نیست که تصور کنیم اعمال تحریم های جدید آمریکا، 
ما را به شرایط پیش از برجام برمی گرداند. مطلقا این اتفاق 
نمی افتد؛ یعنی ما به آن شرایط تحریم پیش از برجام برنخواهیم 
گشت؛ اما به هر حال این تحریم ها هم بدون تاثیر نیست. بخش 
عمده ای از اثرات تحریم، بار روانی ناشی از آن است که در هفت 

ماهه گذشته، در اقتصاد و بازار ایران تخلیه شده است.
غلامحسین شافعی، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران: به نظر می رسد که بخش عمده ای از آثار 
منفی و زیانبار تحریم های اقتصادی آمریکا بر علیه ایران، به مرور 
در ماههای گذشته در اقتصاد ایران تخلیه شده است؛ این در 
حالی است که در این شرایط نیز که ما وابستگی شدیدی به 
درآمدهای حاصل از نفت داریم و یکی از نقاط خطر ما در رابطه 
با مساله تحریم، فروش نفت است، مهمترین مساله ای که باید بر 
آن تکیه کرد، تقویت صادرات غیرنفتی کشور است؛ البته نه به 
این شیوه ای که اکنون کار پیش می رود؛ چراکه در شرایط کنونی 
با کمال تاسف وضعیت بسیار نامطلوبی پیش آمده است؛ دولت 

باید حمایت ها از صادرات غیرنفتی را بیشتر کند. 
سیدحسین سلیمی، عضو کمیته ایرانی اتاق بازرگانی 
بین الملل: من فکر می کنم که تحریم های آمریکا، بزرگترین 
تاثیر خود را به لحاظ ارزی و کمبود منابع بر اقتصاد ایران به جای 
گذشته است و اقتصاد ایران از شرایط نامساعد ناشی از اوج 
فشار عبور کرده و بخش عمده ای از اثرات آن تخلیه شده است؛  
به نظر می رسد بیشترین اثر منفی این تحریم ها می توانست بر 
روی نرخ ارز نمود پیدا کند؛ در حالیکه نرخ ارز از ۴۰۰۰ تومان 
به 8 هزار تومان در سامانه نیما و حدود 1۴ هزار تومان در بازار 
آزاد رسیده است و بیش از این جایی برای نوسانات ارزی وجود 

ندارد. 
مرتضی ایمانی راد، اقتصاددان: هنوز مشخص نیست که 
ترامپ قصد دارد چه اقداماتی را بر علیه اقتصاد ایران انجام 
دهد؛  هنوز مبادلات غیردلاری و شبکه بانکی ایران کامل وارد 
تحریم ها نشده است، تحریم بانک مرکزی هنوز مشخص نیست 
و تاریخ اتمام قراردادهای نفتی حتی تا ماه نوامبر نیز کامل نشده 
است، بنابراین ممکن است تنگناهای نفتی از ماه دسامبر بیشتر 
شود؛ پس وقتی که همه این مولفه ها را در نظر بگیریم، به این 

نتیجه می رسیم که تحریم ها در همه ابعاد تحقق نیافته است.
سیدرضی آقامیری، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
ایران: اثرگذاری برخی از موارد تحریمی که امریکا در دور جدید 
محدودیت ها بر علیه اقتصاد ایران در نظر گرفته است، نیازمند 
سپری کردن دوره ای است که آثار خود را به طور کامل در اقتصاد 
ایران تخلیه کند و یک بازه زمانی را باید در نظر گرفت، هنوز به 
نظر نمی رسد که آن بازه زمانی طی شده باشد؛ ولی بخشی از 
آثار منفی این تحریم ها در اقتصاد ایران تخلیه شده است. اما 

قضاوت کامل این اثرگذاری نیازمند گذر زمان است.
عباس آرگون، نایب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه 
اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی تهران: بخشی از آثار 
تحریم ها در اقتصاد ایران تخلیه شده است، اما در بخش حمل 
و نقل، نظام بانکی و موضوعاتی همچون سوئیفت باید جزئیات 
تحریم های جدید اعلام شود تا مشخص شود که دامنه تحریم ها 
فهرست  در  نفر   7۰۰ که  است  قرار  حال  هر  به  است؛  چقدر 
تحریم های آمریکا قرار بگیرند که باید در ادامه دید حضور آنها 
چقدر در پروسه تحریم برای اقتصاد ایران مشکل ایجاد می کند، اما 

به هر حال اکنون به نظر نمی رسد شرایط خاصی را تجربه کنیم. 
صنایع،  بازرگانی،  اتاق  عالی  مشاور  بهادرانی،  ابراهیم 
معادن و کشاورزی تهران: به نظر می رسد که غیر از آثار روانی 
تحریم های آمریکا که در اقتصاد ایران تخلیه شده است، تا به 
حال فروش نفت ایران به شکلی که آمریکا می خواسته دچار 
مشکل نشده است . آمریکا به کشورهای مختلفی که از ما نفت 
می خرند، فشار آورد؛ اما در نهایت به آنها معافیت داد. البته 
فروش نفت ایران از 2.۴ میلیون بشکه در روز به 1.5 میلیون 
بشکه در روز رسیده است، اما باید توجه داشت که قیمتها بالا 
رفته است. پس آثار اقتصادی تا حدود بسیار زیادی تخلیه شده 

است، اما آثار روانی و سیاسی آن را باید در آینده قضاوت کرد.
حسین درودیان، اقتصاددان: آثار تحریم های آمریکا تا حد 
زیادی تخلیه شده است و اتفاق عملیاتی جدیدی رخ نخواهد 
داد، چراکه اساس گشایش هایی که در روابط بانکی بعد از برجام 
بنا بود که برای ایران اتفاق افتد، انجام نشد، بنابراین رفع آن نیز 
عملا تاثیر منفی بر ایران نخواهد داشت، چراکه تاثیر مثبت 

خاصی هم نداشته است.
 با توجه به اینکه تمرکز اصلی تحریم های جدید آمریکا بر روی 
کاهش و به صفر رساندن فروش نفت ایران بود، فکر می کنید با 
توجه به معافیت اخیر هشت کشور از تحریم خرید نفت ایران، 

چه سرنوشتی برای فروش نفت ایران رقم خواهد خورد؟
محمود بهمنی: با نزدیک شدن به موعد تحریم های آمریکا، 
صحبت این کشور آن است که 8 کشور از تحریم خرید نفت 
ایران  نفت  این کشورها می توانند  یعنی  معاف شوند،  ایران، 
را بخرند؛ پس اگر بتوانیم نفت را بفروشیم، مضیقه چندانی 
نخواهیم داشت، ضمن اینکه حتی اگر این معافیت نیز اعمال 
نمی شد، بالاخره بین 187 کشور دنیا، هستند کشورهایی که 
نمی توانند تحریم بشوند و می توانند با ایران مراودات تجاری 
گذشته  از  بهتر  را  کار  هم،  حوزه  این  در  پس  باشند؛  داشته 
می توان مدیریت کرد؛ ولی باید بسیار حواسمان جمع باشد 
که خودمان را در مقابل این مسائل هیجانی و تبلیغاتی و نیز 
صحبت های روانی، کنترل کرده و مقاوم تر کنیم. در مورد فروش 

نفت و درآمدهای نفتی نیز جای نگرانی نیست.
مسعود خوانساری: احتمالًا با مساله جدیدی مواجه نخواهیم 
شد؛ چراکه آمریکا می خواسته فروش نفت ایران کم شود که شده 
و نقل و انتقالات پولی هم انجام نمی شود که اصولا شرکت های 
بزرگ را تحت الشعاع قرار دهد؛ پس بحث اصلی، روانی است. 
در بحث اقتصادی، هر آنچه که باید اعمال می شده، انجام شده 

است. اما در حوزه نفت، اتفاق جدیدی رخ نخواهد داد.
حدود  به  ایران  نفت  صادرات  اکنون  هم  لاهوتی:  محمد 
یک میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه در روز رسیده است که نسبت 
به ماههای گذشته کاهش را تجربه می کند،  آمریکا نتوانست 
هدف به صفر رساندن فروش نفت ایران را محقق کند؛ ضمن 
اینکه هشت کشور نیز به مدت سه ماه، از تحریم خرید نفت ایران 
معاف شده اند که این یک خبر خوب است و نشان می دهد که 
حتی خود امریکا نیز، آمادگی پذیرش قیمت های بالا برای نفت 
را ندارد، پس ممکن است که این معافیت، در مرحله بعد هم 

تمدید شود؛ البته به نظر می رسد بخش عمده ای از توفیق ما 
در فروش نفت و نقل و انتقال درآمدهای ناشی از آن، بستگی به 
کانال مالی ویژه ای دارد که اروپا تعریف کرده است. پس اگر اروپا 
با ما در این مسیر همراه شود، به نظر نمی رسد که مشکلی نیز در 

حوزه نفت بروز کند.
محسن جلال پور: اگر قرار باشد که آمریکا محدودیت های 
ناشی از خرید نفت ایران را به صورت سختگیرانه اجرایی کند، 
به نظر می رسد که گرفتاری ما در فروش نفت و نقل و انتقال 
درآمدهای ناشی از آن بیشتر می شود، به هرحال مشکل نقل و 
انتقال پول حاصل از فروش نفت، یک مساله جدی است که باید 
دید در روزهای آینده، چه سرنوشتی برای آن رقم خواهد خورد.

این  اقتصادی  اثرات  با  رابطه  در  سلاح ورزی:   حسین 
تحریم هاباید به این نکته اشاره کرد که هدف آمریکا، از بین 
بردن درآمد ارزی ایران از طریق جلوگیری از صادرات نفت و عدم 
امکان مبادلات مالی با سایر کشورها است که خوشبختانه این 
اتفاق نمی افتد و صادرات نفت ایران کاهش چشمگیری ندارد؛ 
پس تداوم صادرات نفت را خواهیم داشت و در عین حال، بنا به 
پیش بینی صندوق بین المللی پول، قیمت نفت نیز برای سال 
آتی میلادی، به طور متوسط 72 دلار است و این نشان می دهد 
که افزایش قیمت نفت، کاهش احتمالی تولید را به لحاظ منابع 
ارزی جبران خواهد کرد؛ باید بر اساس پیمان های پولی با برخی 
از کشورهای دنیا و البته اروپایی ها ، بخشی از تعاملات تجاری و 

اقتصادی خود را با برخی از کشورهای دنیا افزایش دهیم.
غلامحسین شافعی: با توجه به زمان بندی آغاز تحریم ها که 
از سوی ایالات متحده آمریکا اعمال شده و تحریم ها را به تدریج 
اعلام کرد، می توان امیدوار بود در صادرات نفتی با افت شدید 

مواجه نشویم.
سیدحسین سلیمی: با اعمال تحریم های آمریکا در حوزه 
نفت، ما ملاحظاتی را به لحاظ کمبود منابع ارزی مورد نیاز کشور 
که با توجه به فروش نفت به دست می آید، داشته و نگرانی ما 
این بود که اگر کشورهای دنیا میزان خرید نفت خود از ایران را 
کاهش دهند، عملا ما با کسر درآمد ارزی مواجه شویم؛ چراکه 
باید نفت خود را در اختیار واسطه ها می گذاشتیم تا برای ایران 
بفروشند و بنابراین هزینه فروش آن بالا می رفت و به نسبت آن، 
درآمد کمتری عاید ایران می شد، بنابراین اکنون که آمریکا هشت 
کشور دنیا را از تحریم خرید نفت ایران مستثنی کرده است، خبر 
بسیار خوبی است که ما را در فرآیند تامین ارز مورد نیاز کشور 
امیدوار می کند. اکنون البته اعلام شده که به جای منابع ناشی 
از خرید نفت ایران، کالا در اختیار ما گذاشته شود، بنابراین جای 

نگرانی نیست و در گذشته هم همینطور عمل می شده است.
مرتضی ایمانی راد: همانطور که در سوال قبلی هم اشاره 
کردم، هنوز تاریخ اتمام قراردادهای نفتی تا ماه نوامبر کامل 
نشده است و بنابر این ممکن است که تنگناهای نفتی از ماه 
دسامبر بیشتر شود. نباید وقایع را کوچک دید و باید تمهیدات 

لازم را برای رویارویی با هر شرایطی اندیشید.
رضی آقامیری: در حوزه نفت حتی اگر ایران بتواند نفت خود 
را در بازار جهانی از طرقی که آمریکا متوجه نشود، بفروشد، به 
طور قطع باید این منبع را با قیمت ارزانتری به فروش رساند و 
همین امروز هم آثار این ارزان فروشی ایران در برخی کشورها از 
جمله هند مشخص است، بنابراین ایران نفت را ارزانتر خواهد 
فروخت و بنابراین درآمد کمتری نیز کسب خواهد کرد، بنابراین 
تاثیرگذار  ایران  اقتصاد  بر روی  نفتی،  این کاهش درآمدهای 

خواهد بود.
بخشی از کشورها با اعلام آمریکا از تحریم  عباس آرگون: 
کاهش  تاثیر  عملا  پس  شده اند؛  مستثنی  ایران  نفت  خرید 
فروش نفت، پیش خور شده است و در کوتاه مدت، اثرات منفی 
محسوسی برای ایران ایجاد نخواهد کرد، مگر اینکه بار روانی 
ایجاد  نفت  فروش  از  ناشی  ارزی  لحاظ کاهش ذخایر  به  آن 
مشکل کند که به نظر می رسد با افزایش قیمت نفت در بازارهای 

جهانی، این اثر نیز به حداقل خود برسد.
ابراهیم بهادرانی: تحریم های نفتی بر علیه ایران یک چاقوی 
دولبه است؛ به این معنا که از یک طرف، آمریکا فشار می آورد که 
ایران عرضه نفت به بازارهای جهانی را کم کند و از طرف دیگر، 
چون تقاضا وجود دارد، کاهش عرضه قیمت را افزایش می دهد؛ 
همانطور که این موارد نیز در گزارش صندوق بین المللی پول 
نیز مورد تاکید قرار گرفته و این صندوق هم هشدار داده که اگر 
تحریم ها عملیاتی شود، قیمت نفت به 1۰۰ دلار هم می رسد؛ 
در حالیکه سال گذشته قیمت ها کمتر از ۶۰ دلار بوده است، 
پس بخشی از کاهش صادرات و فروش نفت، با افزایش قیمت 

طلای سیاه در بازارهای جهانی جبران خواهد شد.
حسین درودیان: تحریم های آمریکا در کوتاه مدت نمی تواند 
کار اساسی علیه فروش نفت ایران انجام دهد و به نظر می رسد 
تا مشخص شدن آثار آن، چندین ماه زمان باید بگذرد؛ اما نکته 
حائز اهمیت این است که هر چقدر برای کاهش صادرات نفت 
ایران، آمریکا بیشتر فشار بیاورد، قیمت در بازارهای جهانی رو 
به افزایش خواهد گذاشت و همین امر، بخشی از تلاش های 
آنها برای کاهش دسترسی ایران به منابع ارزی را به باد می دهد، 
ضمن اینکه به دلیل مشکلاتی که در تخصیص ارز و انتقالات 
ارز بین بانکی بر روی درآمدهای نفتی ایران همواره وجود داشته 
است، ممکن است حتی کاهش درآمدهای نفتی ما نیز، در 
کوتاه مدت اثر عملیاتی چندانی بر اقتصاد ایران نداشته باشد؛ 
چراکه هم اکنون نیز با یک حجم دپو شده ارزی در برخی از 
تخصیص  قابل  که  هستیم  روبرو  خود  خارجی  حساب های 
نیست و با مشقات زیاد به آن دسترسی پیدا می کنیم، پس 
موجودی این حساب ها اگر کم هم شود، خیلی به صورت فوری 

اهمیتی برای اقتصاد ایران ندارد. 
 با توجه به اینکه بعد از برجام نیز روابط بانکی ایران با دنیا احیاء 
نشد و محدودیت های ارتباطات بانکی با دنیا یکی از معضلات 
اقتصاد ایران بود، فکر می کنید اعمال تحریم های بانکی از سوی 
آمریکا در دوره جدید، چقدر نظام بانکی ایران را تحت  فشار قرار 

خواهد داد؟
محمود بهمنی: حتی در مورد سوئیفت که آمریکا فشارهایی 
را برای قطع ارتباط این سیستم با نظام بانکی ایران طراحی کرده 
است، خود سیستم سوئیفت تمایل دارد که با ایران مراودات 
بانکی انجم دهد. البته شخصا بر این باورم که نباید به سوئیفت 
اعتماد کنیم؛ چراکه آمریکایی ها در قالب سوئیفت، ارتباطات 
مالی ایران را رصد می کنند؛ بنابراین ما خارج از سوئیفت، باید 
یک شبکه تبادل ملی برای خود طراحی کرده و بتوانیم از طریق 
آن، ارتباطات بانکی خود را برقرار کنیم؛ اینطور، هم مسائل ما 
محرمانه باقی می ماند و هم اینکه دشمنان نمی توانند مسائل 
مالی ما را کاملا رصد کنند. در مجموع باید به این نکته  اشاره 
و  بود  بسیار سخت خواهد  ایران  برای  بانکی  تحریم  کنم که 
نمی توانم بگویم که تفاوتی برای ایران نخواهد کرد؛ ولی ما قبلا 

این مشکلات را داشته ایم و مسائل بانکی را هم حل کرده ایم.

ایران  برای  بانکی  تحریم  به هر حال  مسعود خوانساری: 
سخت خواهد بود، اما باید برای آن روش های مدیریتی در نظر 
گرفته شود؛ این در حالی است که به طور کلی تحریم ها برای 
دولت می تواند یک تلنگر باشد که در مورد شرایط اقتصادی 

کشور واقع بینانه و شجاعانه تصمیم بگیرد.
محمد لاهوتی: بیشترین مشکل به نظر می رسد در این دوره 
از تحریم های آمریکا، در نظام بانکی ایران نمودار شود؛ چراکه 
در گذشته نیز روابط بانکی فعال با دنیا نداشته ایم و اگر قرار هم 
باشد که دسترسی ایران را به سوئیفت قطع کنند، ممکن است 
که مشکلاتی بروز کند؛ البته در چنین شرایطی هم راهکارهایی 
وجود دارد، به این معنا که اگر سوئیفت قطع شود، در روشی که 
بانک مرکزی هم تحریم بود، ایران با بانکهای کارگزار خود روابط 
را ساماندهی می کرد، اما در شرایط کنونی اگر کریدور مالی که 
هم چین، هم هند و پاکستان در شرف ایجاد دارند در کنار کانال 
مالی اروپا قرار گیرد، می تواند راهکاری مناسب باشد، اما باید 
این دو راهکار عملیاتی شود تا بتوان قضاوت کرد که نظام بانکی 
ایران در دوران تحریم های جدید چه سرنوشتی پیدا می کند؛ 
ولی در شرایط فعلی، بانک اولین محلی است که از تحریم ها 

آسیب بیشتری خواهد خورد.
محسن جلال پور: حوزه بانک در ایران با مسائلی همچون 
تحریم و FATF اکنون مواجه است و به نظر می رسد این دو مورد 
نقطه آسیب پذیر نظام بانکی ایران است؛ ضمن اینکه بانکها نیز 
خودشان نتوانسته اند خود را با شرایط امروز نظام بانکی جهان 
تطبیق دهند و بنابراین اگر مدیریت درستی در نظر گرفته نشود، 

در شرایط تحریم، بانکها به شدت دچار گرفتاری شوند. 
ماههای  در  که  است  این  واقعیت  سلاح ورزی:  حسین 
گذشته نیز ارتباطات سهل، آسان و روانی میان نظام بانکی ایران 
با بانکهای بین المللی ایران وجود نداشته است، هر چند که در 
تحریم قرار گرفتن آنها نیز، تبعاتی خواهد داشت. ولی با طراحی 
ساز و کارهایی بین بانک مرکزی ایران و سایر کشورهای دنیا، می 
توان راهکارهایی را برای عبور از این شرایط و دور زدن تحریم های 

بانکی پیدا کرد.
راستای  در  شده  ایجاد  گره های  شافعی:  غلامحسین 
ارتباطات مالی ایران با دنیا به سادگی قابل گشایش نیست و 
باید به فکر روش های برای بی اثر کردن تحریم های مالی آمریکا 
باشیم و از پیمان های پولی دوجانبه و استفاده از فضای مالی 
سایر کشورهای دوست، در حدی که بتوان به آنها اعتماد کرد، 

باشیم.
بانکی  نظام  تحریم  در  مهم  مساله  سیدحسین سلیمی: 
ایران، مشکل قطع سوئیفت است، چراکه اگر سوئیفت تحریم 
شود، مشکلات بانکی رخ داده و نقل و انتقال پول، گران تر شده 
و مشکل تر انجام می شود؛ چراکه امکان نقل و انتقال با بسیاری 
از کشورها وجود نخواهد داشت؛ البته اکنون هم اگر بانکهایی 
خلاف مقررات بین المللی، نقل و انتقال پول انجام بدهند، با 

مشکل مواجه می شوند.
مرتضی ایمانی راد: با توجه به اینکه هنوز مشخص نیست که 
بانک مرکزی نیز در تحریم قرار می گیرد یا خیر، قضاوت در این 

مورد سخت است.
رضی آقامیری: در بخش بانکی اگر جلوی سوئیفت گرفته 
شود، برای ایران در نقل و انتقالات مالی، هزینه درست می شود؛ 
البته ما نیز در این رابطه تجربه کافی را داریم و می توانیم نقل 
و انتقال پول را انجام دهیم، اما هزینه نقل و انتقال بالا خواهد 
رفت. پس تحریم بر نظام بانکی ایران اثرگذار است؛ اما باید 

راههای مدیریت آن را نیز به خوبی اعمال کرد.
ولی  نیست،  هنوز قطعی  بستن سوئیفت  آرگون:   عباس 
نظام  برای  تحریم  که  احتمالی  محدودیت های  مورد  در  باید 
بانکی ایران ایجاد می کند، فکری کرد، بر این اساس می توان 
پیمان های پولی دوجانبه را در دستور کار قرار داد و روابط خود 
با سایر کشورها را تقویت کرد تا بتوان بار این فشار را کاهش داد. 
ابراهیم بهادرانی: تحریم بانکی به نظر من بر روی روابط ایران 
با دنیا اثرگذار خواهد بود، این در حالی است که کانال مالی 
اروپا و جایگزینی بانک کونلون برای مراودات ایران با چین نیز 
می تواند کارساز باشد. به هر حال نمی توان هم اکنون اثرات این 
تحریم ها را بر نظام بانکی پیش بینی کرد، اما به هر حال نظام 

بانکی ایران شکننده نخواهد بود.
حسین درودیان: با توجه به اینکه روابط بانکی ما بعد از برجام 
خیلی گشایش نداشته است و تعداد ال سی های گشایش یافته، 
تفاوتی با قبل از آن نداشته است، به نظر نمی رسد که معکوس 

شدن روند فعالیت بانکها، تاثیر منفی زیادی داشته باشد.
 آیا با اعمال تحریم ها، در کوتاه مدت بازار ارز ایران با تکانه 

شدیدی مواجه خواهد شد؟
محمود بهمنی: بازار ارز با تکانه شدیدی مواجه نخواهد شد، 
اما باید خودمان وحدت  داشته باشیم؛ یعنی ارگانها و نهادهای 
مالی با هم یک حرف بزنند و کنترل های لازم را نیز بر بازار ارز 
صورت دهند؛ چراکه عده ای فرصت طلب نیز می خواهند در این 
بازار، قیمت های  بی ربط بدهند؛ پس باید این بازار را به خوبی 

مدیریت کرد.
مسعود خوانساری: مساله هیجان و انتظارات در اقتصاد 
بسیار مهم است و اگر همه امروز بگویند آینده اقتصاد ایران 
خوب است و نسبت به آن مطمئن باشند، قیمت ارز روند نزولی 
می گیرد و اگر همه بگویند که وضع بد است، هر چقدر هم که 

دلار تزریق کنیم، کشش برای جذب آن وجود دارد.
محمد لاهوتی: بعید می دانم که شاهد بروز تکانه های جدی 
در بازار ارز باشیم. دولت با استفاده از ذخایر ارزی که در اختیار 
دارد می تواند با تزریق ارز مداخله ای جلوی افزایش محدود 

روانی را بگیرد.
به  بستگی  ارز،  بازار  در  قیمتی  شرایط  محسن جلال پور: 
مدیریت و برنامه ریزی بانک مرکزی دارد؛ به این معنا که اگر بانک 
مرکزی در زمینه واردات و صادرات محدودیت بیشتری اعمال 
کند، شرایط سخت خواهد بود؛ به خصوص اینکه هنوز هم 
تکلیف ارز صادراتی مشخص نیست و تا به حال نیز اعلام نشده 
است که تکلیف نهایی بازگشت ارز حاصل از صادرات چیست. به 
هر حال ممکن است که افزایش قیمت ارز را در هفته های پیش 

رو در صورت عدم سیاستگذاری صحیح، شاهد باشیم.
حسین سلاح ورزی: بعید می دانم تکانه شدیدی در بازار ارز 

را شاهد باشیم.
بانک  صحیح  مدیریت  صورت  در  شافعی:  غلامحسین 

مرکزی شاهد تکانه قیمتی در بازار ارز نخواهیم بود.
سیدحسین سلیمی: تکانه شدید قیمت ارز را متصور نیستیم؛ 
به خصوص اینکه به نظر می رسد قیمت ارز بیش از حد متعارف 

طی ماههای گذشته افزایش یافته است.
مرتضی ایمانی راد: پیش بینی می شود به دلیل اقدامات بانک 
مرکزی در چند ماه گذشته قیمت ارز افزایش یکباره نداشته 
باشد ولی در عوض دچار التهابات مقطعی در بازار باشیم ولی 
برآیند این التهابات افزایش قیمت ارز باشد که به نظر می رسد 

چندان شدید نخواهد بود.
رضی میری: به صورت دقیق نمی توان شرایط آینده بازار ارز را 
پیش بینی کرد، به هر صورت باید شرایط را در هفته های پیش رو 
سنجید. البته دولت از ذخایر ارزی بسیار مناسب سخن به میان 

می آورد، بنابراین باید منتظر سیاست گذاری های دولت بود.
عباس آرگون: استنباط من این است که نرخ ارز تکانه شدید 
نخواهد داشت؛ چراکه به اعتقاد من الان هم بیش از اندازه، این 
نرخ رشد کرده است؛ مگر اینکه اشکالاتی که مرتبط به بحث 
به سیاست های داخلی برمی گردد، برطرف  و  تحریم نیست 

نشود. به هر حال باید اعتماد را به مردم برگردانیم.
ابراهیم بهادرانی: تکانه شدیدی در بازار ارز بعید می  دانم شاهد 
باشیم؛ به خصوص اینکه اگر سیاست های تخصیص ارز که در 
داخل دولت پیش گرفته شده است، اجرایی شود، اصلا تکانه 
نخواهیم داشت. به هر حال تحریم ها آثار روانی هم دارد؛ ولی به 

نظر نمی رسد که آنقدر زیاد باشد که کشور را دچار مشکل کند.
حسین درودیان: در کوتاه مدت دلیلی نداریم با تکانه های 

ارزی شدیدی روبرو شویم.

پیش بینی 12 فعال اقتصادی از اعمال دور جدید تحریم ها: 

تکانه شدید اقتصادی در راه نیست 
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سخنگوی باشگاه پدیده:

 مخالف تغییر زمان بازی با استقلال هستیم

سخنگوی باشگاه پدیده مشهد گفت: از تغییر زمان دیدار مقابل استقلال تهران به هیچ 
عنوان استقبال نمی کنیم زیرا دلایل باشگاه میزبان قانع کننده نیست.

ورزشگاه آزادی به فاصله 72 ساعت مانده به فینال لیگ قهرمانان آسیا نمی تواند میزبان 
دو بازی باشد و این باعث شد تا مسئولان باشگاه استقلال خواهان تغییر زمان دیدار 

مقابل پدیده شوند. 
در حالی که بازی برگشت فینال لیگ قهرمانان آسیا قرار است شنبه 19 آبان ماه میان 
پرسپولیس و کاشیما آنتلرز ژاپن برگزار شود، تیم فوتبال استقلال هم روز 18 آبان ماه در 

هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال ایران باید از پدیده مشهد میزبانی کند.
این در شرایطی است که باشگاه استقلال اعلام کرد در ورزشگاه تختی بازی با پدیده 
را برگزار نخواهد کرد و اگر برگزاری بازی در ورزشگاه آزادی مقدور نیست، مسابقه به زمان 

دیگری موکول شود.
این درخواست درحالی مطرح شده که تغییر زمان بازی هم منوط به موافقت باشگاه 
پدیده مشهد است. جواد طاریبخش سخنگوی باشگاه پدیده روز یکشنبه در گفت وگو با 
ایرنا، در رابطه با بحث تغییر زمان دیدار پدیده با استقلال گفت: باشگاه پدیده به هیچ 
وجه از بحث تغییر زمان دیدار با استقلال استقبال نمی کند. تیم ما برای این مسابقه برنامه 

هایش را چیده و تمرینات منظمی را هم انجام داده است.
وی افزود: از طرفی برای سفر به تهران بلیت خریداری شده و هتل خود را هم رزرو 
کردیم. همه این ها هزینه های زیادی در بر دارد و به همین خاطر اصلا موافق تغییر زمان 

بازی نیستیم.
سخنگوی باشگاه پدیده مشهد اضافه کرد: تهران به غیر از ورزشگاه آزادی، ورزشگاه 
تختی را هم دارد که استقلال بارها در آن بازی کرده و می توان مسابقه ما راهم در آن 

برگزار کرد.
طبق برنامه تیم فوتبال استقلال از ساعت 16:30 روز جمعه در هفته دوازدهم لیگ برتر 

میزبان پدیده خواهد بود.

تیم ملی فوتبال ایران به مصاف ترینیداد و 
توباگو می رود

- فدراسیون فوتبال ایران اعلام کرد تیم ملی کشورمان در ادامه روند آمادگی خود برای 
حضور قدرتمند در جام ملت های آسیا در تاریخ 24 آبان ماه به مصاف تیم ملی ترینادو 

توباگو خواهد رفت.
دیدار این دو تیم روز پنجشنبه ساعت 18 در ورزشگاه آزادی برگزار می شود. تیم ملی 
فوتبال ایران پس از جام جهانی 2018 روسیه در دیدارهای دوستانه به مصاف ازبکستان 

و بولیوی رفت که در هر دو دیدار موفق به کسب پیروزی شد.
این در حالی است که ملی پوشان ایران دو تاریخ فیفادی را برای برگزاری دیدارهای 

دوستانه از دست دادند. اردوی سوم تیم ملی از16 تا 29 آبان برگزار می شود.
ترینیداد و توباگو سابقه یک بار حضور در جام جهانی را دارد که مربوط به سال 2006 
می شود و با تیم های انگلیس، سوئد و پاراگوئه در گروه B همگروه بودند و با تحمل 2 
شکست مقابل تیم ملی انگلیس، پاراگوئه و کسب تساوی صفر بر صفر مقابل سوئد، 

قعرنشین گروه و حذف شدند. 
همچنین این تیم سابقه 15 بار حضور در مسابقات کونکاکاف )کنفدراسیون اتحادیه 
فوتبال آمریکای شمالی و مرکزی و کارائیب( را دارند که تنها افتخارشان کسب مقام نایب 
قهرمانی سال 1973 است. جنگ آوران سوکا )لقب تیم ملی فوتبال ترینیداد و توباگو( 
در جدیدترین رده بندی فیفا در رده 90 قرار دارند و سرمربی این تیم »دنیس لاورنس« 
44 ساله است. این مربی سابقه بازی برای سوانسی انگلیس و چند تیم تایلندی را دارد و 
دوران مربیگری را هم با تیم ملی ترینیداد آغاز کرده است. بیشترین تعداد بازی در تاریخ 
فوتبال این کشور برعهده »آنگوس او« است که در سال های 1994 تا 2005 حدود 
117 بازی برای تیم ملی کشورش انجام داد و 34 گل به ثمر رساند. همچنین »استرن 
جان« مهاجم سابق این تیم هم در 115 بازی موفق شد 70 گل به ثمر برساند تا آقای 
گل فوتبال ملی کشورش شود از ستاره های تیم ملی فوتبال ترینیداد و توباگو می توان 
به ماروین فیلیپ )دروازه بان( عضو باشگاه مرکزی این کشور، دنیل کرایوس )مدافع ( 
بازیکن باشگاه عربستانی، یاوین جونس )مدافع( دارمشات آلمان، هیلند )هافبک( 
بازیکن باشگاه الفیصلی عربستان، گوئرا )هافبک( بازیکن تیم چارلوت باتری آمریکا اشاره 
کرد. آبری دیوید و شاهدون وینچستر در لیگ فنلاند، شالدون باتایو در قزاقستان، کستان 
جولیان دراسلواکی، عطاالله گوئرا، کوان جئورج و ناتان لویس در لیگ آمریکا، لستون 
پائول و ریکاردو جان در لیگ السالوادور از دیگر بازیکنان لژیونر این تیم هستند. ترینیداد 
و توباگو در 8 بازی آخر رسمی و دوستانه اش متحمل 2 شکست مقابل مکزیک و پاناما 
شده و مقابل تیم های آمریکا، امارات و گوادلوپ پیروز شده است. همچنین در تقابل با 
گینه ، گرانادا و مارتینیک به تساوی رسیده است. تیم های ملی ایران و ترینیداد و توباگو 
پیش از این 8 ژوئن 2014 در مسابقه دوستانه به مصاف هم رفتند که یوزهای ایرانی با گل 

های احسان حاج صفی و رضا قوچان نژاد پیروز شدند.

فغانی:

 امیدوارم فینال جام ملت ها را قضاوت نکنم

»علیرضا فغانی« داور بین المللی فوتبال ایران گفت: انگیزه ای برای قضاوت در فینال 
جام ملت های آسیا 2019 ندارم و مانند همه ایرانی ها امیدوارم تیم ملی فوتبال کشورم به 

دیدار پایانی این رقابت ها برسد.
کنفدارسیون فوتبال آسیا علیرضا فغانی، رضا سخندان و محمدرضا منصوری را از ایران 

برای قضاوت در جام ملت های 2019 انتخاب کرد. 
فغانی دراین باره گفت: فینال جام ملتهای 2015 آسیا که بین تیم های کره جنوبی و 
استرالیا برگزار شد را قضاوت کردم و انگیزه زیادی برای تکرار دوباره آن ندارم. البته از زمانی 
که در رویدادهای بین المللی قضاوت می کنم، تمام تلاشم این بوده که بهترین عملکرد 
را داشته باشم تا نام ایران مطرح شود و خوشبختانه تا حالا هم کم کاری نکردیم و در جام 
ملت های آسیا نیز همین رویکرد را خواهیم داشت. وی افزود: جام جهانی 2018 اتفاق 
ویژه ای در زندگی من بود زیرا در مرحله گروهی بازی تیم های آلمان با مکزیک و صربستان 
با برزیل و در مرحله یک هشتم دیدار فرانسه با آرژانتین را قضاوت کردم. همچنین مسابقه 
بلژیک و انگستان در رده بندی را تیم داوری ایران قضاوت کرد و خوشبختانه با عملکرد 
خوبی جام جهانی را به پایان رساندیم.  داور بین المللی فوتبال ایران در خصوص دلیل 
انتخاب تیم داوری ایران برای جام ملت های 2019 آسیا اظهارداشت: پس از رقابت های 
جام جهانی در دوره کنفدراسیون فوتبال آسیا شرکت کردیم و توانستیم با موفقیت تست 
های آمادگی جسمانی را پشت سر بگذاریم.  وی تصریح کرد: برای رسیدن به اهداف و 
نوک قله باید با تمام توان تلاش کرد تا موفق شویم و خدا را شکر موفقیت های سال های 
گذشته سبب شد در جام ملت های 2019 امارات هم حضور داشته باشیم و امیدوارم 
خاطره ای ماندگار ثبت کنیم. رقابت های جام ملتهای آسیا 2019 از از 15 دی تا 11 
بهمن به میزبانی کشور امارات متحده عربی برگزار می شود و برای نخستین بار در این 
دوره از رقابت ها 24 تیم در 6 گروه 4 تیمی به رقابت خواهند پرداخت. تیم ملی فوتبال 

ایران در گروه D با تیم های عراق، ویتنام و یمن همگروه است.

فتحی: جرو بحث با بازیکن؟ این حرف ها زشت است

پشتشفرهستمواستقلالرابهاوجمیرسانیم

سرپرست باشگاه استقلال گفت:روزشنبه با بازیکنان استقلال صحبت کردم و از 
آنها خواستم با تمام توان در ادامه لیگ بازی کنند و مطرح کردن بحث درگیری و 

این مسائل زشت است.
از روزشنبه که  امیرحسین فتحی سرپرست باشگاه استقلال در محل تمرین این 
تیم حضور پیدا کرد شایعات فراوانی پیرامون صحبت های وی در محل تمرین و 
همچنین مباحث مختلف مطرح شده است حتی روز گذشته عنوان شد دو بازیکن 
تیم فوتبال استقلال )چشمی و اسماعیلی( با سرپرست این باشگاه جروبحث کردند 
اما فتحی در گفت وگویی  پیرامون اتفاقات تمرین روزشنبه و تصمیمی که سرمربی 

تیم استقلال اتخاذ کرده است به صورت شفاف به صحبت پرداخت.
متن گفت وگو با امیر حسین فتحی را در زیر بخوانید:

ابتدا از مسائلی که روز شنبه در تمرین رخ داده صحبت کنیم برخی رسانه ها 
عنوان کردند شما بازیکنان را بی غیرت خطاب کرده اید.

 اصلًا و ابداً. من نمی دانم این چه نوع اطلاع رسانی که صورت می گیرد من به 
محل تمرین تیم استقلال رفتم تا به دنبال روحیه دادن به بازیکنان تیم باشم. حتی به 
بازیکنان استقلال گفتم همه توان تان را به کار بگیرید چون باید پاسخگوی هواداران 
باشیم. هوادارانی که هزاران کیلومتر برای تماشای یک بازی استقلال می آیند 

حقشان این نیست. روی سخنم با همه بازیکنان و حتی کادر فنی بوده است. 
فارس:اما گفته شده که دو بازیکن با شما جروبحث کرده اند.

من دیروز هم این موضوع را تکذیب کرده ام، دو رسانه مطالبی نوشتند که نسبت 
به آنها واکنش داشتیم چون حق طبیعی ما است که در قبال اخبار نادرست واکنش 

نشان بدهیم. از من سؤال پرسیدند که آیا بازیکنان در قبال کسر قراردادشان اعتراض 
کرده اند که من جواب دادم اصلًا این گونه نیست. انصافاً یک نفر از بازیکنان در مورد 
مباحث مالی کوچک ترین اعتراضی نکرد و ما فردا باید در یک وجب جا بخوابیم. مگر 
می شود بازیکنان تیم از باخت استقلال ناراحت نباشند. من به محل تمرین رفتم تا به 
بازیکنان بگویم حامی شفر هستیم و شما هم بدانید باید هر چه در توان دارید برای 
استقلال بگذارید. حتی به آنها گفتم این لباس بر تن امثال پورحیدری ها، حجازی ها 

و علی جباری ها بوده است.
آیا چشمی و اسماعیلی با شما جروبحث کردند؟

از این سؤال تعجب می کنم اصلًا و ابداً چنین اتفاقی نیفتاد شما به عکس های 
تمرین نگاه کنید من با فرشید اسماعیلی خوش و بش کردم و به او دست هم داده ام. 
با همه بازیکنان از جمله رحمتی، اسماعیلی، روح الله باقری و خیلی های دیگر 
خوش و بش کردم. اصلًا  این مباحث مطرح کردنش در رسانه ها درست نیست و 
زشت است. مقابل باشگاه در مورد  این مسائل توضیح دادم یک خبرنگار از من سؤال 
کرد آیا بازیکنان به کسر قراردادشان معترض بودند که من مثل همین الان گفتم 
اصلا اتفاقی نیفتاده و هیچ کس اعتراض نکرده است فکر می کنم فیلم آن مصاحبه 
هم موجود باشد. دوباره از من پرسیدند گفته شده که این دو نفر جروبحث کرده اند 

که من هم گفتم هیچ جروبحثی وجود نداشته است. 
اما هادی مباشری معاون شما گفت وگویی انجام داده و مدعی شده که 
از  نوعی  به  و  کرده  تمرین صحبت  محل  در  شما  با  اسماعیلی  و  چشمی 

خودشان دفاع کرده اند. 

 این هم از آن حرف ها است. اصلًا آقای مباشری در تمرین حضور نداشت. مگر در 
عکس های سایت باشگاه مشخص نیست که من با چه کسانی به محل تمرین رفتم. 
آقای مباشری کجا در تمرین بوده که از صحبت های ما خبر دارد؟ ضمن آنکه بعد از 

صحبت، من محل تمرین را ترک کردم و با هیچ بازیکنی حرف نزدم. 
پس دلیل کنار گذاشتن این دو بازیکن چه بود؟

این تصمیم سرمربی تیم است و او بعد از حضور من تصمیم گرفت که این دو 
بازیکن برای بازی با ماشین سازی کنار تیم نباشد. خود آقا شفر اگر لازم باشد توضیح 
می دهند که چرا این بازیکنان در کنار تیم نیستند.اختیار این موضوع بر عهده کادر 
فنی است. ما هم به تصمیم سرمربی تیم احترام می گذاریم. همیشه همین گونه 
بوده همان طور که من از شفر در مسائل مختلف دفاع کردم الان هم به نظر او احترام 

می گذارم. 
از این مباحث که بگذریم باید به ناراحتی هواداران استقلال پیرامون حذف 

این تیم از جام حذفی صحبت کنیم. 
من از هواداران استقلال معذرت می خواهم می دانم آنها ناراحت هستند ولی 
چیزی که دیدم این است که بازیکنان و کادر فنی هم خیلی ناراحت هستند. فقط 
می توانم همین را بگویم که ما تلاش می کنیم در لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا 

جایگاه واقعی استقلال را نشان دهیم.
یعنی آنها از مدعی بودن استقلال در لیگ ناامید نباشند؟

 اصلًا شما شک نکنید که تیم ما به روزهای اوجش برمی گردد و نتایج خوبی کسب 
خواهد کرد من این را به هواداران قول می دهم.

بازگشت  صورت  در  که  گرفته اید  تصمیم  مدیره  هیأت  جلسه  در  ظاهراً 
استقلال به روزهای خوب جریمه را ببخشید.

ما تصمیم گرفتیم 20 درصد از قرارداد بازیکنان کسر شود ولی اگر نتایج مطلوب 
باشد 10 درصد از این جریمه تعلیق خواهد شد.

به نظر می رسد در آن جلسه هم از شفر حمایت کردید و حتی کمیته فنی هم 
حامی سرمربی آلمانی بوده.

کمیته فنی جلسه خوبی را برگزار کرد و بعد از آن جلسه هم من صحبتی با سرمربی 
تیم داشتم و مباحث را پیرامون آینده مطرح کردیم. شفر در جلسه کمیته فنی تحلیل 
جامعی از بازی های سپاهان و سایپا ارائه کرد و دورنمایی از بازی با ماشین سازی را 
تشریح کرد دیدید که همه اعضا هم حمایت خودشان را از سرمربی آلمانی تیم اعلام 
کردند اما من در صحبتی که با سرمربی تیم داشتم روی یک موضوع تأکید دارم 
که آن هم نظم و انضباط است؛ نظم و  انضباط تیمی برای ما بسیار مهم و غیرقابل 
اغماض است و این را به هواداران استقلال می گویم که برای رساندن شرایط باشگاه 
و تیم به اوج حتی حاضر هستیم نتیجه را فدا کنیم اما نظم و انضباط را نه. من ازشفر 
خواستم کوچکترین تعارفی با کسی نداشته باشد و حتی اگر قرار باشد استقلال 
بازی را ببازد ولی نظم و انضباط سرلوحه همه تیم باشد من آن را می پذیرم من هم 
پشت او هستم تا تیم را به اوج برسانیم. این موضوع نظم و انضباط هم باید در بین 
همه اعضای باشگاه استقلال و تیم فوتبال نهادینه شود. چون تجربه ام می گوید که 

نظم و انضباط خواه و ناخواه یک مجموعه را روی ریل موفقیت قرار می دهد.
و به عنوان سؤال آخر ظاهراً درخواست تعویق بازی با پدیده را دادید؟

بله، چون این بازی قرار است یک روز قبل از بازی پرسپولیس برگزار شود و ما هم با 
توجه به کیفیت چمن ورزشگاه تختی حاضر نیستیم در آن زمین بازی کنیم. ضمن 
آنکه هر لحظه ممکن است بازیکنان در آن زمین مصدوم شوند. به خاطر همین 

درخواست تعویق بازی را دادیم.

داورزنی:
 وزارت ورزش برای پرسپولیس و استقلال 

سنگ تمام گذاشت
معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزیر ورزش و جوانان گفت: این وزارتخانه 
در 2 سال گذشته که باشگاه های پرسپولیس و استقلال در کنفدراسیون آسیا مشکل 

داشتند، در حمایت از آنها سنگ تمام گذاشت.
»محمدرضا داورزنی« اظهار داشت: باشگاه های فوتبال آسیا هزینه های هنگفتی 
برای رسیدن به فینال لیگ قهرمانان آسیا می کنند و پرداخت پاداش به تیم های برتر 
مسابقات، حداقل کاری است که کنفدراسیون آسیا می توانند انجام دهد. وی اضافه 
کرد: پرسپولیس با صعود به فینال مسابقات، پاداش 2 میلیون دلاری خود را قطعی کرده 
است و امیدواریم با عنوان قهرمانی و دریافت پاداش چهارمیلیون دلاری کمک خوبی به 
این تیم شود. کنفدراسیون فوتبال آسیا به قهرمان و نایب قهرمان این مسابقات به ترتیب 
چهار و 2 میلیون دلار پاداش می دهد. معاون وزیر ورزش و جوانان نگاه این وزارت خانه به 
پرسپولیس را ملی عنوان کرد و افزود: تیم های استقلال و پرسپولیس هر 2 برای ما یکی 
است. امیدوار بودیم تیم های ایران به فینال لیگ قهرمانان آسیا صعود می کردند تا یک 
شهرآورد زیبا را شاهد باشیم و هر 2 تیم هم این پاداش قهرمانی را دریافت می کردند. وی 
گفت: امیدوارم پرسپولیس نه بخاطر پاداش بلکه برای سربلندی ایران با اقتدار برسکوی 
نخست آسیا قرار گیرد. در شرایطی که 40 سال دشمنی های غرب و آمریکا فشار زیادی به 
ملت ایران وارد کرده است این قهرمانی ها و موفقیت ها می تواند در روحیه مردم، انسجام 
اجتماعی و غرور ملی اثر بگذارد. داورزنی تاکید کرد: نگاه وزارت ورزش و جوانان به این 2 
باشگاه ملی است. موضوع سرخآبی نیست. هر موقع حال این 2 تیم خوب باشد، حال 
تیم ملی و ورزش کشور خوب است. این 2 تیم سرمایه اجتماعی هستند و برد و باخت آنها 
مطرح نیست. وی درباره پاداش وزارت ورزش و جوانان به تیم پرسپولیس در صورت کسب 
قهرمانی توضیح داد: همین که این شرایط برای باشگاه فراهم شده تا بتواند در این مرحله 
حاضر باشد خود پاداش است. وزارت ورزش در 2 سال اخیر که سرخآبی ها که در ای اف 
سی مشکل داشتند سنگ تمام گذاشت و همچنان در کنار باشگاه های پرسپولیس و 
استقلال و فدراسیون بوده و هست تا مشکلی پیش نیاد. این بزرگترین کمک وزارت ورزش 
و جوانان است. داورزنی در پایان گفت: برای کمک به باشگاه ها منع قانونی داریم و تنها 

کمک ما به باشگاه ها باز کردن مسیر برای شتاب گرفتن آنهاست.

فواید ریاست شیخ سلمان در AFC برای فوتبال ایران 
پرونده نحس»زمین بی طرف« 

مهر و موم می شود؟
حضور رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا در بازی برگشت فینال لیگ قهرمانان آسیا در 

تهران می تواند بهترین فرصت برای بستن پرونده نحس »زمین بی طرف« باشد.
این روزها فوتبال ایران با رسیدن پرسپولیس به فینال لیگ قهرمانان آسیا به تب و تاب 
افتاده و نوعی نگاهی ملی به این ورزش تاثیرگذار در جامعه و دنیا شکل گرفته است. 
در این بحبوحه فوتبالی در کشور آن سوی مرزها در کوالالامپور در مقر کنفدراسیون 
فوتبال آسیا هیاهوی انتخابات ریاست جدید AFC وجود دارد و همه منتظر رقابت دو 
طیف بزرگ هستند. یک سوی این طیف شیخ سلمان، رئیس کنونی AFC به همراه 
متحدانش مثل قطر و ایران قرار دارد و آن سوی طیف عادل عزت، کاندیدای سعودی ها 

برای ریاست به همراه متحدانش مثل امارات و بحرین قرار دارد.
اتفاقات اخیر در آخرین جلسه کنگره AFC که چهارشنبه گذشته رخ داد تا حدودی 
نتیجه انتخابات پیش رو برای ریاست AFC مشخص کرد. در این کنگره همه چشم ها به 
سخنرانی شیخ سلمان دوخته شد و وقتی اعلام کرد که 42 رای از 47 رای را در انتخابات 

پیش رو همراه خود دارد.
 این حرف های رئیس AFC مشت محکمی به دهان سعودی ها بود چون آنها با 
استفاده از دلارهای نفتی از 6 ماه گذشته تلاش های زیادی کردند تا عادل عزت را رقیب 
جدی شیخ سلمان جلوه دهند و با رشوه و حتی سوء استفاده از بیت الله برای خودشان 

یارکشی کنند تا به رویای پوچ برای ریاست AFC برسند.
نکته اینجاست که انتخاب شیخ سلمان برای ایران امری بسیار مثبت بوده است و یکی 
از دلایل اصلی اعتماد جمعی به شیخ سلمان نواب او  بوده است. علی کفاشیان، نائب 
رئیس فدراسیون کشورمان و نائب رئیس AFC با سابقه حضور سال ها در این سازمان 
بین المللی تلاش زیادی کرده است تا رای اعتماد به شیخ سلمان داده شود و می توان 

او را یکی از عوامل اصلی برنده شدن زودهنگام شیخ سلمان در این انتخابات دانست.
روی کار آمدن دوباره شیخ سلمان به ریاست AFC می تواند فواید بسیاری برای ایران 
داشته باشد. اولین و مهمترین آن این است که دست عربستان از ریاست AFC کوتاه 
می شود چون هدف عربستان از ریاست AFC فشار به ایران و قطر در زمینه ورزش 
بود. دومین فایده این اتفاق امتیازگیری است و علی کفاشیان برای 4 سال دیگر به 
عنوان نائب رئیس AFC ابقا خواهد شد و حتی این مرد بحرینی قول داده است تا افراد 

بیشتری از ایران در AFC کرسی داشته باشند.
موضوع زمین بی طرف امری است که در 3 سال گذشته سعودی ها به دایره لغت 
فوتبال با بهانه های واهی عدم امنیت وارد کردند. عربستان در این 3 سال با بهانه 
با  رویایی  در  آسیا  قهرمانان  لیگ  رقابت های  در  تا  شده  موفق  مختلف  جویی های 

نمایندگان کشورمان بازی ها به زمین بی طرف بکشاند.
 حضور پرسپولیس در فینال لیگ قهرمانان آسیا باعث شده تا شیخ سلمان را به تهران 
بکشد و این بهترین فرصت برای نشان دادن امنیت در ورزشگاه های کشورمان مقابل 
چشمان بالاترین مقام AFC است تا به توهم سعودی ها پایان دهیم و این پرونده »زمین 

بی طرف« برای همیشه بسته شود.

در هفته نخست  لیگ برتر رقم خورد 
زابلي زاده برترین بانوي تفنگ دار قم

 در لیگ برتر
برتر  لیگ  رقابت هاي  نخست  هفته  در  قم  تیرانداز  برترین  عنوان  زابلي زاده  مریم 

تیراندازي زنان باشگاه هاي کشور را به خود اختصاص داد.
نخستین هفته مسابقات فصل 1397 لیگ برتر تیراندازی زنان باشگاه های کشور 
به میزبانی قزوین در سالن 80 خط مجموعه ورزشی آزادی تهران به انجام رسید و 
بانوان تیرانداز قم در جدال با هیأت قزوین، نخستین حضور در لیگ برتر را استارت 

زدند.
تیم بانوان هیأت تیراندازی قم که برای نخستین بار حضور در این سطح از مسابقات 
باشگاهی تیراندازی ایران را تجربه می کند متشکل از چهره های شاخص بومی این رشته 
در دو بخش تفنگ و تپانچه بادی به میدان رفت و نخستین بازی را به حریف خود تیم 

هیأت تیراندازی قزوین واگذار کرد.
در پایان مسابقات این هفته، تیم تفنگ هیأت تیراندازی قم با توجه به نخستین 
حضور خود عملکرد تقریبا مثبتی داشت و بعد از تیم های قدرتمند و با سابقه این دوره 
از مسابقات مقام چهارم رده بندی را به خود اختصاص داد، ضمن اینکه تیم قم در بخش 

تپانچه بادی مقام ششم این هفته را به دست آورد.
اما بهترین عملکرد در بخش انفرادی تفنگ بادی این مسابقات را مریم زابلی زاده از 
تیم هیأت تیراندازی قم داشت که توانست مقام دوم را کسب کند، در حالی که برای 
تیم تفنگ بادی قم مریم زابلی زاده، سیده رویا صبح خیز، مونا سعیدپور و مینا روحیان 

به میدان رفتند.
همچنین در رشته تپانچه بادی زهرا هاشمی، گلناز رشیدی، عاطفه قاسمی و زهرا 
حسینی اعضای تیم هیأت تیراندازی قم بودند و این تیم به سرپرستی مرضیه فراهانی به 
مصاف حریفان خود رفت، ضمن اینکه چهره موفق سال های اخیر تیراندازی قم یعنی 

محمود جعفرغفار هدایت این تیم را بر عهده داشت.
بانوان تیرانداز قم در حالی رقابت خود در فصل جدید مسابقات لیگ برتر تیراندازی 
زنان باشگاه های کشور را آغاز کردند که تیم مردان قم نیز در لیگ برتر ایران حضور دارد 
و بعد از هفته نخست لیگ برتر بانوان از این هفته وارد رقابت با حریفان خود در فصل 

1397 لیگ برتر می شود.

برای  آنتلرز  کاشیما  برابر  بر صفر  باخت 2  هرچند جبران 
پرسپولیس کاری دشوار به نظر می رسد اما تجارب بین المللی 
و پیش بینی ناپذیری بودن نتایج فوتبال، امید را در دل هواداران 
زنده نگه خواهد داشت تا در بازی برگشت یک دل و یک صدا به 

حمایت از نماینده ایران بپردازند.
فینال لیگ  امر که  این  به  با علم  ایران  فوتبال  تماشاگران 
قهرمانان آسیا برخلاف دیگر تورنمنت های بزرگ فوتبالی، تک 
بازی نیست، به خوبی می دانند این بازی یک نبرد 180 دقیقه 
ای با 2 میزبان است که نتایج مجموع این 2 بازی در نهایت 
قهرمان فصل 2018 لیگ قهرمانان آسیا را مشخص خواهد 

کرد. 
آنان باور دارند نیمه اول که معمولا نیمه ارزیابی تیم ها از 
یکدیگر به شمار می رود به پایان رسیده و نماینده ایران به 
دلیل عدم آگاهی از تاکتیک حریف 2 گل دریافت کرده است 
اما روی دیگر سکه فینال لیگ قهرمانان آسیا، بازی برگشت و 

حمایت بیش از 80 هزار تماشاگر خواهد بود. 
اما چرا با وجود شکست 2 بر صفر هنوز بارقه هایی از امید 

برای قهرمانی پرسپولیس در میان هواداران و فوتبال دوستان 
ایرانی وجود دارد؟ در پاسخ به این پرسش باید گفت این امید 
واهی نیست، نتایج سرخپوشان پایتخت در این فصل به خوبی 
حکایت از برتری آنان در ورزشگاه آزادی دارد. پرسپولیس از 
مجموع 6 بازی مرحله گروهی و حذفی لیگ قهرمانان فصل 
2018 آسیا که در ورزشگاه آزادی انجام داده پنج برد و یک 

تساوی در کارنامه دارد. 
این تیم در سه بازی خانگی از مرحله گروهی بدون گل خورد 
و با 6 گل زده کارنامه درخشانی دارد و در مرحله حذفی نیز از 
سه بازی 2 برد و یک تساوی کسب کرده است. پرسپولیس در 
مجموع 6 بازی در ورزشگاه آزادی تنها سه گل دریافت کرده 
و 12 گل به ثمر رسانده است.  روزنه های امید زمانی برای 
نتایج  بدانند  که  شد  خواهد  پرنورتر  پرسپولیس  دوستداران 
درخشان این تیم در ورزشگاه آزادی تنها به این فصل منحصر 
نمی شود. آخرین باخت پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا 
در این ورزشگاه، به بازی سرخ پوشان پایتخت مقابل الهلال 

عربستان در سال 1391 )2012 میلادی( باز می گردد.

پرسپولیس که تیم بازنده دیدار رفت فینال لیگ قهرمانان 
محسوب می شود همان تیمی است که در سه بازی مرحله 
حذفی در ورزشگاه آزادی تا آستانه حذف از دور مسابقات پیش 
رفت اما پشتکار و جدیت ستاره های این تیم، نتایج شگرفی رقم 
زد. گل دقیقه 89 سیدجلال حسینی به الجزیره، گل دقیقه 
78 گادوین منشا به الدحیل و گل دقیقه 90 علی علیپور در 
قطر به السد در مرحله نیمه نهایی از مهمترین این نتایج است.  
مجموع چنین شرایطی می تواند امید به قهرمانی پرسپولیس را 
دوچندان کند زیرا از یک سو تمام آمار و ارقام بازی های خانگی 
مربیگری  و در سوی دیگر دانش  پرسپولیس است  به سود 
»برانکو ایوانکویچ« ژن پیروزی را به بازیکنان این تیم تزریق کرده 
است. ژنی که بازیکنان پرسپولیس با بهره گیری از آن توانستند 
الجزیره را با تن کاته، الدوحیل را با ستارگان نامدار و السد را با 

ژاوی، گابی و بونجاح در ورزشگاه آزادی مغلوب کنند.
ترکیب این ژن با سیگنال های مثبتی که از جانب فوتبال 
در  تواند  می  شود  می  داده  انتقال  بازیکنان  به  دوستان 
نهایت جای خالی جام قهرمانی آسیا را در ویترین افتخارات 

پرسپولیس پر کند. البته جشن قهرمانی و بازگشت پرسپولیس 
به بازی به سادگی رقم نخواهد خورد زیرا برخلاف بازی های 
پیشین، این تیم باید در برابر فوتبال منظم و ماشینی ژاپن که 
مهمترین ویژگی آن سرعت زیاد در انتقال بازی است، قرار گیرد 
و برای انتقام بازی رفت با چالش هایی مانند ضد حمله حریف 
مواجه خواهد شد. برای عبور از این چالش ریکاوری ذهنی و 
بازیابی توانایی های فردی بازیکنان این تیم، ضرورتی اجتناب 
ناپذیر به شمار می رود. اعضای کادر فنی و مشاوران این تیم 
می توانند با ریکاوری ذهنی و تزریق روحیه، حس خودباوری 
را در بازیکنان ایجاد کنند. در صورت تحقق چنین امر مهمی، 
تیم پرسپولیس ضمن جبران نتیجه بازی رفت، با کسب عنوان 
قهرمانی نشاط اجتماعی را به جامعه تزریق می کند، نشاطی 
و  اقتصادی  مشکلات  تاثیر  تحت  گذشته  ماه  چند  در  که 
مشکلات ناشی از تحریم های یکجانبه آمریکا، جای خود را به 
دغدغه های ذهنی داده است که حسابگری در زندگی و تنظیم 
زمان برای حل مشکلات اقتصادی از مهمترین ویژگی های این 

دغدغه ها به شمار می رود. 

جبران باخت 2 بر صفر دشوار نه محال 

ورزشگاه آزادی؛ آشیانه شانس پرسپولیس
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افزایش بیماری قلبی در هوای سرد

خود را برای فصل حمله قلبی آماده کنید

با فرا رسیدن فصل سرما، همه ما می دانیم که باید از خود در برابر بیماری های 
جزئی مانند سرماخوردگی و آنفلوانزا محافظت کنیم. اما آیا به شرایطی جدی تر 

مانند حملات قلبی نیز فکری می کنید؟
پژوهش ها نشان داده اند که هرچه آب و هوا سردتر می شود، احتمال مواجهه با 
یک حمله قلب نیز افزایش می یابد. در حقیقت، پژوهشگران دانشگاه لوند در سوئد 
کشف کرده اند زمانی که دمای هوا کاهش یافته و سرد می شود، احتمال ابتلا به یک 
حمله قلبی به طور قابل توجهی افزایش می یابد. طی مطالعه خود، این پژوهشگران 
داده های هواشناسی 16 ساله و داده های سلامت مربوط به بیش از 280 هزار نفر 
را تجزیه و تحلیل کردند. آنها نتیجه گیری کردند که در دماهای کمتر از 32 درجه 
فارنهایت )صفر درجه سلسیوس(، نسبت به دماهای بالای 50 درجه فارنهایت )10 
درجه سلسیوس( چهار حمله قلبی بیشتر در روز رخ داده است. به گفته دکتر مومان 
محمد، مؤلف ارشد مطالعه از دپارتمان قلب و عروق دانشگاه لوند، نتایج مطالعه 
ما وقوع هرچه بیشتر حملات قلبی در دماهای زیر صفر را نشان داده است. این 
نتایج درباره طیف بزرگی از بیماران، و همچنین در سطوح کشوری و منطقه ای 
مشابه بوده و نشان می دهد دمای هوا یک محرک برای حمله قلبی است. بله درست 
خوانده اید... دمای هوا محرکی برای حمله قلبی است. اما حال این پرسش مطرح 
می شود که چرا؟ و چه کاری می توان برای محافظت از خود در برابر این شرایط انجام 

داد؟
چه چیزی در پس رابطه آب و هوا و حمله قلبی وجود دارد؟

پژوهشگران در دانشگاه لوند تنها به بررسی داده های موجود و یک الگوی مشاهده 
علمی اقدام کردند، از این رو، آنها به طور قطع نمی دانند چه عواملی در افزایش 
خطر حمله قلبی مشاهده شده در مطالعه نقش دارند. با این وجود، پژوهشگران 
سوئدی چند نظریه را ارائه کرده اند. یک نظریه با چگونگی تاثیر آب و هوای سرد بر 
رگ های خونی مرتبط است. آب و هوای سرد رگ های خونی که نزدیک به سطح 
بدن قرار دارند و به نام رگ های خونی سطحی شناخته می شوند را منقبض می کند 
که این شرایط فشار خون را افزایش می دهد. همان گونه که می دانید، فشار خون بالا 
برای قلب خوب نیست. همچنین، آب و هوای سرد ضربان قلب را افزایش می دهد 
که پیرو آن نرخ متابولیک و دمای بدن افزایش می یابد که تمامی این موارد می تواند 
فشار بیشتری به قلب وارد کرده و برای این اندام مضر باشد. به گفته پژوهشگران، 
این تغییرات برای بیشتر افراد مشکلی ایجاد نمی کنند. اما اگر در شریان های خود 
دارای پلاک باشید، تغییرات ایجاد شده می توانند آخرین گزینه لازم برای وقوع یک 

حمله قلبی باشند. 
ماه های  در  قلبی  حملات  محرک  می توانند  نیز  دیگری  بالقوه  عوامل  البته، 
سرد سال باشند که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد: * موارد بیشتر 
عفونت های تنفسی و آنفلوانزا که احتمال حملات قلبی را نیز افزایش می دهد.  * 
فعالیت جسمانی کم و رژیم های غذایی ضعیف. ورزش نکردن و استفاده از غذاهای 
کم ارزش می تواند در ماه های سرد سال راحت تر از هر زمان دیگر رخ می دهد. * 
افزایش احتمال اعمال فشار بیش از حد به بدن. در زمستان، ممکن است برای 
انجام کاری که نیازمند تلاش جسمانی بسیار زیاد است، وسوسه شوید و استرس 
زیادی را به قلب خود وارد کنید. برف پارو کردن یا خارج کردن خودرو از برف از 

بهترین نمونه ها در این زمینه هستند.
برنامه سلامت قلب در آب و هوای سرد

را  زیادی  کارهای  می کنید،  آماده  را  خود  زمستان  فصل  برای  که  همان گونه 
می توانید برای بهبود سلامت قلب و کاهش خطر کلی حمله قلبی نیز انجام دهید. 
تغییر در رژیم غذایی نقطه آغاز خوبی است. در وعده های غذایی خود از موادی که 
خطر بیماری قلبی را کاهش می دهند، استفاده کنید که از آن جمله می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
* مواد غذایی قرمز یا صورتی رنگ سرشار از لیکوپن * سبزیجات برگ دار تیره * سیر

* مواد غذایی سرشار از فیبر
از مواد غذایی که خطر حمله قلبی را افزایش می دهند، مانند نوشابه های گازدار 
رژیمی پرهیز کنید. انجام ورزش را فراموش نکنید. از جمله بهترین گزینه ها برای 
تقویت سلامت قلب می توان به تمرینات اینتروال با شدت بالا، یوگا، کار با وزنه، شنا 

و تمرینات میان تنه مانند پیلاتس اشاره کرد.
 چگونگی مدیریت احساسات منفی را نیز فرا بگیرید. عصبانیت و غم و اندوه 
پیوند خورده اند، در شرایطی که حفظ دیدگاهی  قلبی  افزایش خطر حمله  با 
خوش بینانه می تواند خطر حمله قلبی را تا 50 درصد کاهش دهد. زمانی که 
ماه های سرد سال فرا می رسند، اقدامات احتیاطی برای محافظت از قلب خود 
مانند پرهیز از پارو کردن برف سنگین و زیاد، به ویژه اگر از تناسب اندام و آمادگی 

جسمانی مناسب برخوردار نیستید، را مدنظر قرار دهید. 
اگر همچنان قصد انجام چنین کارهایی را دارید یا مجبور هستید، بیش از حد به 

خود فشار وارد نکنید تا وضعیت سلامت و قلب شما در معرض خطر قرار نگیرند.

بهترین غذاها برای افراد گیاهخوار

۹ منبع مهم پروتئین گیاهی
بیشتر مردم به دنبال کردن رژیم های گیاهی و کاهش استفاده از محصولات 
حیوانی علاقه مند هستند. سال 2016، آکادمی تغذیه و رژیم غذایی اعلام کرد که 
یک رژیم گیاهخواری میتواند تمام نیازهای تغذیه ای بزرگسالان، کودکان و کسانی 

که در دوران بارداری یا شیردهی هستند را فراهم کند.
به گزارش سلامت نیوز ، دریافت پروتئین کافی و ویتامین ها و مواد معدنی ضروری 
برای افرادی که غذاهای گوشتی یا حیوانی را نمی خورند، ضروری می شود. یک 
فرد باید برنامه ریزی کند تا پروتئین، کلسیم، آهن و ویتامین B-12 به اندازه کافی 

مصرف کند.
بعضی از بهترین مواد غذایی گیاهی حاوی پروتئین شامل:

محصولات سویا: محصولات سویا یکی از ثروتمندترین منابع پروتئین در رژیم 
غذایی گیاهی هستند.

عدس: عدس حاوی مقدار زیادی پروتئین، فیبر و مواد مغذی مهم، از جمله آهن 
و پتاسیم است.

نخود فرنگی: نخود فرنگی دارای پروتئین بالاست.
بادام زمینی: بادام زمینی غنی از پروتئین و چربی های سالم است و می تواند 

سلامت قلب را بهبود بخشد.
بادام: بادام منبع خوبی از پروتئین و ویتامین E است.

دانه های کنفی: دانه های کنف به عنوان یک پروتئین کامل هستند.
لوبیا با برنج: به طور جداگانه، برنج و لوبیا منبع پروتئین کاملی نیستند. برنج و 

لوبیا در کنار هم، برای یک وعده غذایی مناسب هستند.
سیب زمینی: یک سیب زمینی پخته 8 گرم پروتئین در هر وعده عرضه می کند. 

سیب زمینی نیز حاوی سایر مواد مغذی مثل پتاسیم و ویتامین C است.
سبزیجات غنی از پروتئین: بسیاری از سبزیجات تیره، برگ سبز و سبزی حاوی 
پروتئین هستند. به تنهایی خوردن این غذاها به اندازه کافی برای برآورده شدن 
نیازهای پروتئین روزانه کافی نیست، اما چند میان وعده سبزی می تواند مصرف 

پروتئین را افزایش دهد.

ریفلاکس اسید معده یا سوزش سر دل حالتی است که برخی محتوای اسیدی داخل معده به 
سمت مری برمی گردند. این اتفاق که ترش کردن نیز نامیده می شود، می تواند منجر به سوزش 
در ناحیه قفسه سینه شود. در ادامه با برخی روش های طبیعی درمان ریفلاکس اسید معده 

آشنا می شویم.
آیا از این که وعده غذایی بعدی خود را بخورید نگران هستید چراکه ممکن است به سوزش سر 
دل مبتلا شوید؟ احتمالا شما نیز در طول شب و حین خواب به علت سوزش در ناحیه سینه 
از خواب برمی خیزید چون دراز کشیدن موجب احساس سوزش سر دل می شود و از مصرف 
آنتی اسیدها نیز خسته شده اید چراکه هیچ کاری جز اینکه موقتا مساله را لاپوشانی می کند، 
انجام نمی دهند. شاید بد نباشد بدانید که امروزه حدود 20 درصد از مردم به ریفلاکس اسید 

معده دچارند که می تواند زندگی و روز انسان را تحت تأثیر قرار دهد. 
چیزی که پیرامون ریفلاکس اسید معده و مصرف آنتی اسیدها می دانیم این است که معمولا 
این مشکل را موقتا محدود می کنند و همچنین می دانیم که این مشکل فردا دوباره شروع خواهد 
شد و تنها اتفاقی که می افتد این است که هزینه های خرید دارو افزایش می یابد و مشکل هرگز 
حل نخواهد شد. حالا خبر خوب این است که درمان های طبیعی، آسان و مقرون به صرفه ی 

طبیعی برای ریفلاکس اسید معده وجود دارند که می توانند مشکل اصلی را برطرف کنند. 
ریفلاکس اسید معده چطور رخ می دهد؟

برخلاف تصوری که اغلب افراد دارند، ریفلاکس اسید به علت کمبود اسید معده است و نه 
زیادی آن. اگر اسید معده ی کمی در بدن تولید شود، غذا و اسید در معده متوقف خواهند شد 
و تأخیر در خالی شدن معده رخ خواهد داد. بدیهی است هرچقدر غذا مدت بیشتری در معده 
بماند، ریسک تحریک و ناراحتی معده نیز افزایش خواهد یافت و در نتیجه احساس سوزش سر 

دل رخ خواهد داد.
البته که ریفلاکس اسید معده می تواند بر اثر زیادی اسید معده نیز رخ دهد، اما در اغلب 
افراد، علت این اتفاق عدم تولید کافی اسید معده است. گفتنی است هنگامی که این مشکل 
با دارو درمان می شود، تولید اسید در معده کاهش می یابد که در نتیجه با بدتر شدن اوضاع 

روبه رو خواهیم شد.
10 درمان طبیعی و مؤثر ریفلاکس اسید

حال به معرفی 10 روش طبیعی و شفابخش برای درمان ریفلاکس اسید معده می پردازیم. 
1- افزایش تولید اسید معده با استفاده از سرکه سیب

سرکه سیب یکی از محبوب ترین روش های درمان ریفلاکس اسید معده است. سرکه سیب 
یک نوشیدنی خوب در جهت افزایش ملایم تولید اسید معده در زمانی است که سطح اسید 

معده افراد کم باشد. 
برای مصرف آن، می توانید یک قاشق از سرکه سیب را با 118 تا 177 میلی لیتر آب مخلوط 
بهتر، می توان یک قاشق  نتیجه  برای  بنوشید. همچنین  از هر وعده غذایی  و قبل  کرده 
چای خوری آب لیمو نیز به آن اضافه کرد. اگر سوزش سر دل را در میانه غذا خوردن حس 
می کنید یا در تجزیه غذا مشکل دارید، سعی کنید اغلب اوقات از این نوشیدنی در بین وعده 

غذایی خود مصرف کنید تا به هضم و تجزیه غذا کمک کند. 
2- افزایش آنزیم تقویت هاضمه

آنزیم ها نیز مثل اسید معده عوامل مهمی برای هضم و تجزیه غذاهایی که می خوریم هستند. 

هرچند اگر دچار کمبود آنزیم های گوارشی و هاضمه هستید، یا در حال جبران کمبود اسید 
معده هستید )با سرکه سیب(، دریافت آنزیم های گوارش می تواند راه حل کوتاه مدت خوبی برای 

کمک به گوارش طبیعی باشد. 
البته بسیاری از مردم در طول زندگی به این کار نیازی ندارند اما زمانی که می خواهید تولید 

اسید معده را افزایش دهید می توانید از این روش نیز استفاده کنید. 
3- پپسین و هیدروکلریک اسید

اگر فکرتان درگیر استفاده از سرکه سیب شده است باید بگوییم که راه های دیگری نیز برای 
بهبود ریفلاکس اسید معده و سیستم گوارش وجود دارد. HCL یا همان هیدروکلریک اسید، 
اسیدی است که به  طور طبیعی در معده برای هضم موادی مثل پروتئین ها وجود دارد. اگر 
همیشه تحت درمان داروهایی هستید که تولید اسید معده را کاهش می دهد باید مراقب باشید 
چراکه ممکن است شما دچار کمبود اسید باشید و این درمان ها می توانند تأثیرات منفی بیشتر 
بر شما بگذارند. اما جالب است بدانید که دریافت هیدروکلریک اسید می تواند دقیقا مشکل و 

کمبود را شناسایی کند.  
که  افرادی  خصوص  به  نیست.  مناسب  افراد  همه  برای  این  باشید،  داشته  توجه  البته 
مشکلاتی نظیر عفونت معده مثل هلیکوباکتر پیلوری دارند نباید از این روش استفاده کنند 
چراکه اسید زیاد می تواند شرایط آن ها را بدتر کند. بنابراین بهترین حالت آن است که قبل از 
دریافت هیدروکلریک اسید با پزشک خود در این مورد مشورت کنید. نحوه و میزان مصرف را نیز 

می توانید با مشورت پزشک مشخص کنید. 
4- میزان غذای کم تر، تعداد وعده های بیشتر

هرچه بیشتر بخورید، کار برای سیستم گوارش شما دشوارتر خواهد شد. به ویژه اگر دچار 
مشکل در تولید اسید و آنزیم کافی برای هضم غذا باشید، وعده های غذایی زیاد و سنگین 

می توانند مشکل زا باشند.
امروزه میزان مصرف خوراکی ها در برخی اوقات از کنترل خارج می شود که این اتفاق می تواند 
به بد شدن شرایط و ایجاد مشکلات منجر شود؛ اما باید مصرف غذا را کنترل کرد و بنابراین 
از روش های مختلفی می توان استفاده کرد. به عنوان مثال سعی کنید در بشقاب ها و ظروف 
کوچک غذا بخورید؛ این کار باعث می شود میزان غذای مصرفی در هر وعده کاهش یابد. 
همچنین می توانید مقدار غذای مصرفی برای یک وعده ی خود را به اندازه مشت یک دست 
خود تنظیم کنید و بیشتر از آن مصرف نکنید. شاید کم غذا خوردن در ابتدا مشکل به نظر بیاید 
اما باید با این قضیه کنار بیایید و بدانید که این مقدار غذای مناسبی است که بدن شما از پس 

هضم آن می تواند برآید. 
استفاده از الگوی وعده ای زیر نیز جهت بهبود در سیستم گوارش، هضم و ریفلاکس اسید 

معده توصیه می شود.
* وعده کوچک صبحگاهی
* میان وعده کوچک صبح

* ناهار مختصر
* میان وعده کوچک بعدازظهر

* شام مختصر 
بنابراین به خاطر داشته باشید افزایش وعده های غذایی و کاهش میزان غذای مصرفی در هر 

وعده، این شانس را به بدن شما می دهد که تمام موارد خوراکی که مصرف می کنید، به طور 
کامل هضم شوند. 

5- از غذاهای تند بپرهیزید
خوب است بدانیم غذاهای تند برای افرادی که دارای ریفلاکس اسید معده هستند مناسب 
نیست. هالوپینو، فلفل قرمز، سس تند و این قبیل غذاها شاید لذیذ و خوش طعم باشند اما با 
سیستم گوارش شما سازگار نیستند. بنابراین زمانی که می خواهید میزان اسید معده خود را 
متعادل کنید، سعی کنید از مصرف غذاهایی که دارای عناصر مضر برای سیستم گوارش شما 

هستند دوری کنید.
ادویه جات دیگری وجود دارند که می توانید از آن ها استفاده کنید مثل زیره، فلفل سیاه و 
به ویژه زردچوبه که برای سلامت گوارش مفید است و یکی از قوی ترین مواد ضد التهابی است 

که می تواند به کاهش ریفلاکس اسید معده کمک کند.
6- غذاهای التهابی را حذف کنید

خوراکی هایی که برای خوردن انتخاب می کنیم، یکی از بزرگ ترین عوامل تأثیرگذار بر روی 
ریفلاکس اسید معده هستند. اگر بدن شما آن خوراکی را به عنوان غذا تشخیص دهد، مشکل 
خاصی با آن نخواهد داشت. اما اگر آن خوراکی تحت فرآوری های شدید قرار گرفته باشد، 

می تواند مشکلاتی مثل ریفلاکس اسید، نفخ و تولید گاز را در پی داشته باشد. 
اغلب مواد خوراکی التهابی و آزاردهنده مثل گلوتن، لبنیات پاستوریزه شده و شکر تصفیه شده 
که تحت فرآوری شدید قرار گرفته و دچار تغییراتی از حالت اولیه خود شده اند باعث ایجاد مشکل 
برای بدن انسان می شوند و بدن، آن ها را معمولا به عنوان غذا شناسایی نمی کند. بنابراین 
مصرف این گونه مواد، اغلب با مشکلات معده و معمولا ریفلاکس اسید معده همراه خواهد بود. 
به ویژه افرادی که با هضم این مواد مشکل دارند، فشار مضاعفی را با مصرف این مواد به بدن خود 
تحمیل می کنند. بنابراین برای کمک به بهبود اوضاع، بهترین راه این است که از این خوراکی ها 

دوری کنید و به جای آن ها از خوراکی های تمام رنگی مثل میوه ها و سبزیجات استفاده کنید. 
7- از این غذاها بپرهیزید

اگر می خواهید بهترین شانس را برای بهبود ریفلاکس اسید به بدن خود بدهید، مهم است 
که بدانید کدام غذاها می توانند این شرایط را بدتر کنند. برخی از این غذاها عبارتند از شکلات، 
نوشیدنی های گازدار، غذاهای چرب و سرخ شده، سیر، پیاز، غذاهای تند، نعنا، گوجه فرنگی، 

پرتقال و غذاها و نوشیدنی های اسیدی.
می توانید حین استفاده از سایر روش ها برای درمان و بهبود شرایط ریفلاکس اسید معده، 
این خوراکی ها را نیز به طور موقت یا حتی برای همیشه کنار بگذارید تا نتیجه ی بهتری را کسب 

کنید. 
8- این غذاها را استفاده کنید

خبر خوب این است که، خوراکی های زیادی نیز برای بهبود و درمان ریفلاکس اسید معده نیز 
وجود دارند. کفیر، سبزیجات تخمیری، کامبوچا، سبزیجات برگ تیره، کنگر فرنگی، مارچوبه، 
خیار، کدوتنبل و چربی های سالم مثل آووکادو، بادام ها و عسل از این دست خوراکی ها هستند. 
غذاهای غیر تند و غیر التهابی، نه تنها از ریفلاکس اسید معده جلوگیری می کنند بلکه به 
آرامش بدن و بهبود مرهم و ترمیم سلولی و جوان سازی در سیستم گوارش نیز کمک می کنند.  

9- بیشتر بجوید
احتمالا مادر شما هم هنگام کودکی تان در حین غذا خوردن تاکید بر بیشتر جویدن غذا 
داشته است که اینجا باید بگوییم او کاملا حق  داشته است. فرآیند جویدن یکی از مهم ترین 
و حیاتی ترین بخش ها از فرآیند گوارش است. بنابراین اگر غذا به خوبی جویده نشود، بدن 
مجبور می شود از منابع و عناصر دیگر )مثل اسید و آنزیم( در مراحل بعدی برای هضم بهتر 
کمک بگیرد. بنابراین برای پرهیز از فشار مضاعف بر بدن، فقط باید غذا را بیشتر جوید، به همین 
سادگی. حال اگر می پرسید چقدر باید بجویم، در پاسخ می گوییم حدود 30 بار برای هر لقمه. 

همچنین جویدن نشانه ای به بدن ارسال می کند مبنی بر  اینکه زمان رهاسازی آنزیم گوارش 
فرا رسیده است و اسید برای آغاز فرآیند گوارش نیز باید تولید شود. جویدن همچنین موجب 

تولید بزاق می شود که حاوی آنزیم های کلیدی برای آغاز تجزیه غذا در دهان است. 
10- خیلی دیر غذا نخورید

آیا هر بار که بعد از خوردن غذا برای خوابیدن دراز می کشید احساس سوزش می کنید؟ این 
اتفاق به این علت است که اسید و غذا کماکان در معده شما وجود دارند. بنابراین وقتی که به طور 
افقی دراز می کشید، باعث می شود، آن ها بالا و تا نزدیکی مری بیایند. زمان مورد نیاز برای اینکه 
غذاها معده ما را ترک کرده و وارد روده شوند، 2 ساعت بعد از غذا خوردن است، بنابراین اگر 

به طور مثال ساعت 10 وقت خواب شماست، باید غذای خود را قبل از ساعت 8 بخورید.
نتیجه گیری

اگر شما هم با مشکل ریفلاکس اسید معده مواجه هستید می توانید برای شروع از یک یا دو 
مورد از روش های مطرح شده در این مقاله استفاده کنید. هر کدام از این روش ها موثر و قدرتمند 
هستند و به تنهایی می توانند مشکل ریفلاکس اسید معده را کاهش داده و حتی درمان کنند که 
البته باید ببینید کدام روش برای شما مناسب است. البته گفتنی است روش های بسیار دیگری 
نیز وجود دارد که ما در اینجا فقط به چند مورد از آن ها اشاره کردیم. استفاده از این روش ها 
همچنین باعث بازیابی و بهبود سیستم گوارش در تمام افراد خواهد شد بنابراین استفاده از 
آن ها می تواند برای همه به خصوص افرادی که مشکلات و نگرانی در مورد سلامت گوارش خود 

دارند؛ مفید باشد.
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چطور سوزش سر دل را 
درمان کنیم؟

 

ربات خلال دندانی که با انرژی لیزر 
کار می کند!

 محققان رباتی به اندازه یک 
با  که  اند  ساخته  دندان  خلال 
کمک انرژی لیزر روشن می شود 
و می تواند فعالیت هایی مانند 
را  کشاورزی  محصولات  رصد 

انجام دهد.
به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
یک  سی،  بی  ان  سی  از  نقل 
خلال  اندازه  به  رباتیک  مگس 
دندان ساخته شده که با کمک 

لیزر روشن می شود و می تواند به زودی انقلابی در حوزه های مختلف ایجاد کند.
مهندسان دانشگاه واشنگتن از RoboFly در اوایل سال جاری رونمایی کردند. اکنون 
سازندگان آن ربات تصمیم دارند انبوهی از حشرات رباتیک بسازند که در 5 سال آتی در 

آسمان ها پرسه می زنند.
روبوفلای کمی سنگین تر از یک خلال دندان است. محققان در حال حاضر مشغول 
توسعه سیستم حسگرهای پیچیده تر هستند تا ربات ها بتوانند به طور اتوماتیک 

ماموریت هایی را انجام دهند.
این ربات های کوچک می توانند فعالیت های وقت گیری مانند رصد محصولات 

کشاورزی و انتشار بوی گاز در ساختمان را انجام دهند.
برای فعال شدن ربات ها، اشعه هایی نامرئی از لیزر به سمت ربات تابیده می شود. 
اشعه های لیزر به سمت پنل های فتوولتائیک تابیده می شوند که به بالای ربات متصل 

شده اند. این پنل ها انرژی خورشیدی را به الکتریسیته تبدیل می کنند.
محققان ربات مذکور را با الهام از حشرات ساخته اند.

بطری های آب پلاستیکی به لباس آتش نشانان 
تبدیل می شوند

محققان ماده ای از بطری های پلاستیکی ساخته اند که می تواند در برابر حرارت تا 
620 درجه سانتیگراد مقاومت کند. به این ترتیب می توان آن را در لباس آتش نشانان 

به کار برد.
 بطری های آب یکی از معمول ترین انواع زباله های پلاستیکی هستند. در همین 
راستا محققان دانشگاه ملی سنگاپور روشی ارزان برای تبدیل این بطری ها به یک آئروژل 
کارآمد ابداع کرده اند. آئروژل ها موادی با حفره های نانومتری، چگالی پایین، منافذ زیاد 
و مساحت داخلی بالا هستند. گروهی از محققان به رهبری »های مین دونگ« و »نان 
فان تین« برای این منظور از بطری های پلاستیکی PET استفاده کردند. این بطری ها به 
فیبر تبدیل شدند و روی آنها با سیلیکا پوشیده شد. در مرحله بعدی که شامل فرایندهای 
تولیدی پیچیده است، فیبرها به صورت شیمیایی فرآوری شده و در این مرحله فیبرها 
متورم و سپس خشک می شوند. آئروژل تولید شده سبک، متخلخل و انعطاف پذیر 

است. همچنین این نخستین آئروژل در جهان است که از PET ساخته می شود.
ماده مذکور کاربردهای فراوانی دارد. به عنوان مثال اگر پوشش روی آن از ترکیبات گروه 
متیل باشد، می تواند 7 برابر قدرتمندتر از جاذب های موجود نفت را به خود جذب کند.
علاوه بر آن می توان آن را به عنوان عایق صوتی و گرمایی در ساختمان ها به کار برد.

اگر روی آئروژل پوششی از جنس مواد آمین به کار رود، فیلتر مذکور قابلیت جذب 
دی اکسید کربن و ذرات گرد و غبار را دارد و می توان آن را در فیلتر ماسک های چندبار 
مصرف به کار برد.  همچنین محققان به دنبال اصلاحاتی در سطح آئروژل هستند تا 
بتواند گازهای سمی مانند مونوکسید کربن را جمع آوری کند.  اما بهترین مورد کاربری 
آن استفاده در عایق کت های آتش نشانان است. هنگامی که آئروژل با مواد شیمیایی 

ضد آتش پوشانده شود می تواند در برابر حرارتی تا 620 درجه سانتیگراد مقاومت کند.
 این میزان 7 برابر تحمل مواد عایقی است که در کت های آتش نشانان به کار می رود.

 این در حالی است که وزن آئروژل فقط 10 درصد مواد مذکور است. علاوه بر آن آئروژل 
نرم تر و انعطاف پذیرتر است.

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدیدی تلاش کردند با کمک یک برنامه رایانه ای، 
نشانه های افسردگی را در بیماران کاهش دهند.

به گزارش ایسنا و به نقل از یورک الرت، از آنجا که حدود 20 درصد بزرگسالان، از 
در  موثری  نقش  که  برنامه هایی  اجرای  برای  هنوز  پزشکان  می برند،  رنج  افسردگی 

پیشگیری از افسردگی دارند، تلاش می کنند.
دادن  انجام  با  دارند  سعی   )UIC( شیکاگو"  در  ایلینوی  "دانشگاه  پژوهشگران 
آزمایش های بالینی برای ارزیابی و مقایسه واسطه ها، این شکاف ها را در مراقبت های 
ابتدایی مربوط به بیماری های کودکان برطرف کنند. این پژوهش، اثرات مثبت یکی از 
برنامه های اینترنتی موسوم به "کچ ایت")CATCH-IT( را بر پیشگیری از افسردگی در 

بزرگسالان بررسی می کند.

در یک آزمایش تصادفی، تاثیر برنامه کچ ایت مورد بررسی قرار گرفت. این برنامه، 
واحدهای یادگیری که به افسردگی اختصاص دارند و همچنین مصاحبه های انگیزشی 
را به صورت آنلاین ارائه می دهد. این برنامه، نوعی درمان کنترل بیماری را نیز شامل 
می شود که آموزش سلامت عمومی را در بر دارد و از راه واحدهای یادگیری منتقل 

می شود.
در این آزمایش، بیش از 350 نفر که بین 13 تا 18 سال قرار داشتند و از نواحی شهری 
و روستایی انتخاب شده بودند، مورد بررسی قرار گرفتند. شرکت کنندگان، یا سابقه 
افسردگی و یا نشانه های آن را داشتند. پژوهشگران، شرکت کنندگان را به مدت دو سال 

زیر نظر داشتند و اپیزود افسردگی را در آنان دنبال  کردند.
با وجود کاهش نشانه های افسردگی در همه شرکت کنندگان، پژوهشگران هیچ تفاوتی 
میان این گروه ها پیدا نکردند و تنها مورد استثنا، بزرگسالانی بودند که در معرض خطر 
بیشتری قرار داشتند و نشانه های افسردگی در آنها بیشتر بود. کار کردن با برنامه کچ ایت، 
مزایای بیشتری برای افراد این گروه داشت و خطر ابتلا به اپیزود افسردگی را تا 80 درصد 

در آنها کاهش داد.
دکتر "بنجامین وان وورهیز")Benjamin Van Voorhees(، پژوهشگر ارشد این پروژه 
گفت: این پژوهش نشان می دهد که کار با این برنامه های آنلاین می تواند برای نوجوانانی 
که نشانه های بدتری از افسردگی دارند، کارآمد باشد. فرضیه ما این بود که همین مزایا در 
مورد همه شرکت کنندگان صدق می کنند اما هنوز کاهش قابل توجهی را در آنها مشاهده 

نکرده ایم.
وی افزود: این نتایج، برای نخستین بار با کمک یک برنامه رایانه ای، راه حل های 
مقیاس پذیری برای پیشگیری از افسردگی ارائه می دهند و بیماران را براساس شدت 

نشانه ها بررسی می کنند.

پژوهشگران انگلیسی موفق شدند با کمک تصاویر به 
دست آمده از ماهواره ، نهنگ ها را شناسایی و ردیابی 

کنند.
نهنگ ها حیوانات بسیار بزرگی هستند و بررسی آنها 
دشوار است اما اکنون، یک فناوری جدید می تواند آنها 
را از فضا ردیابی کند. پژوهش جدیدی که در "دانشگاه 
شد،  انجام   )University of Cambridge("کمبریج
نشان می دهد که ماهواره ها نه تنها می توانند نهنگ ها 
را تشخیص دهند، بلکه به دانشمندان در تشخیص میان 
گونه های آنها نیز کمک می کنند. یافته های این پژوهش، 
به  حیوانات،  این  از  محافظت  برای  مهمی  پیامدهای 
خصوص در مناطقی که دسترسی به آنها دشوار است، به 
دنبال دارد.  پژوهش های پیشین، مدارکی مبنی بر کشف 

نهنگ ها و مشاهده آنها از فضا در بر دارند اما تصاویر 
ضعیف  وضوح  خاطر  به  پژوهش ها  این  در  شده  ارائه 
ماهواره های قدیمی، در هم ریخته هستند. این پژوهش 
آمریکایی  شرکت  ماهواره های  از  استفاده  با  جدید، 
"دیجیتال گلوب")DigitalGlobe( انجام شده که در سال 
2014 به فضا پرتاب شدند و تصاویری با وضوح 12 اینچ 
ارائه می دهند. در نتیجه، پژوهشگران می توانند تصاویری 
با وضوح 1.6 برابر بهتر از تصاویر پیشین در اختیار داشته 
باشند که امکان شناسایی نهنگ ها و تمایز میان گونه های 
دانشگاه  پژوهشگران  می کند.  فراهم  برایشان  را  آنها 
کمبریج، به جای اسکن کل اقیانوس، چهار منطقه را که 
به عنوان نقاط احتمالی برای مشاهده چهار گونه نهنگ 
خاکستری، تیغ باله، کوهان دار و نهنگ شکار جنوبی 

شناخته می شوند، انتخاب کردند. این مناطق در هاوایی، 
مکزیک، آرژانتین و ایتالیا قرار دارند. پژوهشگران، تصاویر 
را به دشواری اسکن کردند؛ به طوری که بررسی هر 100 
آنها  برد.  زمان  نیم  و  کیلومتر مربع، حدود سه ساعت 
برای سنجش بازتاب هر تصویر، تحلیل های خودکاری 
را انجام دادند. تصاویر به دست آمده از نهنگ ها با این 
روش، بسیار مفصل است. دم و باله نهنگ ها کاملا واضح 
دیده می شود و امکان شناسایی گونه های خاص آنها را 
ممکن می کند. وضوح تصاویر به قدری است که شیرجه، 
شنا و حرکات دیگر نهنگ ها به خوبی دیده می شوند. 
نتایج این پژوهش می توانند علاوه بر رمزگشایی در مورد 
آب بازسانان، کمک بزرگی به حفظ و نگهداری از نهنگ ها 

و گونه های در حال انقراض آنها ارائه دهند.

پیشگیری از افسردگی با کمک یک برنامه رایانه ای

ردیابی نهنگ ها از فضا با کمک ماهواره

پرونده کلاسه 9709988310600432شعبه 6 دادگاه عمومی حقوقی 
شهرستان کرمانشاه تصمیم نهایی شماره 9709978310600675

خواهان ها:1-اقای ایوب زرهون فرزندکریم 2-اقای امیرزرهون فرزند کریم با وکالت 
اقای پرویز امیریان فرزند نمام علی به نشانی استان کرمانشاه-شهرستان کرمانشاه-شهر 
کرمانشاه-شریعتی بالاتراز کلینیک شهید چوبکار-مجتمع دکترنظریان-طبقه 4-واحد 6

خواندگان:1-اقای ازاد صالحیان 2-اقای ازاد احمدزاده 3-اقای لقمان مصطفی پور 
همگی به نشانی مجهول المکان

خواسته:تامین خواسته
 رای دادگاه

کریم  فرزند  وامیرزرهون  کریم  فرزند  زرهون  ایوب  اقایان  دادخواست  خصوص  در 
هردو با وکالت اقای پرویز امیریان به طرفیت اقایان 1- ازاد صالحیان 2-ازاد احمدزاده 
3-لقمان مصطفی پور نظربه اینکه خواهان ضمن دادخواست صدور قرار تامین خواسته 
رادرخواست کرده است چون ارکان و شرایط ان فراهم است وخواهان خسارت احتمالی 
راتودیع نموده است.بنابراین دادگاه به استناد بند ج ماده108قرارتامین خواسته معادل 
تاپایان  غیرمنقول  ویا  منقول  از  اعم  خواندگان  اموال  از  مبلغ 275.000.000ریال 
رسیدگی به اصل خواسته صادر و اعلام مینماید.قرار صادرشده قبل از ابلاغ قابل اجراء و 

درمهلت ده روز از هنگام ابلاغ قابل اعتراض دراین دادگاه است.
امیر حسین نیکنامی 
رییس شعبه ششم دادگاه عمومی)حقوقی(کرمانشاه

بدینوسیله از کلیه اعضا هیئت امنا دعوت می گردد در جلسه مجمع عمومی عادی نوبت دوم که راس 
ساعت 18:30 روز جمعه مورخ 97/8/25 درمحل دفتر مرکزی موسسه به آدرس : قم –بلوار امام موسی 
صدر)خاکفرج(- نبش میدان نواب طبقه اول تشکیل می گردد، با در دست داشتن کارت عضویت حضور 

بهم  رسانید.
دستور جلسه :

1. استماع گزارش هیئت مدیره
2. استماع گزارش بازرس 

3. انتخاب اعضای هیئت امنای جدید و بررسی استعفای اعضای قدیم
4.انتخاب اعضای اصلی و علی البدل هیئت مدیره 

آگهي دعوت مجمع عمومي عادي نوبت دوم موسسه 
خیریه سیصد و سیزده صالح به شماره ثبت 2156

هیات مدیره



دوشنبه -چهاردهم آبان ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 64681
اجتماعی

فضای ساخت و ساز ساختمان ها درشهر قم دیگر هیچ 
شباهتی به دوران گذشته خود ندارد و به اعتقاد بسیاری 
از کارشناسان و مسئولان به اندازه ای که در این استان 
ساختمان ها با نمای رومی ساخته می شوند در خود 

شهر روم چنین چیزی وجود ندارد.
علاقه شدید برخی ازمردم قم به ساخت ساختمانهایی 
با نمای رومی تا حدی است که با وجود ممنوعیت این 
مساله درشهرسازی قم، آنان حاضرند جریمه این کار را 

بپردازند اما نمای خانه های خود را رومی کنند. 
این مساله در مناطق مختلف شهر به ویژه درخیابان 
های مرفه نشین که در سال های اخیر در شهرسازی قم 
ایجاد شده اند، بسیار چشمگیر است و کمتر خانه و یا 

آپارتمانی را می توان دید که نمای آن رومی نباشد. 
نکته مهمی دیگری که در این میان قابل توجه است 
قم  رومی  درنماهای  کلیسایی  گنبدهای  از  استفاده 
است، بدین معنا که ساختمان های جدید به گونه ای 
ساخته می شود که از اطراف شبیه یک کلیسا به چشم 
می آید و این مساله برای هویت این شهر مقدس که 
جایگاه ویژه ای در جهان اسلام دارد آسیب جدی است. 
نماهای رومی علاوه بر آسیب های فراوان فرهنگی 
از نظر شهرسازی و معماری نیز خطر جدی برای قم 
متقیان،  مهدی  گفته  به  که  چرا  شوند  می  محسوب 
به کار  مدیرکل پدافند غیرعامل استان ، سنگ های 
و  زلزله  برابر  به هیچ عنوان در  نماهای رومی  رفته در 
سایر حوادث طبیعی مقاوم نیستند و جدا شدن آن ها 
از ساختمان در زمان وقوع حوادث منجر به افزایش قابل 

توجه خسارت های انسانی و مالی می شود. 
با این حال امروز عده ای از پیمانکاران ساختمانی در 
قم، توجهی به این مسائل ندارند و تنها برای کسب درآمد 
بیشتر و آنچه زیبایی ظاهری نماهای رومی می نامند، 
جدید  های  ساختمان  برای  را  روش  این  از  استفاده 

پیشنهاد می کنند. 
گشت و گذاری ساده درقم به روشنی نشان می دهد، 
فضای شهرسازی در تسخیر کامل مدل های غربی و 
نماهای رومی قرار گرفته است و اگر بپذیریم که نوع 
معماری ساختمان ها نقش مهمی در فضای فرهنگی 
شهر دارد، باید به این نکته پی برد که قم در حال از دست 

دادن حالت قدیمی و مذهبی خود است. 
* نمای رومی با اقلیم استان قم سازگار نیست 

کارشناس طرح های توسعه شهری و معماری اداره 
کل راه و شهرسازی قم در این خصوص به خبرنگار ایرنا 
گفت: نمای رومی با هویت ایرانی اسلامی و اقلیم این 

استان سازگار نیست. 
محمدرضایی ندوشن با بیان این که نمای ساختمان، 
هویتی برای ساکنان آن است، افزود: نمای رومی به 
لحاظ دید کارشناسی رد شده است، استفاده از سنگ 
در اقلیم قم به صورت یکپارچه و به میزان زیاد، مشکلاتی 
ایجاد می کند و هزینه های مصرف انرژی را بالا می برد، 
به طوری که در تابستان برای خنک کردن و در زمستان 

برای گرم کردن خانه باید انرژی زیادی مصرف شود. 
وی با اشاره به این که استفاده از سنگ زیاد هزینه 
ساخت نمای رومی را افزایش می دهد، اضافه کرد: این 
نما از لحاظ سازه ای مشکل دارد، چراکه به دلیل حجم 
زیاد سنگی که در آن به کار می رود، وزن زیادی را روی 
سازه ساختمان تحمیل و در هنگام وقوع زلزله، سنگ 
های به کار رفته ایمنی ساکنان ساختمان را تهدید می 
کند.  ندوشن با بیان این که ممنوعیت ساخت نمای 

گفت:  است،  قم  پنج  ماده  کمیسیون  مصوبه  رومی 
این ممنوعیت برای اجرا به شهرداری ابلاغ شده است 
با  نمایند  رومی  نمای  ساخت  به  اقدام  که  افرادی  و 
مشکلاتی از جمله صادر نشدن پایان کار مواجه می 

شوند. 
وی با اشاره به نقدهای جامعه دانشگاهی و مدیران 
شهری به نمای رومی، اضافه کرد: با توجه به این که قم 
پایتخت مذهبی ایران است و هویت اسلامی و شیعی 
با  الگوی غربی  به عنوان  رومی  نمای  دارد،  محکمی 

حساسیت بیشتری پیگیری شد. 
ندوشن ادامه داد: درحال حاضر سبک های معماری 
داریم که با اقلیم و هویت مذهبی قم سازگار است و می 

تواند جایگزین خوبی برای نمای رومی باشد. 
وی ابراز امیدواری کرد: تا سال 98، کنترل کاملی بر 
ساخت نمای ساختمان ها اعمال شود و بتوان هویت 
دینی و انسجام بصری را در نمای ساختمان ها حفظ 

کرد. 
* به کارگیری نمای رومی تیشه زدن به ریشه 

فرهنگ بومی است 
رئیس سازمان نظام مهندسی استان قم نیز پیرامون 
این موضوع گفت: لحاظ کردن فرهنگ و سبک زندگی 
ایرانی - اسلامی در طراحی ساختمان ها از مهم ترین 
عواملی است که باعث می شود نما و منظر شهری در 

شان جامعه اسلامی باشد. 
امین مقومی با تاکید بر این که معماری و سبک زندگی 
اسلامی باید با فرهنگ مردم عجین شود، اضافه کرد: 
مهندسان و دست اندرکاران مباحث ساخت و ساز در این 
زمینه نیاز به خوراک فرهنگی دارند، در غیر این صورت 
ضعف فرهنگی به تمام متولیان این امر سرایت می کند. 
وی بر اهمیت آموزش تاکید و بیان کرد: در این زمینه 
نشریه  و در  برگزار شده  ای  ویژه  دوره های تخصصی 
سازمان نظام مهندسی ساختمان نیز به صورت مداوم با 

درج مطالب مفید و اثرگذار اطلاع رسانی می شود. 
مقومی تصریح کرد: در چند سال گذشته که نمای 
وضع  با  بود،  شده  شایع  بسیار  شهر  سطح  در  رومی 
مقررات و اطلاع رسانی تا حدودی جلوی ساخت این 

نماها گرفته شد، ولی همچنان کار فرهنگی و اطلاع 
رسانی در این راستا به صورت ویژه نیاز است. 

وی ادامه داد: با توجه به این که قم از غنای فرهنگی 
بالایی برخوردار است، نمای رومی به نوعی تیشه زدن 
به ریشه فرهنگ استان است و عده ای در این زمینه 

سودجویی های بسیاری کرده اند. 
وی تاکید کرد: باید کار تخصصی در این زمینه انجام 
شود؛ چراکه در مواردی اجرای نمای رومی در برخی 
ساختمان های سطح شهر به دلیل تناسبت نداشتن 
استحکام بنا با نمای سنگی موجب ایجاد بحران ایمنی 

می شود. 
معظم  رهبر  سفر  از  پس  کرد:  خاطرنشان  مقومی 
بر  مبنی  ایشان  تاکید  و  قم  به   89 سال  در  انقلاب 
رعایت سبک ایرانی اسلامی در تمام ضوابط در استان، 
ضوابطی برای طراحی نمای ساختمان ها در قم تعیین 

شده است. 
* نمای رومی در برابر زلزله بسیار آسیب پذیر 

است 
مدیر بخش مدیریت بحران شهرداری قم نیز در این 
مورد، گفت: برای جلوگیری از مخاطرات زلزله، استفاده 
بر  نظارت  و  ممنوع  منازل  ساخت  در  رومی  نمای  از 
شده  تشدید  شهرداری  سوی  از  نیز  سازها  و  ساخت 
ابراز امیدواری کرد که این  است.  علی اکبر رحیمی 
محدودیت ها پس از تعیین حرایم گسل ها با تصویب 

شورای عالی شهرسازی ابلاغ شود. 
وی درعین حال اضافه کرد: برای جلوگیری و کاهش 
این  در  ساز  و  ساخت  زلزله،  از  ناشی  های  خسارت 
محدوده گسل ها مطابق قوانین با طراحی و الزامات 
خاص صورت می گیرد که از جمله آن، ممنوعیت به 

کارگیری نماهای رومی است. 
وی همچنین گفت: آسیب پذیری مناطق برابر زلزله 
بستگی به چند مولفه از جمله نوع و مکانیزم گسل ها 
و زلزله های احتمالی، نوع خاک و نوع عمر سازه دارد 
ولی در عین حال باید از عوامل تشدید کننده حوادث 
همچون استفاده از نماهای رومی در ساختمان، پرهیز 

کرد. 

استاندار ایلام:

مدیران پیگیر ردیف های ملی بودجه 98 باشند
استاندار ایلام گفت: مدیران استان تا 2 هفته آینده پیگیر ردیف های ملی در بودجه 98 باشند.
قاسم سلیمانی دشتکی عصر شنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی استان اظهار داشت: 
بودجه 1398 کشور تا چند هفته دیگر نهایی می شود بر این اساس تمامی مدیران استان طی 

2 هفته آینده در مرکز پیگیر طرح های و ردیف های ملی دستگاه های مربوطه خود باشند.
وی یادآور شد: مسئولان ارشد و نمایندگان استان از هفته آینده در سازمان برنامه و بودجه برای 

افزایش اعتبارات استان تلاش خواهند کرد.
استاندار ایلام افزود: وزارت نیرو و راه و شهرسازی بیشتر مورد توجه قرار گیرد چراکه طرح های 

بزرگی در این زمینه در استان اجرایی می شود که نیازمند ردیف های ملی است.
سلیمانی دشتکی با اشاره به اینکه توسعه زیرساخت های استان در دستور کار مسئولان 
کشوری است، تاکید کرد: مسئولان وزارت راه مصمم به اجرای راه آهن و چهار بانده کردن 
مسیر مهران به نجف هستند. وی اضافه کرد: مدیران برای دفاع از طرح های استان در بودجه 
و پیگیری ردیف های ملی به کم بودن جمعیت استان توجه نکنند بلکه در مرکز و وزارتخانه های 
خود مسائلی مثل وجود 430 کیلومتر مرز مشترک، عبور سالانه پنج میلیون زائر از استان و ... 

مطرح کنند.
استاندار ایلام با اشاره به اینکه مدیران استان تنگ نظری در بخش سرمایه گذاری را کنار 
بگذارند، اظهار دشت: بطور قطع اجرای دقیق قانون اولویت هر مدیر و مسئولی است ولی 

آنجایی که سرمایه گذار اهلیت دارد و مشکلی ندارد، باید راه آنها را هموار کرد.
سلیمانی دشتکی افزود: طی ایام اربعین کارهای بزرگی در استان صورت گرفت و با وجود 

برخی مشکلات بیش از 2 میلیون و 200 هزار نفر طی این مدت از مرز مهران تردد کردند.
وی افزود: تاکنون بیش از یک میلیون و 80 هزار نفر از مرز مهران خارج و یک میلیون و 70 هزار 

از طریق مرز بین المللی مهران وارد کشور شده اند.
استاندار ایلام اظهار داشت: امیدواریم سال آینده مشکلات امسال مثل ارز، کاپوتاژ ماشین ها 
و ... وجود نداشته باشند، هرچند امسال توفان در مهران برای ساعتی از روزهای اربعین باعث 

اختلال در تردد شد و باید برای حوادث غیرمترقبه هم آمادگی داشت.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ایلام نیز گفت: 200 میلیارد ریال برای توسعه 
زیرساخت های استان در قالب ردیف اربعین به ایلام طی سال جاری به طور 100 درصدی 
اختصاص پیدا کرده است. رحمت الله قیصوری افزود: مدیران استان طی هفته اخیر پیگیر 

ردیف های ملی طرح های استان باشند و با جدیت دنبال کنند.
وی افزود: بودجه 98 تا چند هفته آینده نهایی می شود و باید از این فرصت برای اختصاص 

بیشتر اعتبارات استان استفاده کرد.
 

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان :

91درصد سد زاینده رود خالیست
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان گفت: میزان ذخیره سد زاینده 

رود به 129 میلیون متر مکعب معادل حدود 9 درصد گنجایش این مخزن رسیده است.
حسن ساسانی افزود: میزان ورودی به این سد چهار متر مکعب و میزان خروجی از آن 12 متر 

مکعب بر ثانیه است.
وی اضافه کرد : سال گذشته در چنین روزهایی بدون احتساب آب رها شده برای کشت 

کشاورزی، 167 میلیون متر مکعب آب در پشت سد ذخیره شده بود.
وی تصریح کرد : بررسی های آماری حاکیست که میزان ذخیره سد زاینده رود در بلند مدت 
) دوره 44 ساله( 647 میلیون متر مکعب بوده است و ذخیره کنونی نشان می دهد که چقدر با 
شرایط قبلی فاصله داریم. معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان میزان 
بارش ها در حوضه آبریز زاینده رود از آغاز سال آبی جاری )مهر 97( تاکنون را 46 میلی متر برآورد 
کرد و گفت: بارش های سال آبی گذشته ) مهر 96 تا پایان 97( نسبت به مدت مشابه گذشته 

حدود 50 درصد کاهش داشت و همین امر شرایط بحرانی فعلی را رقم زد.
ساسانی تاکید کرد: بارندگی های اخیر را نمی توان به عنوان بارش های مؤثر و جبران کننده 
کم آبی و خشکسالی تلقی کرد، زیرا شرایط زمین و خاک به گونه ای است که بیشتر آب ناشی 
از باران نفوذ می کند و به صورت روان آب جاری نمی شود و بخش قابل توجهی از آن نیز تبخیر 

می شود.
وی با تاکید بر اینکه نباید از مصرف بهینه آب غفلت کرد، گفت : از مردم اصفهان و استان 
های همجوار که از حوضه آبریز زاینده رود بهره مند هستند، می خواهیم صرفه جویی 25 تا 
30 درصدی را همچنان ادامه دهند، زیرا بحران آبی فقط مختص فصول گرم نیست و همچنان 
ادامه دارد. زاینده  رود بزرگترین رودخانه منطقه مرکزی ایران به طول 350 کیلومتر، از کوه های 
زاگرس مرکزی بویژه زردکوه بختیاری سرچشمه می گیرد و در کویر مرکزی ایران به سمت شرق 
حدود 200 کیلومتر پیش می  رود و در نهایت به تالاب گاوخونی در شرق اصفهان می  ریزد. این 
رودخانه در دهه های اخیر به دلیل خشکسالی های متوالی، تراکم جمعیت و افزایش برداشت، 
به یک رودخانه فصلی تبدیل شده است و در بالا و پایین دست و در فصول گرم سال با خشکی 

مواجه می شود.
سد زاینده رود به عنوان یکی از اصلی ترین سدهای مرکز کشور در سال 1349 با ظرفیت یک 

1.4 میلیارد متر مکعب بهره برداری شد.

معاون امور عمرانی استاندار بوشهر  تاکید کرد

لزوم توسعه گردشگری در شهرهای ساحلی 
معاون امور عمرانی استاندار بوشهر گفت: شورا و شهرداری بندر بوشهر با همگرایی و تلاش 

اعتماد مردم را افزایش دهند.
مهرداد ستوده روز یکشنبه در نشست با اعضای شورای اسلامی و مسئولان شهرداری بوشهر 
افزود: بندر بوشهر پیشانی این استان است و باید بهترین و با کیفیت ترین خدمات به مردم این 

بندر ارائه شود.
وی بیان کرد: اعضای شورای اسلامی شهر بوشهر جوان و تحصیلکرده هستند که انتظار می 
رود با همکاری شهرداری و پشتیبانی سایر دستگاه ها شاهد بهبود کمی و کیفی خدمات  رسانی 
به مردم باشیم. ستوده تاکید کرد: نظم و انضباط و رعایت قانون و برنامه محوری باید سرلوحه کار 

شهرداری و شورای اسلامی شهر بوشهر باشد تا شاهد خروجی موفق و بهتری باشیم.
وی یادآور شد: شهردار باید در انتخاب معاونان و مدیران اختیار کامل داشته و هیچگونه فشاری 

نباید برای انتخاب همکاران بر شهردار وارد شود.
ستوده اظهار داشت: ملاک شهردار در انتخاب همکاران نیز باید تخصص و تعهد و پاکدستی 
باشد. معاون امور عمرانی استاندار بوشهر گفت: شهردار موظف است سیاست های کاری خود را 

به شورا گزارش و با تعامل و در چارچوب قانون برای توسعه شهر بوشهر اهتمام ورزد.
ستوده اضافه کرد: شهرداری نباید تنها به کالبد فیزیکی شهر کار داشته باشد بلکه باید به روح 
شهر نیز هم توجه داشته باشد که به تبع آن باید حوزه فرهنگی و نرم افزاری هم مد نظر قرار گیرد.
به  ویژه ای  نگاه  استان،  ارشد  مدیریت  اظهارداشت:  بوشهر  استاندار  امور عمرانی  معاون 
شهرداری ها بویژه شهرداری مرکز استان دارد و پروژه هایی که مطالبات مردمی داشته و از ارزش 

لازم برخوردار باشند تامین اعتبار آن محقق می شود.
ستوده، با تاکید بر لزوم توسعه گردشگری در شهرهای ساحلی بویژه بوشهر گفت: توجه به 
حوزه گردشگری علاوه بر جذب گردشگر، در ایجاد اشتغال و کاهش بیکاری نیز موثر است و 

استانداری بوشهر از پروژه های گردشگری با جدیت حمایت می کند.
وی یادآور شد: امسال در شهر بوشهر و 2 شهر دیگر در شمال و جنوب استان به صورت پایلوت، 
خیابان گردشگری احداث می شود و انتظار داریم مجموعه شهرداری با خلاقیت و پشتکار پای 

کار باشند.

استاندار کرمانشاه:

3600 میلیارد تومان تسهیلات زلزله زگان
 امهال می شود

استاندار کرمانشاه گفت: به نظر می رسد حدود سه هزار و 600 میلیارد تومان  از تسهیلات 
زلزله زدگان امهال شود که سود این میزان از تسهیلات را دولت به بانک ها پرداخت خواهد کرد.

بازوند شنبه شب در کارگروه توسعه اشتغال که در استانداری کرمانشاه برگزار شد، اظهار 
داشت: باید نسبت به پرداخت تسهیلات واحدهای تولیدی زلزله زده سخت گیری و از ایجاد 

رانت برای برخی افراد جلوگیری شود.
وی اضافه کرد: در امهال تسهیلات برای بازسازی منازل زلزله زدگان سخت گیری نمی کنیم اما 

برای امهال واحدهای تولیدی باید سخت گیری شود.
بازوند افزود: در موضوع امهال تسهیلات واحدهای تولیدی باید مر قانون اجرا و از ایجاد رانت 

برای افراد جلوگیری شود.
استاندار کرمانشاه توضیح داد: بنا نیست که کارخانه ای که 20 میلیارد تومان بدهی دارد به 

دلیل شکستن چند شیشه تسهیلات آن امهال شود.
بازوند افزود: کمیسیون ویژه ای بررسی امهال تسهیلات زلزله زدگان را بر عهده دارد و در 

صورت تایید این  کمیته تسهیلات واحدهای تولیدی زلزله زده امهال می شوند.
استاندار کرمانشاه در ادامه گفت: اگر  مدیری می ترسد که در آینده دیوان محاسبات برای او 
مشکل ساز شود، مدیر رسیک پذیری نیست و نمی تواند کرمانشاه را در مسیر توسعه یاری کند.
وی گفت: ما در حال مقابله با بحران و بهبود وضعیت زندگی زلزله زدگان هستیم و باید برای 

کرمانشاهیان فرصت سازی کنیم.
استاندار کرمانشاه خطاب به مدیران استان گفت: در چارچوب قانون برای پیشرفت استان و 

بازسازی مناطق زلزله زده ریسک پذیر باشند.
 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز:

20 منطقه بحرانی در طرح های آبخیزداری 
البرز شناسایی شد

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز گفت: 20 منطقه بحرانی که در جریان اجرای 
طرح های آبخیزداری این استان خسارت می دیدند، شناسایی شدند.

حامد فرضی روز شنبه در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه استان البرز افزود:
نقشه مناطق بحرانی طرح های آبخیزداری درالبرز احصاء شده و دراین مناطق اقدامات لازم 

برای جلوگیری از بروز خسارت با مشارکت خود مردم صورت می گیرد.
وی بیان داشت: امسال 180 میلیارد ریال برای طرح های آبخیزداری البرز اختصاص یافته که 

اکنون این طرح ها از 40 درصد پیشرفت فیزیکی برخوردار هستند.
فرضی گفت: 30 درصد از طرح های آبخیزداری با مشارکت مردم از جمله جمع آوری سنگ و 

کندن پی و احداث راه دسترسی انجام می شود.
استان البرز دارای 534هزار هکتار منابع طبیعی و محدوده آبخیز است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

اشتغال روستاییان قم با تجاری سازی 
محصولات رونق می یابد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم با اشاره به این که نداشتن نشان تجاری معتبر، بزرگ ترین 
مانع رونق کسب و کار است گفت: تجاری سازی محصولات باعث رونق اشتغال روستاییان 

استان می شود.
محمد رضا طلایی روز شنبه در حاشیه دوره آموزشی تربیت مربی و مشاور کارآفرینی زنان 
روستایی قم در خانه معلم شماره 2 این استان اظهار داشت: از این رو ارتقاء توانمندی های 

روستاییان به خصوص زنان در حوزه کسب و کار پیگیری و دنبال می شود.
وی تاکید کرد: بازاریابی یکی از موضوع های مهم در بخش کشاورزی است که متاسفانه قم در 

این زمینه توفیقی نداشته است.
طلایی افزود: قم طی سال های گذشته حرکت بسیار خوبی در تولید محصول های کشاورزی 

آغاز کرده، ولی در هدایت آن به سمت بازار مصرف موفق نبوده است.
وی با اشاره به برگزاری دوره آموزشی یاد شده افزود: هدایت محصول های کشاورزی قم از 
طریق شرکت های مادر، بدون واسطه و دخالت دلالان به بازار مصرف، از اهداف جهاد کشاورزی 

استان بوده که این این دوره در این راستا ترتیب یافته است.
طلایی، کارآموزان شرکت کننده در این دوره پودمانی را شامل تسهیل گران زن روستایی، 
کارشناسان و مدیران صندوق های خرد روستایی دانست و گفت: این دوره آموزشی با شرکت 
50 تن در 90 ساعت و طی سه روز در ماه های آبان، آذر و دی انجام می شود و آموزش های لازم 
با حضور استادان که دارای رتبه ملی هستند، ارائه و پس از برگزاری آزمون، مدرک بین المللی 

کسب و کار اعطا خواهد شد.
وی تصریح کرد: اشتغال روستایی که زنان محور اصلی آن محسوب می شوند، به لحاظ اعتبار و 
تسهیلات مورد نیاز از ارزان ترین اشتغال زایی ها و کارآفرینی ها به شمار می آید، از این رو تشکیل 

صندوق های خرد روستایی از جنبه های مثبت آن است.
تاکنون نشان تجاری معتبر برای محصولات  کشاورزی قم صادر نشده است 

مدیر هماهنگی ترویج سازمان جهاد کشاورزی قم نیز در حاشیه این دوره گفت: آموزش زنان 
روستایی یکی از فعالیت های آموزشی و ترویجی بخش کشاورزی است، که در طول سال با توجه 

به اعتبارهای ملی انجام می شود.
محمد رضا حاجی رضا همچنین هدف از این برنامه های آموزشی را توانمندی زنان روستایی به 
منظور ایجاد اشتغال و جلوگیری از مهاجرت روستاییان به شهرها دانست و افزود: سالانه سه هزار 

تن از زنان روستایی قم تحت پوشش فعالیت های آموزشی قرار می گیرند.
وی تشکیل صندوق های خرد زنان روستایی را از اقدام های قابل توجه صورت گرفته در 
راستای توسعه اشتغال روستایی برشمرد و افزود: زنان روستایی با شرکت در این آموزش ها با ایده 

ها و خلاقیت های موثر در حوزه اشتغال آشنا می شوند.
حاجی رضا افزود: با توجه به اعتبارهایی که موضوع اشتغال روستایی به آن نیازمند است، 
در سال 96 تعداد 25 صندوق قرض الحسنه که هر کدام حدود 50 عضو دارد در روستاهای 

قم تشکیل شد.
مدیر ترویج جهاد کشاورزی قم افزود: یکی از آسیب های جدی فعالیت زنان روستایی، پایدار 

نبودن شغل آنها به دلیل عدم امکان تجاری سازی محصول تولیدی است.
وی با بیان این که تاکنون مجوز هیچ گونه نشان تجاری معتبر برای محصول های کشاورزی 
و روستایی قم از نهادهای مسئول مانند مرکز بهداشت و اداره کل استاندارد صادر نشده است، 
افزود: قم در تولید قارچ، زغفران، گیاهان دارویی، خشکبار و فرآوری، بسته بندی و توزیع سبزی 

و صیفی جات ظرفیت بسیار خوبی دارد. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

13طرح صنعتی به مناسبت سیزدهم آبان در قم 
افتتاح می شود

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: به منظور نمایش توانمندی های 
داخلی در مقابل تحریم اقتصادی دشمنان و بی اثر کردن آن، 13 طرح صنعتی به مناسبت یوم 
الله سیزدهم آبان، روز مبارزه با استکبار، در شهرک های صنعتی استان به بهره برداری می رسد.
محمود سیجانی بیان کرد: آیین بهره برداری از این طرح ها به صورت همزمان روز دوشنبه، 
چهاردهم آبان ماه با حضور مسئولان ملی و استانی در واحد تولیدکننده تیشو به عنوان طرح 

شاخص، در شهرک صنعتی محمود آباد قم برگزار می شود.
وی با اشاره به اهمیت بهره برداری از واحد تولید تیشو در قم، افزود: تیشو، ماده اولیه مورد نیاز 
برای تولید محصولات سلولزی مانند دستمال کاغذی و پوشک است که در کل کشور تنها پنج 
واحد در این زمینه فعالیت می کند و بهره گیری از آن می تواند نیاز داخلی به این محصول مهم 

را تا حد زیادی تامین کند.
وی ادامه داد: برای راه اندازی این واحد صنعتی که می تواند نقش مهمی در بی اثر کردن 
تحریم های دشمنان در زمینه تولید محصولات سلولزی داشته باشد، 500 میلیارد ریال سرمایه 

گذاری انجام شده است.
سیجانی گفت: این واحد صنعتی با ظرفیت تولید 12 هزار تن محصول در سال برای بیش از 

50 تن به صورت مستقیم و 200 تن به صورت غیر مستقیم اشتغال ایجاد می کند.
وی با اشاره به اجرای طرح های تکمیل زنجیره تولید در قم، افزود: در این استان تعداد قابل 
توجهی از واحدهای صنعتی تولیدکننده محصولات سلولزی فعالیت دارند که با بهره برداری از 

این واحد تولیدی، به آسانی ماده اولیه مورد نیاز خود را تامین می کنند.
وی ادامه داد: همچنین افتتاح واحد صنعتی تولیدکننده تیشو در استان، به دلیل تامین مواد 
اولیه کارخانه های داخلی محصولات سلولزی، نقش مهمی در کاهش هزینه های ارزی کشور و 

جلوگیری از خطر تحریم این محصول توسط دشمن خواهد داشت.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: در کنار این طرح شاخص، 12 طرح صنعتی 
کوچک و متوسط دیگر نیز در سطح شهرک های صنعتی استان به بهره برداری خواهد رسید که 
در زمینه تولید محصولات نساجی و پوشاک مانند نخ، کفش، تولید شلنگ های خودرو، فرآوری 
آهک، تولید فرومنگنز، ورق پلاستیکی، لامپ ال ای دی، تولید دستمال کاغذی و وسایل شهر 

بازی، فعالیت می کنند.
سیجانی بیان کرد: برای افتتاح این 12 طرح صنعتی در سطح شهرک های صنعتی استان 
بیش از 350 میلیارد ریال سرمایه گذاری انجام و برای 200 تن به صورت مستقیم، اشتغال ایجاد 

شده است.

رئیس انجمن هنرهای نمایشی قم :

مهمترین مشکل تئاتر قم کمبود نمایشنامه نویس 
قوی است

رئیس انجمن هنرهای نمایشی قم ، مهمترین مشکل تئاتر این استان را تعداد اندک نمایشنامه 
نویس قوی دانست و گفت: نبود متن خوب باعث شکست و رکود تئاتر قم در سال های اخیر 

شده است.
اصغر نوبخت ،دهه 60 تا 80 را رونق تئاتر قم دانست و گفت: پس از سه دهه درخشش تئاتر در 
قم چند سالی است که شاهد رکود در این رشته هنری در استان هستیم که بخش مهمی از این 

رکورد ناشی از ضعف نمایشنامه ها متناسب با ذائقه مردم است.
وی ادامه داد: با وجود رکود و مشکلات زیرساختی تئاتر در استان، شاهد هستیم هرگاه تئاتری 
با نمایشنامه قوی در قم به روی صحنه رفته با استقبال مردم مواجه شده است که این نشان می 

دهد دلیل فاصله گرفتن مردم از تئاتر را باید در محتوا، فرم و داستان نمایش ها جستجو کرد.
رئیس انجمن هنرهای نمایشی قم، با تاکید بر ضرورت برگزاری دوره های آموزش نمایشنامه 
نویسی در قم افزود: گرایش اهالی تئاتر به تئاتر های فانتزی، مفهومی و جشنواره ای موجب 

شده تا این هنر مخاطبان خود را از دست بدهد.
وی گفت: دوری از مخاطبان عمومی از جمله آسیب ها و آفت های تئاتر در سال های اخیر 
است به گونه ای که هنرمندان تنها به دنبال ساخت آثار هنری برای یک قشر و یا یک جشنواره 

خاص هستند و این موجب شده تا شاهد ریزش مخاطبان مردمی تئاتر در قم باشیم.
نوبخت تصریح با اشاره به وجود جوانان مستعد در زمینه نویسندگی و نمایشنامه نویسی در 
استان اظهار داشت: باید علاوه بر استعدادیابی و برگزاری کارگاه ها و دوره های آموزشی شرایط 

را برای ورود نسل جدیدی از نویسندگان خلاق، مستعد و قوی در قم فراهم کرد.
رئیس انجمن هنرهای نمایشی قم گفت: اگر نمایشنامه به گونه ای نوشته شود که بتواند با 
عموم مخاطبان ارتباط برقرار کند به طور قطع شاهد استقبال مردم و رونق مجدد تئاتر در قم 
خواهیم بود. وجود 500 هنرمند تئاتر، 20 استاد هنر تئاتر و 70 لیسانس تئاتر در حوزه های 
مختلف کارگردانی، نمایشنامه نویسی، طراحی لباس، طراحی صحنه و گریم از جمله ظرفیت 

های تئاتر استان قم است.
تئاتر قم در زمینه های مذهبی- آئینی، کودک و نوجوان و دفاع مقدس ید طولایی داشته و 
اساتید و پیشکسوتان زیادی در این شهر تلاش فراوان برای تئاتر استان و کشور را متحمل 

شده اند.
قم دارای بیش از هشت گروه تئاتر فعال از جمله گروه تئاتر آئین، امروز، ایده، عرشیان، طراوت، 

سایه روشن، خانه پرواز و گروه تئاتر گاراژ تیاتر می باشد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

پسماندهای ویژه رهاشده در سطح استان
 باید شناسایی و پاکسازی شوند

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: لکه های آلوده ای که پسماندهای ویژه و 
صنعتی در آن محل ها رها شده اند، باید در سطح استان شناسایی و پاکسازی شوند.

سید رضا موسوی مشکینی در دومین جلسه کارگروه مدیریت پسماند استان قم در 
سخنانی اظهار داشت: همکاری و مشارکت دستگاههای اجرایی در تهیه و تدوین بانک 
اطلاعاتی از وضعیت پسماندهای ویژه و صنعتی استان قم و دفع اصولی آنها بسیار مهم 

و ضروری است.
وی بر ضرورت جانمایی مناسب برای ایجاد سایت دفع پسماندهای ویژه و صنعتی استان 
تأکید کرد و گفت: با توجه به پیچیدگی و حساسیت پسماندهای ویژه و صنعتی، باید کار 
کارشناسی دقیق برای جانمایی محل دفع این نوع پسماندها انجام شده و همه جوانب امر در 

نظر گرفته شود.
گاهی  متأسفانه شاهد هستیم  اینکه  بیان  با  قم  استان  زیست  مدیرکل حفاظت محیط 
پسماندهای صنعتی استانهای مجاور نیز در محدوده جغرافیایی استان قم تخلیه می شود، 
خاطرنشان کرد: باید با مشارکت دستگاههای اجرایی ذیربط لکه های آلوده ای که پسماندهای 

ویژه و صنعتی در آن محل ها رها شده اند، در سطح استان شناسایی و پاکسازی شوند.

ساخت و ساز ساختمان ها هیچ شباهتی به دوران گذشته ندارد

نمای رومی تهدید کننده هویت دینی قم

فیلم »هزارپا« جدیدترین ساخته »ابوالحسن داوودی« موفق شده است که تا پس از اکران در 
13 تیر و در کمتر از 4 ماه، در صدر جدول فروش فیلم های سینمایی سال 97 قرار گیرد. فیلمی 

با ژانر کمدی که محبوبیت و اقبال و البته نقدهایی را به دنبال خود داشته است.
کمدی که در معنای لغوی به معنی نمایشی خنده دار است یکی از ژانرهای جذاب و محبوب 
در صنعت فیلمسازی و سینما است. به استثنا کمدی سیاه که در این نوع از فیلم، پایان و 
سرانجام شادی وجود ندارد کمدی ها معمولا با حال و هوا و پایانی خنده دار و همانگونه که 

شروع شده اند، پایان می یابند.
کمدی اگرچه تلاش دارد تا با ارائه مضامین و سوژه های خنده دار جلو برود اما در اصل به 
دنبال مطرح کردن مضامینی جدی است. یعنی اگرچه که تلاش دارد تا با استفاده از طنز و 
حرکات یا گفتار بامزه مخاطب را بخنداند اما در همان حال به دنبال مطرح کردن مضامینی 
عمدتا جدی و اجتماعی نیز هست. نکته مغفول مانده در کمدی سازی های امروز سینمای 
ایران همین بحث مطرح ساختن مضامین و قدرت تسهیل گری اجتماعی و منشا اثر بودن 
به وسیله آن است. در این معنا این سبک از فیلم سازی که در سینمای حال حاضر ایران باب 
شده نه کمدی در معنای آنچه که مطرح شد است و نه طنز در معنایی که در ادامه می آید را 

شامل نمی شود. 
*پرفروش اما کم توان

طنز چه در معنای لغوی آن طعنه زدن و حتی در معنای سابق آن یعنی »تیغ جراحی« و چه 
در معنای ادبی آن یعنی هنری که نامتناسبات در عرصه های اجتماعی را نشان می دهد و از 
این رهگذر و به دلیل نمایش این عدم تناسب ها و نامتقارتن بودن ها خنده دار می شود، در فیلم 

های حال حاضر ایران وجود ندارد. 
در واقع آنچه در سینمای ایران و به اسم فیلم های خنده دار می بینیم به ندرت رنگی از طنز 
و طنز گونگی دارد و در بهترین حالت یک کمدی سطحی و ندرتا دارای معانی و مضامین فاخر 

است.
نگاهی به پرفروش ترین فیلم حال حاضرسینمای ایران با فروشی معادل 37٬224٬092٬000 
به خوبی نشان می دهد که هنوز هم سینمای ایران و در واقع مخاطبین سینمای ایران چنان که 
باید و شاید به لحاظ مضونی و ارتقا قدرت دریافت مفاهیم در جای مناسبی نیستند یعنی یا ارتقا 
نیافته و یا تمایلی به ارتقا از خود نشان نمی دهند. یکی از مهترین دلایل در این زمینه را می توان 
پسرفت ذائقه به دلیل عادت دادن مخاطب و تغییر نوع ذائقه او با فیلم هایی با حداقل مضامین 

و مفاهیم و تقلیل عناصر آگاهی بخش و روشن کننده، دید.
یعنی در طی این سالها به قدری فیلم های سخیف معنا و بار فیلم کمدی را تنزل داده و آن 
را از رسالت و فلسفه وجودی اش دور ساخته اند که برای مخاطب کمدی چیزی جز همین 

تولیدات متصور نیست. 
فروش میلیاری و رتبه اولی فیلم هزارپا نشان می دهد به رغم این سطح نازل که در حال حاضر 
برای تولیدات کمدی وجود دارد اما همچنان این سبک فیلم ها می توانند بالاترین جایگاه و 

بیشترین فروش را از آن خود کنند.
نکته قابل تامل دیگر این است که برخلاف آنچه که ما در ایران می بینیم و فکر می کنیم ژانر 
کمدی و ساختن فیلم کمدی نه کاری راحت و نه کار هرکسی است. در سینمای جهان این ژانر 
به صورتی اصولی جایگاهی خاص و حرفه ای دارد که هر کارگردانی به راحتی وارد آن نمی شود. 
اما در ایران و سینمای امروز این ژانر به زمینی برای بخت آزمایی کارگردانان تازه وارد و حتی 

کارگردانان صاحب نام به عنوان فرصتی برای کسب گیشه بدل گردیده است. 
*درباره فیلم

هزارپا آخرین ساخته ابوالحسن داوودی کارگردان صاحب سبک سینمای ما است. این فیلم 
که جزو پرفروش ترین و از نظر گیشه موفق ترین ساخته های سینمای ایران است، توانسته تا 

عنوان پرفروش ترین و پرمخاطب ترین فیلم تاریخ سینمای ایران را از آن خود کند. 
هزارپا )با بازی رضا عطاران( و منصور )با بازی جواد عزتی( دوستانی صمیمی هستند که از 
طریق دزدی و کیف قاپی امرار معاش می کنند. هزارپا بر اساس اتفاق و به واسطه مادرش متوجه 

می شود که الهام )با بازی سارا بهرامی( دختر فردی پولدار که مدیر یک آسایشگاه جانبازان 
است، نذر کرده تا با یک جانباز ازدواج کند. هزارپاکه پای خود را در تصادفی از دست داده سعی 

می کند تا نذر دختر را برآورده سازد. 
داستان و حواشی خنده دار فیلم حول محور تلاش هزارپا و منصور برای نزدیک شدن به الهام 
و متقاعد ساختن او برای ازدواج با هزارپا است. این فیلم دارای داستان و داستانک های فراوانی 
است که در دل هم و موازی روایت می شوند و به دلیل کثرت در جاهایی مخاطب را سردرگم می 
کنند. داستانک هایی که بعضأ به نظر می رسد ربط چندانی به فیلم نداشته و صرفا برای کش 
دادن فیلم نوشته و اجرا شده اند. در نهایت هم هزارپا همان مشکل همیشگی سینمای ایران 
را بصورتی ملموس با خود دارد و آن ضعف در پایان بندی و نتیجه گیری و فقدان قدرت فیلم در 
سرانجام است. این فیلم نیز از مد این روزای فروش فیلم ها )و حتی تئاترها( یعنی بهره گیری 
از شوخی هایی با مضامین جنسی برای بالا بردن فروش خود بهره می گیرد. البته نکته مثبت 
و قابل توجه این فیلم این است که به رغم بهره گیری از شوخی های تکراری و سطحی برای 
خنداندن مخاطب یکسره در این زمینه مانور نداده است و این تفاوت مثبت آن نسبت به سایر 

کمدی های اخیر ایران است.
در واقع هزارپا فیلمی بامزه و خنده دار است که شاید نتوان آن را در زمره فیلم های بی مضمون 
و کمدی های سخیف اخیر قرار داد اما در این زمینه که مکررات را تکرار و به بدسلیقگی و تقلیل 
ذائقه مخاطبان دامن می زند و به ویژه به دلیل گستردگی و حجم مخاطبانی که به سینما 

کشانده است، قابل انتقاد است.
*خندیدن بدون تفکر جذاب نیست

داستان ها و دوره زمانی وقوع فیلم هزارپا در دهه 60 شمسی و پس از جنگ تحمیلی ایران 
و عراق است. اساسا در هر دوره و زمانی فرمولی برای ساخت فیلمای کمدی مد می شود که 
به عنوان نسخه ای نانوشته در نوشتن و ساختن این فیلمها بین کارگردانان و فیلمسازان دست 
به دست می شود. در زمان حاضر نیز اشاره و ساخت فیلم هایی در حال و هوای انقلاب 57 و 
سال های پس از جنگ تحمیلی فضایی محبوب تقی شده و به صورتی کلیشه ای فضای کاری 

بسیاری از تهیه کنندگان و کارگردانان را تشکیل می دهد .
رضاعطاران و جواد عزتی امروز نمایندگان و عناصر کلیدی تضمین گیشه برای فیلم های 
کمدی هستند و به کار گرفتن توامان این دو در یک فیلم، پیش بینی بالابودن فروش آن را 
چندان دور از ذهن نمی ساخت. ضمن این که احتمال تداوم کلیشه بودن آنها در نقش های 
قبلیشان را هم چندان غیرعادی نمی نمود. چنان که رضاعطاران در این فیلم یادآور فیلم و نقش 
خودش در »نهنگ عنبر« بود و جواد عزتی یادآور بسیاری از فیلم های سالهای اخیر خود. تنها 
نکته مثبت و فاصله گیری از کلیشه را شاید بتوان برای سارا بهرامی در نظر گرفت که پس از 
درخشش در درام اجتماعی قبلی خود و فیلم دارکوب در نقش یک زن معتاد، در چرخشی 
کامل در نقشی کمدی بازی کرد که البته ضعف بازی و فقدان المان های موثر برای بازی در این 
سبک، آن هم به عنوان نقش مکمل برای دو سوپر استار کمدی ایران، در کارش مشهود وقابل 
انتقاد بود . یکی از نقدهای دیگری که به صورت جدی می توان به این فیلم وارد ساخت بازگشت 
دوباره به کلیشه ی فرودستی زنان و پایین بود بهره هوشی آنان است. چه نقش اول این فیلم 
الهام و چه سایر زنان این فیلم، زنانی هستند که بهره هوشی بالایی ندارند و گفتار و رفتار به دور 
از منطق و قدرت استدلال آنها در صحنه های فیلم، موجبات خنده مخاطبان را فراهم می آورد. 
یکی از قدیمی ترین، دم دست ترین و البته مذموم ترین شوخی ها یا فراهم آوردن فضایی 
برای خنداندن مخاطب، شوخی هایی با مضمون کلیشه های جنسیتی و این چنینی است. 
مدت هاست که صاحبنظران و منتقدان این مساله را در فیلم ها و سریال های ایرانی مورد نقد 
و نکوهش قرار داده اند که این امر تا حدودی باعث توجه و تلاش هرچند حداقلی، برای فاصله 
گیری از این کلیشه گردیده است؛ اما این که در سال 1397 و صرفا به قیمت گیشه چنین عقب 
گردی وجود داشته باشد امر جذابی نیست و قطعا باعث خنده نخواهد شد. نیاز به گفتن نیست 
که جامعه ی موفق، سربلند و برجسته جامعه ای نیست که خندیدن در فیلم هایش به قیمت 

تخریب یا ادعای کم هوشی زنان مطرح گردد.

نگاهی جامعه شناختی به پرفروش ترین فیلم سال 97،
کمدی هایی که گیشه را قبضه کرده اند
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آمریکا این بار نیز سیلی محکم تری از ملت ایران خواهد خورد 

سالروز 13 آبان
 رونمایی مجدد از چهره شیطان بزرگ 

آمریکا در سالروز یوم الله 13 آبان، با کوک کردن دوباره ساز دشمنی با جمهوری 
اسلامی بار دیگر در محاسبات خود اشتباه کرده و این بار نیز سیلی محکم تری از ملت 

ایران خواهد خورد. 
تاریخ 13 آبان، در تقویم جمهوری اسلامی ایران، یادآور سه واقعه مهم است. »تصویب 
لایحه کاپیتولاسیون« و تبعید امام خمینی )ره( به دلیل مخالفت با این عهدنامه ننگین 
در سال 1343، شهادت جمعی از دانش آموزان در برابر دانشگاه تهران به دست مزدوران 
رژیم پهلوی در سال 1357 و تسخیر لانه جاسوسی به دست دانشجویان پیرو خط امام 
)ره( در سال 1358. از همین رو این روز در خاطره جمعی ایرانیان ثبت شده است و یادآور 

تلاش های آمریکاییان علیه ملت ایران است.

*  کاپیتولاسیون و تلاش برای تحقیر ایران 
لایحه کاپیتولاسیون، قراردادی بود که براساس آن مستشاران آمریکایی می توانستند 
از حقوق دیپلماتیک برخوردار شوند. »احمد مازنی« نماینده مجلس شورای اسلامی از 
فراکسیون امید در همین ارتباط در گفت وگویی با پژوهشگر ایرنا گفت: حضرت امام 
خمینی )ره( با این ننگین نامه مخالفت کردند و خطاب به عوامل رژیم پهلوی، فرمودند: 

ما را فروختید! 
»ناصر ایمانی« فعال سیاسی اصولگرا هم به پژوهشگر ایرنا گفت: لایحه کاپیتولاسیون 
یکی از اشتباهات بزرگ آمریکا در قبال مردم ایران بود و آنها سال ها بعد به این اشتباه 
خود اعتراف کردند. حمایت از مستشاران آمریکاییان با تصویب لایحه یک هدف فرعی 
بود. هدف آمریکا از تصویب این لایحه در مجلس ایران، بیش از هر چیز تحقیر حکومت و 
ملت ایران بود. دولت وقت آمریکا قصد داشت از این طریق، بار دیگر به شاه یادآوری کند 
که حکومت خود را مدیون حمایت دولت آمریکا است؛ اما این یک اشتباه راهبردی بود 
و باعث شد تا ملت ایران با هدایت امام خمینی )ره( از خواب بیدار شده و 15 سال بعد با 

پیروزی انقلاب اسلامی ایران، پاسخ آمریکا را بدهند.

*  تظاهرات دانش آموزان ایرانی در آبان 57 و درنده خویی مامورین رژیم 
در سال 1357 و درست در سالروز تبعید امام خمینی )ره(، دانش آموزان در برابر 
دانشگاه تهران، علیه رژیم پهلوی دست به تظاهرات زدند و جمعی از آنان توسط مزدوران 
این رژیم به شهادت رسیدند. ایمانی در همین ارتباط می گوید: مرحوم امام خمینی )ره( 
پیرمردی بودند که جوانان سخن ایشان را با گوش جان می شنیدند و بیش از همه اقشار 
و گروه های سنی، نوجوانان و جوانان به سخنان و پیام های امام خمینی )ره(، علاقه و 

اشتیاق نشان می دادند. 
وی افزود: این از عجایب روزگار است که چگونه یک رهبر کهنسال، می تواند چنین 

تاثیر عمیقی بر جوانان و نوجوانان بگذارد و آنان را در مسیر یک انقلاب، رهبری کند.
احمد مازنی نیز پیرامون سالگرد 13 آبان 1357 گفت: در دوران اوج حوادث و 
جریانات انقلاب اسلامی ایران، دانش آموزان نقش ویژه ای داشتند و از همین رو بود که 

به دست مزدوران رژیم پهلوی به شهادت رسیدند. 
مازنی افزود: گرامیداشت یاد شهدای دانش آموز، باعث می شود تا پیوندی میان نسل 
جدید با آرمان ها و فداکاری های نسل قبل برقرار شود و نوجوانان و جوانان امروز، نسبت 

به ارزش های انقلاب اسامی ایران، آگاهی یابند.

* 13 آبان 1358 و انقلاب دوم
پس از پیروزی انقلاب اسلامی ایران بود و در 13 آبان 1358 بود که جمعی از 
دانشجویان پیرو خط امام خمینی )ره(، با حمله به سفارت آمریکا، آن را تسخیر کردند 
و بلافاصله مشخص شد که نیروهای آمریکایی در این مرکز، در حال توطئه و جاسوسی 

علیه انقلاب نوپای ایران بودند. 
احمد مازنی در این باره گفت: با توجه به سابقه تاریخی کودتای 1332 توسط عوامل 
آمریکا، دانشجویان احتمال می دادند که ممکن است دوباره تاریخ تکرار شود. از همین 
رو برای پیشگیری از طراحی یک کودتای دیگر توسط آمریکا، سفارت آمریکا را تسخیر 
کردند و بلافاصله نیز مشخص شد که این سفارت، به واقع یک لانه جاسوسی بوده است. 
با این اقدام، علاوه بر جلوگیری از بروز یک توطئه توسط آمریکایی ها، هژمونی و قدرت 
پوشالی آمریکایی ها شکست و مشخص شد که آنان توان مقابله با انقلاب اسلامی ایران 
را ندارند. بایستی به یاد داشت که تا پیش از انقلاب اسلامی ایران، کل کشور در اختیار 
آمریکایی ها و انگلیسی ها بود و اسناد و خاطرات عوامل آن ها نشان می دهد که مامورین 

و سفرای این دو کشور، به صورت روزانه به مسوولین ایرانی، فرمان می دادند. 
وی با اشاره به گسترش برخی توطئه ها و شایعات در آن زمان گفت: برخی جریانات 
و به ویژه جریان چپ گرا و منافقین در آن زمان این شایعه را مطرح می کردند که برخی 
انقلابیون ایرانی، به امپریالیسم آمریکا علاقه مند هستند و با دولتمردان آمریکا ارتباط دارند. 
این اقدام دانشجویان خط امام )ره( و تایید تسخیر لانه جاسوسی توسط امام خمینی )ره( 
همه شایعات را از بین برد و نشان داد که انقلابیون ایران با امپریالیسم آمریکا به شدت 
مخالف هستند. با تسخیر لانه جاسوسی، این شایبه برای همیشه منتفی شد و این جنگ 

روانی پایان یافت.
ناصر ایمانی هم در همین ارتباط گفت: زمانی که امام خمینی )ره( درباره تسخیر 
لانه جاسوسی فرمودند: این انقلاب دوم بود؛ نشان دادند که این اقدام تا چه اندازه مهم 
و ارزشمند بوده است. امام خمینی )ره( هرگز در جملات خود غلو نمی فرمودند وبا این 
سخن مشخص شد که تسخیر لانه جاسوسی، مسیر و خط اصلی انقلاب را به منصه 

ظهور رسانده است.

* 13آبان 1397؛ رونمایی مجدد از چهره درنده شیطان بزرگ
دیروز و پس از گذشت نزدیک به 40 سال از واقعه 13 آبان 1358، رژیم »دونالد 

ترامپ« در روز 13 آبان 1397، دستور بازگشت تحریم های ایران را داد. 
ناصر ایمانی در همین ارتباط گفت: انتخاب این روز توسط رژیم آمریکا، برای 
بازگرداندن تحریم ها، عمدی است. آمریکایی ها قصد دارند تا پس از 39 سال، به نوعی 
به تسخیر لانه جاسوسی توسط دانشجویان انقلابی، پاسخ دهند و به خیال خود ملت و 
دولت ایران را تحقیر کنند؛ در حالی که بازهم اشتباه می کنند. این اقدام آمریکا نشان داد 
که رفتار و سیاست دولت های آمریکا در قبال ایران، هرگز تغییر نمی کند و این حکومت 

آمریکا نظیر همان حکومت آمریکای 50 سال گذشته است. 
ایمانی افزود: آمریکا از اقدامات خود علیه ملت ایران هرگز درس نمی گیرد. این 
حکومت دوباره در قبال ایران اشتباه کرد و بار دیگر، همچون گذشته خواهد دید که 
چنین اقداماتی در قبال ملت ایران، اشتباه است.مازنی نیز درباره انتخاب روز 13 آبان 
برای بازگشت تحریم ها توسط حکومت آمریکا گفت: اینکه حکومت آمریکا، امسال و 
در همین روز مردم غیرنظامی، جوانان و دانشجویان ما را با تحریم های خود تهدید می 
کند، نشان از خوی درنده و رویکرد امپریالیستی این حکومت دارد. مازنی افزود: ملت ما 
از مکتب اباعبدالله الحسین )ع( آموخته است که در برابر ظلم سر تسلیم فرود نیاورد و 
نشان داده است که حاضر است مذاکره کند؛ اما تا جایی که ذلتی ایجاد نشود. مردم ایران 
این حقیقت را اثبات کرده اند که تسلیم زور نمی شوند و همچون 40 سال گذشته، با 
عزت و سربلندی از این جنگ اقتصادی بیرون خواهند آمد. وی با اشاره به مذاکرات 
صورت گرفته در مورد برجام، گفت: آمریکا با ترک میز مذاکره، نشان داد که در سخنان 
خود صادق نیست. اگر آمریکا ادعای صداقت دارد، به میز مذاکره ای که ترک کرده است 
بازگردد. برجام حاصل منطق ملت ایران بود و حکومت آمریکا نشان داد که منطقی و اهل 
گفت وگو نیست.مازنی تاکید کرد: در صورتی که مردم و مسوولین، به صورتی هماهنگ 
و همدل و با وحدت کلمه پیش بروند، بار دیگر از این گذرگاه تاریخی عبور خواهند کرد 

و شیطان بزرگ دوباره طعم شکست از ملت ایران را خواهد چشید.

نکتـه

یک کارشناس ارشد مسائل استراتژیک تاکید کرد: عده ای تلاش می کنند با 
مطرح کردن چنین حوادثی )ماجرای دانمارک( و سروصداهای ناشی از آن، قتل 
خاشقچی را تحت شعاع قرار دهند تا افکارعمومی نسبت به آن مسئله منحرف 
شود و بار این مسئله کمرنگ شود. از طرفی آنها می خواهند بگویند ایران نیز 
این معادل سازی،  با  تا  انجام می دهد  اروپای غربی  اقداماتی را حتی در  چنین 

هزینه های عربستان را درخصوص اتفاقات کنسولگری استانبول کمتر کنند.
دیاکو حسینی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به ادعاهای مطرح شده از سوی 
مقامات دانمارکی و در پاسخ به این سوال که آن ادعاها تا چه اندازه درجهت 
تخریب روابط ایران و اروپا در آستانه موج دوم اعمال مجدد تحریم ها گفت: ما 
هنوز از جزییات و ماهیت ادعاهای مطرح شده اطلاعات چندانی نداریم. بی تردید 
بخشی از این ادعاها و اتفاقات رخ داده در جهت همراه کردن اتحادیه اروپا با 
ایالات متحده در زمانی است که امریکا اعلام کرده تحریم هایش علیه ایران را 

اعمال خواهد کرد.

* می خواهند با ادعاهای دانمارک قتل خاشچقی را کمرنگ کننند
وی ادامه داد: وجه دیگر این ماجرا، مرتبط دانستن این اتفاق با موضوع جمال 
خاشقچی از سوی عربستان سعودی دانست. در این باره، عده ای تلاش می کنند با 

مطرح کردن چنین حوادثی )ماجرای دانمارک( و سروصداهای ناشی از آن، قتل 
خاشقچی را تحت شعاع قرار دهند تا افکارعمومی نسبت به آن مسئله منحرف 
شود و بار این مسئله کمرنگ شود. از طرفی آنها می خواهند بگویند ایران نیز 
این معادل سازی،  با  تا  انجام می دهد  اروپای غربی  اقداماتی را حتی در  چنین 

هزینه های عربستان را درخصوص اتفاقات کنسولگری استانبول کمتر کنند.
این تحلیل گر مسائل سیاست خارجی به دشمن روابط ایران و اتحادیه اروپا 
دارند که  بسیاری وجود  افراد، گروه ها و کشورهای  اظهار داشت:  و  اشاره کرد 
می خواهند اتحادیه اروپا را از مسیر روابط رو به گسترش با ایران دور کنند. حتی 
در درون اتحادیه اروپا، کشورهایی هستند که نمی خواهند هزینه های سنگین 
همراهی با ایران در موضوع برجام و عدم اعمال تحریم های امریکا را بپردازند 
بنابراین آن افراد، گروه ها و کشورها می خواهند و علاقه مند هستند اتحادیه اروپا 

را از رویارویی با ایالات متحده باز دارند.

* اسرائیل در پرونده سازی علیه ایران دارای منافع گسترده ای است
حسینی در پاسخ به سوالی درباره نقش اسرائیل در پرونده سازی علیه ایران در 
ماجرای دانمارک تصریح کرد: اگر شما وجوه مختلف این ماجرا را در نظر بگیرید 
و اهدافی که در پس آن دنبال می شود؛ یعنی هم دور کردن ایران و اتحادیه اروپا 

از یکدیگر و هم همراه سازی اتحادیه اروپا با امریکا در اعمال تحریم ها علیه تهران 
و همچنین تحت شعاع قرار دادن پرونده قتل جمال خاشقچی، مشاهده می کنید 

اسرائیل در همه وجه و پرونده سازی علیه ایران، دارای منافع گسترده ای است.
وی با بیان اینکه اسرائیل به صورت نانوشته و غیررسمی دارای روابط نزدیکی  
با عربستان سعودی به رهبری محمد بن سلمان است، خاطرنشان کرد: شرایط 
امروز ریاض و فشاری که محمد بن سلمان از سوی جامعه بین المللی و همچنین 
رسانه ها و افکارعمومی جهانی تحمل می کند، مایه نگرانی بسیاری برای اسرائیل 
است زیرا سقوط احتمالی محمد بن سلمان، می تواند ائتلاف و همکاری نانوشته 

میان عربستان سعودی و اسرائیل را تعضیف می کند.

* اسرائیل در ردیف اول اتهام در ماجرای دانمارک است
این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک با تاکید بر اینکه اسرائیل منافع بسیاری 
در  اروپایی ها  و  کند  منصرف  برجام  از  حمایت  ادامه  از  اروپا  اتحادیه  که  دارد 
اعمال تحریم ها با امریکا همراه سازنند، ابراز داشت: کاملا مسلم است که اسرائیل 
کردن  بدنام  برای  را  نقشی  و حتی  می کنند  پیگیری  را  موضوع  این  مشتاقانه 
ایران ایفا کنند. هرچند باید منتظر اعلام جزییات باشیم ولی با همین اطلاعات 

منتشرشده، اسرائیل در ردیف اول اتهام قرار دارد.

* ایران باید تماس ها و ارتباطاتش را از نزدیک با اروپایی ها حفظ کند
حسینی در پاسخ به این سوال که ایران در شرایط کنونی چه باید بکند؟ بیان 
کرد: آنچه ضروری است این است که ایران باید حتما تماس ها و ارتباطاتش را 
از نزدیک با اروپایی ها حفظ کند. در این راستا، هم دیپلمات ها و هم نیروهای 
امنیتی و اطلاعاتی باید با همتایان اروپایی خود گفت وگوهایی را از نزدیک انجام 
دهند تا جزییات بیشتری را در این باره بشنویم.وی ادامه داد: از سوی دیگر، ایران 
باید با شفاف سازی همه اطلاعات لازم را که نشان دهد که تهران دست به چنین 
اقدامی نزده یا صورت مسئله نادرست بوده را به طرف اروپایی ارائه دهد. شفافیت 

و همکاری سیاسی و امنیتی کمک می کند که ایران در معرض اتهام نباشد.

* نباید کمک کنیم افکارعمومی از قتل خاشقچی منحرف شود
با بیان  این کارشناس ارشد مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری 
اینکه ما باید تاکید کنیم این اتهامات قتل خاشقچی را در افکارعمومی جهانی 
منحرف نمی کند، یادآور شد: ادعای دانمارک درباره یک رویدادی است که اتفاق 
نیفتاده ولی ماجرای خاشقچی، مسئله ای رخ داده است. در این جهت، ما نباید 
کمک کنیم خواسته توطئه گران درباره منحرف شدن پرونده قتل خاشقچی، دور 

شدن ایران از اتحادیه اروپا و همراه شدن اروپایی ها با تحریم رخ دهد.

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به 
اعتبار قدرت بازدارنده کشورمان افزود: اکنون به قدرتی رسیدیم 
که از نظر توان ارائه واکنش مؤثر به قدرت هایی در مقیاس امریکا، 

می توانیم منافع حیاتی آنها را در شرایط لازم تهدید کنیم.
سردار حسین سلامی در استودیو نگاه یک افزود: حرکت 
اربعین، گرمیداشت سختی های است که اهل بیت پیامبر در 
واقعه عظیم عاشورا متحمل شدن و طبیعت هر عنصری که به 
وحدت اسلامی کمک کند و روح عاشورایی را در پیکره امت 
مسلمان زنده کند از سوی قدرتهای استکبار مورد هدف قرار می 
گیرد.به رقم اینکه دشمنان ما می اندیشیدند با ابزارها و محاسبات 
مادی می توان حماسه اربعین را سنجش کرده و از وقوع آن 
جلوگیری کرد، هیچ گونه اتفاقی از قبیل نوسان قیمتها و گرانی و 
مشکلات اقتصادی نتوانست عامل توقف مردم در مراسم اربعین 
شود زیرا اربعین تمرین سختی هاست، مشق تحمل سختی 
هاست چون مردم به حضرت زینب )س( اقتدا می کنند و او تنها 

نماد سختی است.
وی در خصوص اعمال تحریمهای دوباره آمریکایی بر ضد ایران 
گفت: خارج کردن هشت کشور خریدار نفت ایران از تحریمها 

جلوه ای از پیروزی ما بر آمریکاست.
وی تصریح کرد: پس از 40 سال مبارزه در حوزه های گوناگون 
به  رفیعی نسبت  ایران در جایگاه  امروز  اقتصادی  و  سیاسی 
دشمنان جمهوری اسلامی قرار گرفته است. دشمنان ما تصمیم 
موج شوک های بلندی را به ما وارد کنند،این موجها یعنی وارد 
کردن ضربه های ناگهانی در زمانهای کوتاه به شکلی که جامعه 
از تعادل خارج شود.وی گفت: رویای شکست دادن ملت ایران 
و پشیمانی از انقلاب اسلامی همواره در فضای آرزو و ایده آل 
دشمنان ما وجود داشته و البته در مقاطعی این رویا ها تبدیل به 

راهبرد و سیاست شده و در میدان عمل ظهور کرده است.
سلامی ادامه داد: دشمنان ما قصد کردند ما را مانند جزیره 
ای در گوشه و انزوا قرار دهند ولی امروز ورق برگشته و خود 
آمریکایی ها بتدریج به سوی انزوا پیش می روند حتی متحدان 
سنتی آنها در حال زاویه گرفتن از آمریکا هستند. آمریکا به تدریج 
بدلیل اتخاذ و استراتژی های غلط و تخلیه شدن عقل راهبردی 
سرمایه های مادی و پشتوانه های سیاسی و منطق سیاسی خود 
را از دست داده است. مداخله های بی نتیجه اما پرهزینه در دیگر 
کشورها موجب شده که آمریکا با افول در ارکان قدرت خود مواجه 
شود. آمریکایی ها قصد تحریم اقتصادی ما را داشتند تا بدین 

طریق به تسلیم سیاسی وادار شویم.

* اعمال گزینه های نظامی علیه ایران ممکن نیست 
سلامی گفت: تجربه 40 ساله ما بیانگر این است که هر چه 
فشارهای آمریکایی بر ایران بیشتر شد ملت ما هم از ظرفیتهای 
بالاتری از خود بروز داده است.امروز می دانیم که اعمال گزینه 
های نظامی علیه ایران ممکن نیست، اگر هم چنین اقدامی 
صورت پذیرد با شکست روبرو می شود. در عرصه های سیاسی 
هم قابل اثبات است که آمریکایی ها بیش از این قادر به اعمال 
را همراهی نمی کند.  او  نیستند چون جهان  فشار سیاسی 
آمریکایی ها قادر به ایجاد ائتلاف سیاسی علیه ایران نیست. در 
حوزه تحریمهای اقتصادی هم آمریکایی ها قادر به تحریم های 
مطلق نیستند چون انزوا پذیر نیست .تجربه،بهترین اثبات کننده 
نظریه هاست.جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: ما با دو 
نظریه مواجه هستیم اول اینکه،راه سعادت ما از طریق تعامل و 
سازش و مذاکره است . البته این نظریه فریبنده و ساده است اما 
در بطن آن مشکلات بسیاری وجود دارد. نظریه دوم هم نظریه 
مقاومت است. منطق مقاومت در مقابل آمریکا با استعانت از 
تجربیات تاریخی و موجود می توان راه نجات ما باشد. هر چه 

آمریکایی ها بیشتر تحریم کنند ما بهتر پیش می رویم.
وی خود کفایی در تولید بنزین ، دستیابی به فناوری نانو، 

ایجاد شکاف در هسته اتم¬و مولکول¬و همینطور دستیابی به 
علوم دانش بنیان را نتایج پَسا تحریم های آمریکایی عنوان کرد.

سلامی عنوان کرد:امروز ایران بجایی رسیده که در شرف 
دستیابی و ساخت همه نیازهای خود بدون اتکا به قدرتهای 
سیاسی و اقتصادی دیگر کشورهاست.امروز توانسته ایم از میدان 
تاثیر و جاذبه قدرتهای بزرگ عبور کنیم. آمریکا می خواهد با 
راستا سازی عملیات تحریم های اقتصادی و جنگ روانی،ذهنیت 
جامعه را با تردید و هراس و ترس و با ایجاد التهاب در بازار پولی و 
مالی همراه سازد ولی مردم ما در مقابل این اقدام،از خودشان وقار 
نشان می دهند و اعتماد می کنند به نظام و توانایی هایی نظام 
و کشور،آنوقت می بینیم تحریمها به سادگی قابل خنثی شدن 
است ما می توانیم از دیوار تحریمها به سادگی عبور کنیم و جامعه 
خود را بسازیم.در این راه، این آخرین فراز نبرد ما با دشمن است.

وی گفت: آمریکایی ها به هیچ عنوان قادر به اتخاذ گزینه 
های نظامی نیستند زیرا قدرت نظامی آنها فرسوده شده و شرایط 
اقتصادی و سیاسی انتخاب چنین گزینه ای ندارند.مردم باید 
بدانند حد نهایت فشارهای آمریکا همین بود که مشاهده کردیم. 
رفتار ترامپ نمایانگر شخصیت واقعی سیاسی آمریکا است و نشان 
می دهد که شخصیت اصلی آمریکا ترکیبی است از دروغ،بی 
رحمی، غیر منطقی، ایجاد چالش با همه جهان و تحقیر ملتها، 

میل به سلطه طلبی و رفتارهای فردگرایانه است.
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان 
اینکه امریکا شرایط سیاسی برای حمله به هیچ کشوری به ویژه 
جمهوری اسلامی ایران را ندارد، افزود: علت آن این است که 
امریکایی ها نمی توانند بدون ائتلاف، عملیات نظامی انجام دهند 
زیرا شرایط و مشروعیت سیاسی برای تهاجم آنها ایجاد نمی شود 
و حمله بدون مشروعیت سیاسی، بازتاب های منفی زیادی را در 

جهان و افکار عمومی مردم امریکا خواهد داشت.
سلامی در ادامه سخنان خود در برنامه »نگاه یک« شبکه یک 
سیما با اشاره به اعتبار قدرت بازدارنده کشورمان افزود: اکنون به 
قدرتی رسیدیم که از نظر توان ارائه واکنش مؤثر به قدرت هایی 
در مقیاس امریکا، می توانیم منافع حیاتی آنها را در شرایط لازم 

تهدید کنیم.
وی با اشاره به این سخن ترامپ که "اگر من نباشم، ایران می 
تواند در مدت 12 دقیقه خاورمیانه را تحت کنترل خود درآورد"، 
اضافه کرد: ما به سرعت قادریم کنترل آمریکایی ها را از خاورمیانه 
قطع کنیم. ما اشغالگر نیستیم اما بیان این واقعیت از زبان دشمن 
ما اهمیت دارد. علت اینکه دشمنان ما چند وقتی از اعمال گزینه 

نظامی علیه کشورمان سخن نمی گویند ناشی از قدرت ماست 
و بخشی هم ناشی از ناتوانی های آنهاست. صرف داشتن قدرت 

فیزیکی، شرایط تهاجم را ایجاد نمی کند.

* نگران هیچ یک از جنبه های قدرت امریکا نیستیم
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تأکید کرد: 
امریکا شرایط سیاسی جنگ را از دست داده است و هیچ کس 
از تهاجم امریکا به هیچ نقطه ای حمایت نمی کند و امریکایی 
ها قادر نیستند متحدانی بسازند تا هزینه های سیاسی جنگ را 
توزیع کنند. همچنین اقتصاد امریکا قادر نیست از جنگ جدیدی 
حمایت کند. آنها 7 تریلیون دلار یعنی به اندازه 100 سال 
درآمدهای نفتی عراق هزینه کردند اما ساز و کاری برای تبدیل 

این هزینه¬اقتصادی به منفعت سیاسی در منطقه نداشتند.
وی با بیان اینکه نبرد با جمهوری اسلامی مقیاس جنگ را از 
منطقه هم فراتر می برد، گفت: زیرساخت های نظامی امریکایی 
ها فرسوده شده و حتی از خلیج فارس تقریباً خارج شدند و به 
جز چند ناوچه گشتی قدیمی چیز دیگری ندارند و اکثر تجهیزات 
آن ها برای 40 تا 50 سال پیش است. آنها خودشان گفتند که 
ناوهای هواپیمابرشان انبارهای باروتی است که هزاران نفر در آنها 
زندگی می کنند. این ناوها در تیررس موشک های بالستیک نقطه 
زنی است که اهداف متحرک را می توانند در دریا مورد اصابت قرار 
دهند. آیا آنها می توانند در مقابل چنین سلاح هایی ایستادگی 
کنند؟ بین اهداف سیاسی امریکایی ها و ابزارهای نظامی آنها 
فاصله افتاده است. امریکایی ها نتوانستند با تهدید نظامی، کره 

شمالی را متقاعد کنند تا انعطاف سیاسی نشان دهد.
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: 
ما نگران هیچ یک از جنبه های قدرت امریکا نیستیم. او قدرت 
سیاسی خود را از ترکیب قدرت نظامی، اقتصادی و عملیات روانی 
می گیرد و این سه قدرت اکنون کارکرد خود را به میزان بسیار 
زیادی از دست دادند و این به افول قدرت سیاسی امریکا منجر 
شده است. امریکا با اینکه از نظر شاخص های ظاهری بزرگترین 
اقتصاد جهانی است اما بزرگترین بدهکار جهانی هم هست. بیش 

از 15 تریلیون دلار بدهی ملی امریکاست.

* ارکان قدرت امریکا پوسیده و فرسوده شده است 
وی با بیان اینکه همیشه قدرت های بزرگ، ناگهان فرو می 
پاشند، گفت: مسیری که امریکایی ها در حال طی کردن هستند 
به فروپاشی آنها ختم می شود و منحنی قدرت آنها کاملًا نزولی 

است.سردار سلامی با اشاره به معاف کردن 8 کشور از معاملات 
نفتی با ایران افزود: امریکایی ها در مقابل ما، نتوانستن را تمرین 
کردند. آنها نتوانستند شاه را نگه دارند و نتوانستند کودتای موفق 
انجام دهند و توطئه های تجزیه طلبی را در ایران مدیریت کنند 
و نتوانستند در دفاع مقدس، ملت ایران را به شکست بکشانند و 
نتوانستند با تحریم اقتصادی ما را تسلیم کنند و نخواهند توانست.

وی با تأکید بر اینکه ارکان قدرت امریکا پوسیده و فرسوده 
شده است، اضافه کرد: آنها ناامید و افسرده اند.

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان 
اینکه عمل امریکایی ها موجب گسترش نفوذ انقلاب اسلامی شد، 
گفت: اگر آنها مداخله نمی کردند سرعت گسترش و نفوذ انقلاب 
اسلامی در جهان اسلام تا این اندازه قوی نمی شد. آنها موجب 

رشد تفکر و روحیه جهادی در جهان اسلام شدند.
سلامی افزود: انصار الله در یمن، حزب الله در لبنان، ارتش 
مردمی سوریه و ارتش و بسیج مردمی در عراق محصول کارکرد 

سیاست های تهاجمی امریکا در جهان اسلام بوده است.
وی با اشاره به اینکه همه کشورهای جهان مشکل اقتصادی 
دارند، گفت: ما مشکل اقتصادی داریم اما ظرفیت ها و توانایی های 
ما برای عبور از مشکلات هم بالاست و به تدریج بر این مشکلات 
غلبه می کنیم. سهم کمی از مشکلات اقتصادی امروز ما مربوط 
به امریکاست و بیشترین آن ناشی از سبک مدیریت ماست. باید 
استعدادها و ظرفیت های درونی را شکوفا کنیم.وی با اشاره به 
اینکه 10 درصد از انرژی جهان را در اختیار داریم، اضافه کرد: 
قدرت تبدیل آن به فراورده را داریم. آب و زمین و انسان های 
باهوش داریم و صاحب فناوری هستیم و با 15 کشور، همسایه 
هستیم و تحریم پذیر و انزواپذیر نیستیم و به سرعت می توانیم بر 
مشکلاتمان غلبه کنیم به شرط اینکه بخواهیم و اراده کنیم و در 

مسیر راهبردهای رهبر معظم انقلاب قرار بگیریم.

* استراتژی حضور بلندمدت و چشمداشتی در سوریه 
نداریم 

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ادامه داد: 
اقتصاد مقاومتی، مفهوم ابتکاری و خاص شرایط اقتصادی ماست، 
مدیران ما باید شبانه روز کار کنند. مردم در صحنه هستند و به 
نظام اعتماد و اعتقاد دارند و نظام ما، قدرتمند و توانمند است و 
یک کشور پیشرفته ساخته است و هواپیما و نیروگاه و پالایشگاه 
می سازیم.  نقشه آنها برای غرب آسیا و جهان اسلام این بود 
که نوسازی سیاسی را در این مناطق انجام دهند و مهره های 
جدیدی را در صفحه سیاسی شطرنج این منطقه وارد کنند و 
کنترل اوضاع را در مدیریت خود بگیرند و از منابع اقتصادی 
سرشار منطقه استفاده کنند و رکود اقتصادی شرایط فلاکت بار 
اقتصادی خود را بتوانند با استفاده از ثروت های این منطقه جبران 
کنند اما عکس آن اتفاق افتاد و این ناشی از ناتوانی آنهاست. 
دکترین امریکایی ها این است که در هر زمان برای غلبه ر بر 
هر پدیده ای حداکثر قدرت ممکن را به کار بگیرند و اسم آن را 
نیروی قطعی و قاطع گذاشتند اما وقتی آنها عملی را انجام نمی 

دهند یعنی ناتوان هستند. قدرت آنها عنکبوتی و پوشالی است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود در پاسخ به این پرسش 
که آیا بین ایران و روسیه بر سر حضور مستشاری ایرانی ها در 
سوریه اختلاف نظر وجود دارد؟ گفت: اینها جنگ های روانی 
سیاسی است و اصلًا چنین وضعیتی وجود ندارد. ایران بارها اعلام 
کرده است که بر اساس درخواست رسمی دولت سوریه در آن 
جا حضور دارد و حجم حضور ایران هم به درخواست های دولت 
سوریه بستگی دارد. استراتژی حضور بلندمدت و چشمداشتی 
در سوریه نداریم و برای جلوگیری از تخریب و ویرانی ملت و 
کشور سوریه در آنجا حضور پیدا کردیم و این حضورمان تا زمانی 
است که دولت سوریه آن را طلب کند. هر زمان که دولت سوریه 

احساس استغنا کند خیلی ساده از آن منطقه خارج می شویم.

رییـس مجلس شـورای اسـلامی گفت: امـروز ملت ایـران در راهپیمایـی 13 آبان 
نشـان خواهـد داد کـه ترامـپ کوچک تـر از آن اسـت که ایرانیـان را به زانـو در آورد.

، »علی لاریجانی« در ابتدای جلسـه علنی روز - یکشـنبه - مجلس افزود: 13 آبان 
بـه نمـاد مقاومت ملت ایران در برابر اسـتکبار تبدیل شـده اسـت و همـان طوری که 
رهبـر معظم انقلاب روز گذشـته سـه واقعه مهم )ماجرای کاپیتولاسـیون و مخالفت 
شـجاعانه امام، حرکت انقلابی دانشـجویان و حرکت انقلابی دانش آموزان( را توضیح 
دادنـد، جلـوه ای از مبارزات ملت علیه رفتارهای اسـتکباری آمریکا را نشـان می دهد.

وی افـزود: نزدیـک بـه 80 سـال اسـت کـه دولـت آمریـکا در امـور داخلـی ایران 
دخالـت مـی کنـد و نمونه هایـی از خیانت ها و جنایـت ها علیه این ملـت را به وفور 

شـاهد بوده ایم.
رییـس مجلـس خاطرنشـان کـرد: آمریـکا مطمئن باشـد امـروز نیز ملـت ایران 
نشـان خواهـد داد کـه آقـای ترامپ کوچک تر از آن اسـت کـه بتواند ایـران را از پای 
درآورد، همـان طـور کـه ایرانیـان، صـدام را تا نابـودی تعقیب کردنـد و همانگونه که 
آنهـا تروریسـت هـای مزدور داعـش را تا نابودی تعقیب کردند بر جانیان کاخ سـفید، 

خسـران و پشیمانی مسـتولی خواهند کرد.
لاریجانـی تاکیـد کـرد: امـروز ملت هـا از اخاذی و سـلطه طلبی آمریکایـی ها به 

سـتوه آمـده انـد و به دنبـال خلاصی از این دولت شـر هسـتند.
وی ادامـه داد: کودتـای آمریـکا علیـه دولت ملی مصدق با اختـلاف افکنی داخلی 
بین سیاسـیون و پول پاشـی به مزدوران و بهره جسـتن از خائنین شـکل داده شـد 
و حکومـت دیکتاتـوری وابسـته شـاه را برای چند دهـه بر ملت ایران تحمیـل کرد و 
ماشـین شـکنجه و خفقان سـاواک را برای کنترل مبارزان با کمک سـیا و موسـاد راه 

انـدازی کرد. 
رییـس قـوه مقننـه یـادآور شـد: در پناه این سـفاکی هـا بر ثـروت ملی ایـران به 
خصـوص نفـت تسـلط یافتنـد و برای چند دهـه به یغمـا بردند و حتی منابـع نازلی 
کـه بایـد در ازای نفـت به ایـران می پرداختند سـیاهه هایی از مستشـاران آمریکایی 
کـه چنـد 10 هـزار بودنـد، ارایه مـی کردند و علاوه بـر این عملا فرماندهـی بر ارتش 

در دسـت آنها بود. 
لاریجانی افزود: در امور سیاسـی نیز شـاه بدون اجازه نمی توانست تصمیم مهمی 
بگیرد ، تغییر نخسـت وزیر و وزرا با هماهنگی آمریکا میسـر بود. این وابستگی شدید 
نظامـی و سیاسـی و اقتصـادی و سـرکوب آزادی خواهـان و ایجاد فضـای خفقان جز 
سـرافکندکی ملـت ایـران در مقابل سـایر ملـل و به بردگی کشـاندن جامعه ایـران و 

عقب نگه داشـتن کشـور نتیجه دیگری نداشت. 
وی ادامـه داد: امـام خمینـی )ره( در سـال 1343 در پیامی درباره کاپیتولاسـیون 
فرمودند اکنون مستشاران نظامی و غیرنظامی آمریکا با جمیع خانواده و مستخدمین 
آنها آزادند، هر جنایت و خیانتی انجام دهند پلیس ایران حق بازداشـت آنها نداشـته 

و دادگاه هـای ایران حق رسـیدگی ندارند. 
رییـس مجلس همچنین گفـت: انقلاب اسـلامی یکباره شـرایط را زیـرورو کرد ، 
ملـت ایـران، آمریـکا و نوکران آن را از کشـور بیـرون کرد . وقتی آمریکا مواجه با سـد 
ملـت ایران شـد و از دخالت های آمرانه گذشـته مایوس شـد دشـمنی با ملـت ایران 

را بـه نحو دیگری سـامان داد. 
لاریجانـی افـزود: ابتدا تئـوری تجزیه ایران را با شـورش هـای قومی پیگیری کرد 
یـا کودتا علیه نظام اسـلامی را سـامان داد، ترورهای ناجوانمردانه افـراد موثر و رهبران 
انقـلاب نظیـر شـهیدان مطهری، بهشـتی ، باهنر ، رجایی، شـهدای حـزب و محراب 

جنـس دیگر طراحی آنهـا بود. 
وی خاطرنشـان کـرد: ایـن دسیسـه ها که در سـال های نخسـت انقلاب بـه اجرا 
درآمـد بـا همـه هزینه های که برای انقلاب نوپای اسـلامی داشـت ره بـه جایی نبرد 
بنابرایـن جنـگ صدام علیـه ملت ایران با حمایت و تحریک آمریکا شـکل یافت البته 

سـایر کشـورهای غربی و شـوروی سـابق نیز به کمک صدام شتافتند. 
رییـس مجلـس ادامـه داد: ملـت ایـران در مقابـل ایـن تهاجـم وسـیع ایسـتاد و 
مشـکلات زیـادی تحمـل کرد ، بیش از 200 هزار شـهید و صدها هزار جانبـاز و آزاده 

و خسـارات مـادی وسـیع بـه اراده ملت خللـی وارد نکرد. 
لاریجانـی همچنیـن گفـت: رمز توفیقات ملـت در مقابل این حجـم ماجرا جویی 
متنوع آمریکا شـناخت ملت از ظلم و جور شـیطان بزرگ و اعتماد به تفکر و هدایت 

هـای امام و توافق در ایسـتادگی در مقابل دشـمن بود. 
وی افـزود: گذشـت زمان نشـان داد که تصمیم و انتخاب مـردم منطقی و معقول 
و بسـیار پرثمر برای آینده کشـور بود. تصمیمـی که به همه متجاوزان دیـروز و امروز 
آموخـت کـه هرکـس قصد تجـاوز و اشـغال خاک ایـران را داشـته باشـد، تصمیم به 
نابـودی خـود گرفتـه اسـت چرا که ملت ایـران همان قومـی را که صـدام را تا مرحله 

نابـودی تعقیب کـرد هر متجاوز دیگـری را نیز معـدوم خواهد کرد. 
رییـس مجلـس ادامـه داد: اکنون آقـای ترامپ همچون صدام قصد سـتیز با ملت 
ایران گرفته اسـت. او می خواهد مسـتقیما ملت ایران را مورد سـتم و شـکنجه قرار 

دهـد. او بـه سـتیز با ملت ایـران به خصوص کـودکان و زنـان ایران آمده اسـت. 

لاریجانی یادآور شـد: عجیب اسـت با این همه شـرارت آقای ترامپ از شـعارهای 
ملـت در مقابلـه با شـیطنت های آمریکا ابـراز ناراحتی می کنـد. آمریکا باید مطمئن 
باشـد امروز ملت ایران نشـان خواهند داد که ترامپ کوچک تر از آن اسـت که بتواند 

ایران را به زانـو درآورد. 
وی تصریـح کـرد: دولـت نااهـل و غیرمعقـول فعلـی آمریـکا اسـباب تمسـخر 
سیاسـتمداران دنیـا شـده اسـت و حتـی متحدین دیـروز آمریـکا دنبـال راه کارهای 

بدلیل هسـتند. 
رییـس مجلس افـزود: در این میانـه طرح های مالیخولیایی ایـالات متحده تحت 
عناویـن معاملـه بـزرگ قرن یـا ائتلاف راهبردی بیـش از آن که زمینه تحقق داشـته 
باشـد بسـتر بـرای اخـاذی از بعضی از کشـورهای تحقیر شـده اسـت کـه آنـان را با 

بدتریـن عبـارات موهـن نیز همـراه می کند. 
لاریجانـی ادامـه داد: ملـت نسـتوه ایـران بـا تجربـه گذشـته راه خـود را به خوبی 
می شناسـد و با اسـتقامت شـکوهمند در این معرکه شـیادانه آمریکا صحنه را برای 
مـزدوران ایـن کشـور پرهزینه خواهد کرد و با تلاش مجاهدانه به بـالا بردن بهره وری 

و توانمنـدی اقتصادی و فناورانه کشـور اهتمـام خواهد کرد. 
وی یـادآور شـد: ملـت ایـران رفتارهـای بعضی کشـورها در منطقـه را که محرک 
ماجراجویـی آمریکا و زمینه سـاز شـیطنت های اسـراییل شـده انـد را فراموش نمی 

کنند. 
عضـو شـورای عالی امنیت ملی اضافه کـرد: ملت ایران با رهبـری داهیانه حضرت 
آیـت اللـه خامنـه ای با همبسـتگی هرچه بیشـتر راه حفظ عـزت و اسـتقلال را پی 
خواهـد گرفـت و در ایـن شـرایط رعایـت وحدت صفـوف و همگرایی قـوای مختلف 
و جریـان هـای سیاسـی بیش از هـر زمـان ضـرورت دارد و امیدواریم در این شـرایط 

حسـاس عقلای جریان های مختلف سیاسـی راهبری درسـتی داشـته باشـند. 
لاریجانی در بخش دیگری از سـخنان خود برای همه عزاداران حسـینی، ایرانیان 
و سـایر مسـلمانانی کـه توفیق حضور در راهپیمایـی اربعین را داشـتند آرزوی قبولی 
زیـارات را کـرد و از دولـت جدید عـراق و مردم مهمان نواز این کشـور در این هنگامه 
عظیم حسـینی خدمت رسـانی مطلوبی به زائران داشـتند سپاسـگزاری کرد. وی از 
تمامـی دسـتگاه هـای اجرایی کشـور به خصـوص وزارت کشـور و نیـروی انتظامی و 
نیروهـای مسـلح کـه بسـترهای این حرکت دینـی مردمـی را فراهم کردند تشـکر و 

قدردانـی کرد. 
نمایندگان پس از پایان سخنان رییس مجلس، شعار مرگ بر آمریکا سر دادند. 

دیاکو حسینی کارشناس ارشد مسائل استراتژیک :

برخی از اروپایی ها نمی خواهند هزینه همراهی با ایران را بپردازند

سردار سلامی:

می توانیم منافع حیاتی آمریکا را در شرایط لازم تهدید کنیم

علی لاریجانی:

ترامپ کوچک تر از آن است که ایران را به زانو درآورد
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بر شما باد تحصیل دانش؛ چرا كه تحصیل آن 
واجب است، و هم موجب پیوند میان برادران است و 

نشانگر مردانگى ]و شخصیت[ و ارمغان انجمن ها
 و یار سفر و همدم تنهایى است 

دوشنبه - 14 آبان 1397- سال بیست و یکم - شماره  4681

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: نواحی صنعتی این استان 
که از نظر جغرافیایی در کنار روستاها قرار گرفته، با آمادگی کامل برای پذیرش سرمایه 

گذاران، بهترین مکان برای استقرار صنایع تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزی است.
امیر طیبی نژاد افزود: در حال حاضر، بخش قابل توجهی از فعالیت های کشاورزی قم 
در سطح روستاها شکل می گیرد و اگر بهره برداران این بخش بتوانند با استفاده از صنایع 
تبدیلی و تکمیلی، تولیدات خود را در قالب محصول نهایی عرضه کنند، میزان درآمد آنها 

و ارزش افزوده فعالیت های اقتصادی استان، افزایش زیادی خواهد یافت.

وی با اشاره به این که امروز نواحی صنعتی قم می تواند تحرک جدی در سهم تولید و 
اشتغال استان ایجاد کند، بیان کرد: اگر به نواحی صنعتی و ظرفیت های آن برای جذب 
سرمایه گذاران توجه شود، بخش زیادی از معضل بیکاری در مناطق روستایی برطرف و 

بر میزان تولید محصولات کشاورزی، افزوده می شود.
وی با اشاره به مزایای استقرار صنایع تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزی در نواحی 
صنعتی قم، گفت: این صنایع ضمن رعایت استانداردهای درنظر گرفته شده، با طبیعت 

مناطق روستایی سازگار بوده و آلودگی زیست محیطی ایجاد نخواهد کرد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

نواحی صنعتی قم آماده استقرار صنایع تبدیلی است

جلوگیری  برای  گفت:  قم  شهردار 
از ساخت و ساز نماهای نا متعارف یا به 
اصطلاح رومی، نیازمند الگوسازی معماری 

اسلامی برای مردم هستیم.
سیدمرتضی سقائیان نژاد با بیان اینکه 
دارد،  وجود  شهرها  در  که  نمادهایی 
نشان گر هویت آن شهر است، اظهار کرد: 
هر هویتی که در مناظر خود داریم همان 
در سبک زندگی مردم نیز به صورتی 
وجود دارد؛ بحث نفوذی که رهبری بر 
آن تاکید می کنند به نوعی همین است 
و نماهایی که عنوان رومی در شهر دارند 

برگرفته از فرهنگ غرب و یونان است.
وی با تاکید بر اینکه نفوذ و تهاجم 
به جایی رسیده که مباحث  فرهنگی 
اقتصادی نیز به آن گره خورده و موجب 
شده استقبال ویژه از نماهای رومی شود، 
تصریح کرد: این اشکال و نماها در سبک 

خواهد  اثر  ما  خوی  و  خلق  و  زندگی 
گذاشت و به نوعی نمایش اشرافیت در 

جامعه است.
شهردار قم با اشاره به علل گسترش 
نماهای نامتعارف در شهرها خاطرنشان 
کرد: ما آئین نامه داریم اما ساختمان زمانی 
که ساخته می شود در کمیسیون ها مورد 
نظارت قرار می گیرد که دو حالت جریمه 
یا تخریب دارد که اینقدر بازدارنده نیست 
بلکه ما باید به دنبال فرهنگ سازی و 

الگوسازی برای مردم باشیم.
وی با تاکید بر اینکه نظام مهندسی 
و  راه  و  استانداری  عمرانی  معاونت  و 
شهرسازی و کمیسیون ماده 5 باید در 
کنار شهرداری به دنبال الگوسازی باشند، 
گفت: ابعاد ساختمان های شهر مشخص 
است و اگر طراحی های اسلامی صورت 
گرفت و الگوسازی شد و مردم تشویق به 

اجرای آنها شدند تا اقبالشان بیشتر شود 
شاهد تحولی در زمینه مناظر شهری و 
ساختمانی خواهیم بود. البته در این زمینه 

نباید از نظارت در حین کار غافل شد.
سقائیان نژاد با بیان اینکه دستورالعمل 
ساخت توسط شهرداری صادر می شود اما 
ناظر نظام مهندسی تا پایان کار نظارت 
بر ساخت و ساز را بر عهده دارد، گفت: 
اگر خطاها به موقع و حین ساخت اعلام 
شود قبل از ورود پرونده به کمیسیون 
ماده 100 مشکل حل شده و از ادامه 
خطا جلوگیری می شود.وی الگوسازی 
در حوزه معماری اسلامی با حمایت تمام 
دستگاه های ذیربط را امری ضروری خواند 
و تصریح کرد: زمانی که تمام سیکل 
ساخت از صدور پروانه، الگوسازی و نظارت 
درست باشد کمیسیون ماده 5 و ماده 

100 نیز زیر بار تخلفات نخواهد رفت.

شهردار قم بیان کرد: تمام مشکلات در 
حوزه ساخت و ساز به فرهنگ برمی گردد؛ 
پیوست فرهنگی مساله ای است که مورد 
غفلت واقع شده و باید بیش از پیش مورد 
توجه قرار گیرد. شهرداری دست نیاز به 
سمت نظام مهندسی و مهندسان دراز 
می کند تا الگوسازی در حوزه ساخت و 
ساز اسلامی انجام دهیم و جلوی نفوذ 
بیش از پیش فرهنگ غربی به شهری 
چون قم که ام القرای جهان اسلام است 

گرفته شود.
اذعان کرد: ما دستورالعمل در  وی 
حوزه ساخت و ساز داریم اما همچون 
بسیاری از قوانینی که اجرا نمی شود، مورد 
توجه نیست و آماده هستیم تا با همکاری 
دیگر نهادهای متولی حوزه ساخت و ساز 
اقدامی در خور در زمینه ساخت و ساز 

اسلامی در شهر داشته باشیم.

شهردار قم خواستارشد

الگوسازی برای ترویج فرهنگ ساخت و ساز اسلامی 

پاسخ جانانه به ترامپ در 13 آبانکاریکاتور

محمدعلى رجبى

نامحـرمانه

نیم نگاه

واکنش حراست دانشگاه آزاد به تصویر »نامه جنجالی« در مورد ولایتی 
حراست دانشگاه آزاد اسلامی به انتشار تصویر یک نامه که حاوی گزارشی علیه علی اکبر ولایتی 
است، واکنش نشان داد و گفت: یک قدم تا شناسایی و دستگیری باند جعل و تخریب دانشگاه آزاد 
اسلامی و مسئولان آن مانده است. ابوالفضل شمس مشاور رئیس دانشگاه و رئیس مرکز حراست 
دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه یک قدم تا شناسایی و دستگیری باند جعل و تخریب دانشگاه آزاد 
اسلامی و مسئولان آن مانده است، خبر از به نتیجه رسیدن شکایت و پیگیری قانونی توسط اداره 
کل حقوقی دانشگاه از کسانی که در این چند ماه به شکل سازماندهی شده دست به ایجاد حاشیه 
و تخریب گسترده برای ضربه زدن مادی و حیثیتی به دانشگاه آزاد اسلامی کرده اند، داد.رئیس مرکز 
حراست دانشگاه آزاد اسلامی در ادامه افزود: با آغاز هجمه ها و تخریب ها که بیشتر اهداف سیاسی را 
دنبال می کرد، حراست دانشگاه آزاد اسلامی، دفتر بازرسی ویژه هیات امنا و اداره کل حقوقی در اقدامی 
هماهنگ با دستگاه های ذیربط و پلیس فتا شروع به بررسی و پیگیری موضوعات برای روشن شدن 
ابعاد و انگیزه های احتمالی آن کردند و پس از مدتی با به دست آمدن اطلاعات و اسناد شفاف و روشن 
از تحرکات برخی عناصر و با هماهنگی صورت گرفته، اداره کل حقوقی مسئول پیگیری قانونی تا نتیجه 
رساندن آن و تسلیم خاطیان و تخریبگران به دستگاه قضایی شد.ابولفضل شمس مشاور رئیس دانشگاه 
آزاد اسلامی در پایان خاطرنشان کرد: به زودی گزارش این موضوعات با هماهنگی دستگاه های ذیربط 

به اطلاع افکار عمومی خواهد رسید.

خاطره عبدالله ناصری از جلسه با ضرغامی در روز عزل لاریجانی 
عبدالله ناصری، فعال سیاسی اصلاح طلب می گوید: ممکن است جغرافیایی که این تصمیمات 
سیاسی در آن اتخاذ می شود در خود سازمان صدا و سیما قرار داشته باشد اما مانیفست ها در جاهای 
دیگر نوشته می شوند و خیلی در اراده سیاست های کلی سازمان نیست. بگذارید عزل خود آقای 
لاریجانی از دبیری شورای عالی امنیت ملی را مثال بزنم. او بعد از صدا و سیما تا سال 86 دبیر شورای 
عالی امنیت ملی بود. توسط احمدی نژاد عزل شد. آقای ضرغامی، رئیس وقت صدا و سیما دستور داده 
بود جدایی آقای لاریجانی در خبر ساعت 9 شب استعفا عنوان شود. من، آقایان مرعشی و بیطرف ناهار 
میهمان آقای ضرغامی  بودیم. ایشان از تصمیم شان گفتند که من گفتم در راه که می آمدم آقای الهام، 
سخنگوی دولت وقت در شبکه پیام خبر به صورت زنده خبر عزل آقای لاریجانی را اعلام کرد، این را 
که شنید سراسیمه از اتاق بیرون رفت و بعد از یک ربع با چهره عبوس برگشت. آنجا به او گفتیم حدس 
ما اصلاح طلبان درست است؛ شما در بعضی از تصمیم گیری های سازمان و مدیریت سیاسی و خبری 

نقش چندانی ندارید. 

جوانفکر به ۹۱ روز حبس محکوم شد 
علی اکبر جوانفکر مشاور مطبوعاتی محمود احمدی نژاد رئیس جمهوری دولت های نهم و دهم، به 
اتهام تمرد از امر ماموران قضایی و انتظامی به 91 روز حبس قطعی محکوم شد. به گزارش ایرنا، علی 
اکبر جوانفکر روز یکشنبه با اعلام این خبر اظهار داشت: در سال 90 ماموران دادستانی به روزنامه ایران 
مراجعه کردند و ضمن برهم ریختن دفتر روزنامه چند نفر از همکاران روزنامه نگار را مجروح ساختند. 
وی افزود: در آن حادثه ما هیچ شکایتی نکردیم، اما چند سال بعد و در حالی که موضوع مشمول مرور 
زمان می شد، دادستانی از من و سه تن از روزنامه نگاران پیشین روزنامه ایران به اتهام تمرد از امر ماموران 
قضایی و انتظامی شکایت کرد و پرونده تشکیل داد و در جایی که شاکی و رسیدگی کننده خودشان 
بودند، به 91 روز حبس تعزیری در دادگاه کارکنان دولت محکوم شدیم و اخیرا نیز این حکم در دادگاه 

تجدیدنظر تایید و قطعی شده است.

شهردار تهران رفتنی شد
نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس از بررسی طرح استفساریه تبصره یک قانون منع بکارگیری 
بازنشستگان در جلسه دیروز این کمیسیون خبر داد که با 15 رای مخالف و 3 رای موافق کلیات این 
استفساریه رای نیاورد.محمدرضا بادامچی در گفت وگو با ایسنا ضمن تشریح جلسه کمیسیون اجتماعی 
مجلس گفت: دراین جلسه طرح استفساریه تبصره یک قانون منع بکارگیری بازنشستگان در دستور 
کار بود که پس از بحث و بررسی با 15 رای مخالف و 3 رای موافق، کلیات این طرح رای نیاورد و در 
نهایت شهردار تهران رفتنی شد.نماینده مردم تهران در مجلس ادامه داد: در ادامه نیز وزیر رفاه، کار و 
امور اجتماعی در جلسه حضور یافتند و برنامه های خود را درخصوص سیاست های وزارتخانه مطالبی 

را مطرح کردند. 

انتصابات جدید صدا وسیمای مرکز قم  
مدیران جدید صدا وسیمای مرکز قم طی احکامی از سوی حجت الاسلام لطفی نیاسر مدیرکل صدا 
وسیمای مرکز قم معرفی و منصوب شدند.محسن علمداری، غلام حسین باقری، حسین فرخ، اسماعیل 
باقری و سهراب یاری به ترتیب به عنوان » قائم مقام صدا و سیمای مرکز قم « ؛ » معاون صدا «، » مدیر 
طرح و برنامه و نظارت « ؛ » سرپرست پخش سیما « و » مشاور مدیرکل در امور هنری و محتوایی 

صدای مرکز قم « منصوب گردیدند.

استفاده های تفننی از آب ) آب نماها ، استخر خانگی (

همانطور که می دانید ما همیشه از آب برای رفع نیازهای ضروری استفاده نمی کنیم؛ بلکه بعضی 
وقت ها آب به مصارف غیر ضروری و گاه حتی تفننی می رسد . استفاده از آب برای آبنما ها ، سونا و 
جکوزی ، استخر خانگی ، وان و نظایر آن می توانیم به عنوان مصادیقی از استفاده های تفننی از آب نام 
ببریم . جایی که ما در استفاده های اصلی و ضروری از آب توصیه به صرفه جوئی می کنیم. بدیهی است 
که کار برد آب برای مصارف غیر ضروری باید در حداقل مقدار خودش باشد و تا جایی که امکان دارد 
آنها را باید حذف کرد . آب نماهایی که در داخل یا خارج فضای خانه ها ساخته می شوند یکی از مصرف 
کنندگان عمده آب در این گروه محسوب می شوند . مصارف آب در آب نماها عمدتا به سه طریق 
انجام می شود تبخیر سطحی ، هدر رفت در اثر نشت و همچنین نیاز به دور ریختن آب بعد از مدت 
مشخصی به دلیل آلودگی . اولین توصیه بعد از عدم استفاده از این آب نمادها در فصل و ساعات پیک 
مصرف، ایجاد سیستم سیرکوله یا چرخش آب در آنهاست به صورتی که مقدار ثابتی از آب با حداقل 
حجم ممکن در ساعات مشخصی از شبانه روز توسط پمپی در یک مدار چرخش کند و هرگز از آب تازه 
و بدون چرخش برای این بخش استفاده نشود. نکته دیگر لزوم کنترل مداوم نشتی و رفع نشتی سطوح 
و حوضچه زیرین آبنماهاست  که مرتبا باید انجام شود . نکته سوم اینکه آب نما در ساعات گرم روز که 
تبخیر سطحی شدید است، روشن نشود و در صورتی که ممکن است در ساعات عدم استفاده روی 
حوضچه را باوسیله مناسب بپوشانیم تا تبخیر به حداقل برسد. دسته دوم از گروه مصارف غیر ضروری 
آب استخر های خانگی و خصوصی هستند. تحت هر شرایطی پر کردن استخر چه از نوع عمومی و چه 
خصوصی خانگی با آب شرب شبکه توزیع ممنوع است و حتی در دستورالعمل هایی که جدیدا صادر 
میشود طراحان اماکن خصوصی فقط در صورتی مجاز به طرای استخر در مجموعه مربوطه هستند که 
منبع تامین آب مناسب غیر شربی در اختیار آن مجموعه باشد . به هر حال چنانچه شما در مجموعه 

خود استخر دارید توصیه هایی برای این بخش داریم .
اول اینکه حتی المقدور استخر را از آب حتی آب چاه پر نکنید . دوم آنکه باید نشتی استخر مرتبا 
کنترل شود برای این کار یک سطل پلاستیکی متوسط را از آب استخر پر کنید و پس از سوراخ کردن 
کف سطل آن را به گونه ای در داخل استخر قرار بدهید که در جای خودش مستقر و ثابت بماند . برای 
این کار پله نردبان استخر را توصیه می کنیم در این حالت دهانه سطل چند سانتیمتری باید از آب 
بیرون باشد . سپس با ماژیک ضد آب یا رنگ مناسب یک نشانه از داخل سطل و یک نشانه از بیرون 
سطل، جایی که آب استخر با پشت سطل در تماس است بزنید و پس از حدود 12 ساعت سطح آب 
را نسبت به نشانه ها چک کنید. چنانچه مقدار نشتی و تبخیر بیش از حد مجاز باشد با فرو کش کردن 
سطح آب نسبت به علامت هایی که قبلا در داخل و خارج سطل زده اید می توانید متوجه مقدار نشت 
و تبخیر آب شوید. مقدار مجاز این اختلاف به نسبت فصل و آب و هوای منطقه متفاوت است و باید آن 
را از جداول مربوطه استخراج کنید. روش غیر متعارف دیگری می تواند به شما کمک کند . پوشاندن 

سطح استخر با روکش مناسب برای کاهش میزان تبخیر اب است . 
با این روش علاوه بر صرفه جویی در مصرف آب ، سلامت آب و شفافیت آن بهتر حفظ می شود 
و همینطور نیاز به مواد ضد عفونی کننده هم کاهش پیدا می کند . آیا شما واژه استخر های بی انتها 
رو شنیده اید یا نه. سیستم کار این استخر بسیار ساده است اولا این استخر ها حوضچه های کوچکی 
هستند و کل حجم آنها کمتر از 4 متر مکعب است و دوم آنکه به کمک پمپ قدرتمندی که خلاف 
جهت شنای شناگر یک جریان رودخانه ای ایجاد می کند می تواند حس شنا در رودخانه را تداعی کنند 
بدون اینکه نیازی به طول زیاد داشته باشند . این هم یک راهکار قرن بیست و یکمی برای علاقمندان 

به شنا در فضاهای کوچک می باشد.
روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

تولید 450 هزار گلدان گل در مرکز 
تحقیقات، آموزش و تولید گل و گیاه 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: امسال 
در حدود 450 هزار گلدان گل در مرکز تحقیقات، آموزش و تولید گل و 
گیاه سازمان پارک ها و فضای سبز واقع در بوستان غدیر تولیدشده که همه 

گونه های گیاهی با توجه به آب وهوای قم انتخاب شده است.
پیام جوادیان به تشریح فعالیت های مرکز تحقیقات، آموزش و تولید 
گل و گیاه سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم پرداخت و اظهار 
داشت: امسال در حدود 450 هزار گلدان گل در مرکز تحقیقات، آموزش و 
تولید گل و گیاه سازمان پارک ها و فضای سبز واقع در بوستان غدیر تولید 
شده که همه گونه های گیاهی با توجه به آب و هوای قم انتخاب شده است.

وی از خرید گونه های بذر جدید خبر داد و گفت: بیشتر بذرها به صورت 
بومی انتخاب می شود اما امسال بیش از 15 گونه جدید اضافه شده که 5 
گونه پیازی نیز در این لیست دیده می شود که از کیفیت F1 که بالاترین 
امتیاز در کیفیت بذر است برخوردار هستند. مدیرعامل سازمان پارک ها و 
فضای سبز همچنین از خرید یک  میلیون بذر برای کاشت و آماده سازی 
در  نوروز 1398 خبر داد و بیان کرد: عملیات کاشت گل های بهاری در 
فصل پاییز آغاز شده و گونه های مقاوم به سرما در حال کاشت است و تا 
ابتدای فصل بهار این  یک میلیون بذر کاشته شده به  صورت گلدان در سطح 
شهر توزیع خواهند شد.وی اعتبار هزینه شده برای خرید بذرهای بهاری را 
بیش از یک میلیارد ریال اعلام کرد و ادامه داد: در نوروز 98 مردم گونه های 
جدیدی از جمله لاله، آلاله و تعدادی دیگری گونه های جدید که از تلفیق 
دو نوع گیاه مقاوم و زیبا به دست  آمده را در سطح شهر خواهند دید.جوادیان 
مراحل کاشت و نگهداری بذرها تا رسیدن به مرحله کاشت در سطح شهر را 
توضیح داد و افزود: برای حفظ کیفیت گیاهان مخصوصاً گونه های حساس 
در مراحل اولیه دو دستگاه با ظرفیت تولید 200 متر مکعب در شبانه روز 
برای تنظیم آب مورد نیاز بذرها خریداری  شده تا گیاهان تولیدی با بالاترین 

کیفیت در اختیار شهرداری های مناطق هشتگانه قرار گیرد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

ویژه برنامه سروستان در قالب
 40 برنامه در قم برگزار می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: به مناسبت 
چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، برگزاری برنامه سروستان در قالب 
40 برنامه در قم پیش بینی شده که تاکنون 15 برنامه برگزار و 25 برنامه نیز 

در آینده برگزار می شود.
ابوالقاسم مقیمی اظهار داشت: برنامه سروستان از جمله برنامه های ویژه 
چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی و از جشن های مردمی بوده که با 
هدف ایجاد شور و نشاط اجتماعی بین شهروندان قم و به  تبع آن کاهش 
آسیب های اجتماعی برگزار می شود، چرا که زمانی که در جامعه نشاط 
اجتماعی ایجاد شود، از طرف دیگر کاهش آسیب های اجتماعی به دنبال 
آن می آید.وی با تأکید بر لزوم ایجاد فضای سالم در بوستان های قم افزود: 
بوستان ها قم ظرفیت تخلفات را داشته که اگر به آن رسیدگی نمی شد، 
آسیب زا بودن آن بیشتر مشهود بود و در همین راستا، جشن های سروستان 
طراحی شد و این حرکت با مشارکت شهرداری، فرمانداری و صداوسیما به 
راه افتاد.مدیرعامل سازمان فرهنگی  ورزشی شهرداری قم گفت: مجری 
برنامه سروستان شهرداری قم بوده و تاکنون 15 برنامه برگزار شده و به 
مناسب چهلمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، این تعداد به 

40 برنامه افزایش می یابد.

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی شهرداری قم  خبرداد

پیشرفت 81 درصدی پروژه تقاطع 
شهرک قدس و بلوار آیت الله بروجردی

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم از 
پیشرفت 81 درصدی پروژه تقاطع شهرک قدس و بلوار آیت الله بروجردی 

خبر داد.
عباس حلوائی زاده با اشاره به اجرای پروژه تقاطع غیرهمسطح شهرک 
قدس با بلوار آیت الله بروجردی اظهار کرد: با بهره برداری فاز سوم بلوار 
آیت الله بروجردی مسیرهای دسترسی این بلوار با شهرک قدس و جمکران 
برقرار نیست.وی ادامه داد: سال گذشته قراردادی برای احداث تقاطع با 
شبدری کامل با اعتبار 18.6 میلیارد تومان در نقطه تلاقی شهرک قدس و 
بلوار آیت الله بروجردی منعقد شد که با احداث آن کلیه دسترسی ها از میدان 
مرجعیت به شهرک قدس، شهرک قدس به پردیسان، پردیسان به شهرک 
قدس و پردیسان به سمت جمکران و جمکران به میدان مرجعیت تکمیل 
خواهد شد.مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم 
از پیشرفت 81 درصدی این پروژه خبر داد و با بیان اینکه نوع اجرای این 
تقاطع تیرهای پیش ساخته بتنی است، گفت: هر دهانه پروژه 36.6 متر 
طول داشته و مابقی عملیات رمپ و لوپ کاملا خاکی است و 232 متر 
آبرو در مسیر اجرا شده است.وی کل آرماتور مصرفی در این پروژه را 700 
تن ذکر کرد و گفت: بتن مصرفی در این پروژه نیز 9 هزار متر مکعب بوده 
است و امیدواریم با پیشرفت فعلی و رفع معارضات بتوانیم پروژه را تا پایان 
سال افتتاح کنیم.حلوائی زاده اذعان کرد: تلاش ما بر این است که بخش هایی 
که تکمیل می شود به مرور در اختیار مردم قرار داده و کل پروژه تا پایان 

سال افتتاح شود.
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

گردشگری بی ضابطه در کوه نمک 
باعث نابودی این زیستگاه می شود

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: برای ثبت کوه نمک 
به عنوان اثر طبیعی ملی و حفظ این زیستگاه ارزشمند و کم نظیر تلاش 
خواهیم کرد.سید رضا موسوی مشکینی در حاشیه بازدید از کوه نمک در 
سخنانی اظهار داشت: کوه نمک از پدیده های کم نظیر زمین شناختی است 
که دارای ظرفیت ها و جاذبه های ارزشمند زیست محیطی و گردشگری 
بوده و دارای چشمه های آب شور دائمی است.وی با بیان اینکه اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان قم ثبت کوه نمک به عنوان اثر طبیعی ملی 
را در اولویت برنامه های خود قرار داده است، خاطرنشان کرد: با قرارگرفتن 
این پدیده طبیعی ارزشمند در فهرست آثار طبیعی ملی، می توانیم اقدامات 
حفاظتی خود را در این منطقه به شکل مؤثرتری گسترش دهیم.مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به حضور بی ضابطه گردشگران در 
این منطقه، تصریح کرد: متأسفانه در چند سال گذشته شاهد برخی اقدامات 
مخرب از جمله حضور موتورسواران، روشن کردن آتش های گسترده، رها 
کردن زباله و تخریب سنگ نمک در این منطقه بوده ایم که ادامه این روند 

باعث نابودی این زیستگاه ارزشمند می شود.

شهردار منطقه8 قم خبر داد

اتمام عملیات آسفالت 
فاز 3و4 کمپ زائر بوستان غدیر

شهردار منطقه هشت قم از اتمام عملیات آسفالت شوارع و پارکینگ 
های فاز3 و4 کمپ زائر بوستان غدیر خبر داد.

ابوالفضل مستقیمی با بیان اینکه کمپ زائر بوستان غدیر با هدف اسکان 
جمعیت در مواقع بحران در 4 فاز  پیش بینی و اجرا شده است، افزود: 
مساحت کل این کمپ 17 هکتار می باشد و از جمله کاربری های اجرا شده 
در کمپ فوق نمازخانه، سرویس بهداشتی، زمین بازی، پارکینگ، سکوی 
نشیمن، سیستم آتش نشانی، ظرفشویی،فضای سبز و... می باشد.وی در 
ادامه بیان داشت: آسفالت شوارع و پارکینگ های فازهای 3 و4 این کمپ 
به مساحت 18500 متر مربع و به میزان 3000تن اجرا و به اتمام رسیده 
است.وی در ادامه در خصوص نقاط حادثه خیز در بلوار امام صادق)ع( خاطر 
نشان کرد: طبق مصوبه شورای فنی ترافیک شهرداری قم نسبت به مسدود 
کردن بریدگی مقابل خیابان نرگس و احداث دوربرگردان قبل از میدان 

شهدای فردو اقدام شد.

اخبــار

روز  آبان،   13 باشکوه  راهپیمایی 
یکشنبه همزمان با سراسر کشور با حضور 
قشرهای مختلف مردم انقلابی و همیشه 
دانش  طلاب،  فضلا،  علما،  صحنه،  در 
آموزان، دانشجویان، فرهنگیان و مسئولان 

در شهر مقدس قم برگزار شد.
در یوم الله 13 آبان، میدان روح الله قم 
مجاور بیت بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی، 
حضرت امام خمینی)ره( شاهد حضور پر 
شور و دشمن شکن جوانان و نوجوانان 
بود.راهپیمایان درحالی که تصاویری از امام 
راحل و رهبر معظم انقلاب و پلاکاردهایی 
در اهمیت مبارزه با استکبار جهانی در 
حضرت  مطهر  حرم  تا  داشتند،  دست 
فاطمه معصومه)س( راهپیمایی کردند.

همچنین در این راهپیمایی مردم قم با 
شعارهای »هیهات من الذله«، »ای رهبر 
آزاده، آماده ایم، آماده«، »ملت عاشورایی 
ذلت نمی پذیرد« و »نه سازش نه تسلیم 
نبرد با آمریکا« نفرت و انزجار خود را از 
توطئه های چهل ساله آمریکای جهانخوار 
علیه ملت و انقلاب اسلامی ایران اعلام 
انقلابی شهر کریمه اهل  کردند.جوانان 
بیت)ع( در این راهپیمایی تاکید کردند 
که استوارتر از گذشته ضمن پیروی از 
منویات رهبر معظم انقلاب برای دست 
یابی به آرمان های والای انقلاب اسلامی؛ 
و  جهان  مظلوم  های  ملت  از  حمایت 
مبارزه با استکبار و ظلم را سرلوحه حرکت 
خروشان خویش قرار خواهند داد.مردم 
قم در این راهپیمایی با شعارهای مرگ 
بر آمریکا، مرگ بر اسراییل، مرگ بر آل 
سعود و مرگ بر استکبار، انزجار خود را از 
سیاست های استکباری کشورهای غربی 
و برخی کشورهای منطقه ابراز کردند.

دراین  قم  پرور  شهید  و  انقلابی  مردم 
راهپیمایی باشکوه، پرچم آمریکا و اسراییل 
غاصب را به آتش کشیده و بر ادامه راه 
با  و  تاکید  راحل  امام  اهداف مقدس  و 
رهبر معظم انقلاب اسلامی تجدید میثاق 
کردند.در این راهپیمایی که با سخنرانی 
حجت الاسلام مجتبی ذوالنور نماینده 
مردم قم در مجلس شورای اسلامی در 
حرم حضرت معصومه)س( برگزار شد، 
سید مهدی صادقی استاندار قم، آیت الله 
سید محمد سعیدی تولیت حرم حضرت 
فرمانده  آقاخانی  سردار  معصومه)س(، 
انتظامی قم، سردار شاهچراغی فرمانده 
سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( قم و برخی 
از علما و شخصیت های حوزوی حضور 
داشتند.همچنین مردم در این مراسم با 
پلاکاردهایی با عناوین »من انقلابی ام«، 
»مرگ بر آمریکا« و »مرگ بر اسرائیل« هر 
گونه سازش با استکبار را نفی و با در دست 
داشتن پرچم مقدس جمهوری اسلامی، با 
آرمان های انقلاب اسلامی و شهدا تجدید 

بیعت کردند.

وجود  با  ایران  های  پیشرفت   *
تحریم موجب اعجاب دنیا شده است

نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی گفت: راهی که انقلاب اسلامی 
در این چهل سال پشت سر گذاشته و 
به پیشرفت های بسیاری دست یافته، با 
وجود همه توطئه ها، تحریم ها و فشارها 
است.حجت  شده  دنیا  اعجاب  موجب 
الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری روز 
یکشنبه در جمع راهپیمایان یوم الله 13 
آبان در حرم حضرت معصومه)س( افزود: 
در مسائلی که تحریم به صورت مستقیم با 
آنها مواجه بوده است یا تحریم را دور زده 
و یا در آن مساله به خودکفایی رسیده ایم 
و در مسائلی که دشمن تمام توان خود 
را برای جلوگیری از پیشرفت جمهوری 
اسلامی به کار برده نیز تمام انحصارها و 
مرزهای دانش دنیا به دست جوانان کشور 
شکسته شده است.وی با تاکید بر این 
که امروز ایران در کنار معدود کشورهای 
پیشرفته دنیا در صنایع نانو، فضایی، هسته 
است، گفت:  قرار گرفته  و موشکی  ای 
قراردادن ماهواره در مدار زمین نیازمند 
دست یابی به فناوری های پیشرفته و 
به  است،  قوی  علمی  های  زیرساخت 
همین دلیل دستاوردهای ماهواره ای و 
فضایی ایران بسیار مورد توجه دنیا قرار 
در  ایران  داشت:  اظهار  است.وی  گرفته 
بسیاری از عرصه ها حرف برای گفتن 
دارد ولی برخی با سیاه نمایی به دنبال کم 
اهمیت جلوه دادن این دستاوردها هستند.
* قدرت بازدارندگی ایران موجب 

شده تا آمریکا دست از پا خطا نکند
نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی همچنین با اشاره به خودکفایی 
کشور در تولید انواع تجهیزات و ادوات 
هیچ  مقدس  دفاع  در  گفت:  نظامی 
ساده  در  و  نداشتم  دفاع  برای  ابزاری 
ترین سلاح ها وابسته بودیم ولی امروز 
ایرانی کوثر  خط تولید هواپیمای تمام 
افتتاح شد و در ساخت انواع خودروهای 
زرهی، انواع بالگردهای نظامی و تهاجمی 
و زیردریایی های پیشرفته به طور کامل 
داد:  ادامه  ذوالنوری  هستیم.  خودکفا 

روسای جمهور آمریکا بارها اعلام کرده 
اند که تمام گزینه ها بر روی میز است 
با  ادعا،  این  زیادی  تکرار  وجود  با  ولی 
پیشرفت های عظیم نظامی به سطحی از 
بازدارندگی رسیده ایم که دشمن جرات 
ندارد در مقابل ایران اسلامی دست از پا 
خطا کند. وی با بیان این که پیشرفت 
سال  چهل  این  در  اسلامی  جمهوری 
به اعتراف اروپایی ها محیرالعقول بوده 
است، خاطرنشان کرد: روحیه جهادی، 
منجربه  بسیجی  تفکر  و  ولایتمداری 

پیشرفت های ایران شده است.
* شکست داعش نتیجه الگوگیری 

جوانان منطقه از ایران است
نماینده مردم قم در مجلس شورای 
گیری  شکل  اصلی  پشتیبان  اسلامی، 
داعش در منطقه را آمریکا دانست و ادامه 
داد: آمریکا و غرب در حالی فریاد ائتلاف 
ضد تروریست سر می دهند که در برابر 
جنایت های زیاد داعش سکوت کرده اند.

ذوالنوری با بیان این که داعش یک 
مورد  جریانی  بلکه  نبود  سری  ارتش 
گفت:  است،  بوده  نظام سلطه  حمایت 
و  جاسوسی  هواپیماهای  و  ها  ماهواره 
شناسایی آمریکا به طور قطع ستون کشی 
چند هزار خودرویی داعش را در عراق و 
سوریه دیده است اما هیچ گونه اقدامی 
علیه آنها انجام نداد.وی با تاکید بر این که 
امروز صدای شکست و اضمحلال داعش 
پدرخوانده  عنوان  به  آمریکا  گوش  به 
این جریان تکفیری رسیده است، افزود: 
شکست داعش، نتیجه الگوگیری جوانان 
منطقه از ایران است و این چیزی است که 
موجب خشم، عصبانیت و دشمنی بیشتر 

آمریکا با ملت ایران شده است.
آبان   13 باشکوه  راهپیمایی   *

امسال، حضوری معنادار است
حضور  از  تجلیل  با  همچنین  وی 
در  مردم  مختلف  قشرهای  باشکوه 
راهپیمایی عظیم 13 آبان تاکید کرد: این 
حضور با بصیرت که به طور قطع باشکوه 
تر از سال های گذشته برگزار شد و فریاد 
مرگ بر آمریکا رساتر از هر زمان دیگری 
به گوش رسید، در حالی رقم خورد که 

دشمن با فشارهای اقتصادی در تلاش بود 
تا این اجتماع را کمرنگ کند.وی حضور 
گسترده مردم در راهپیمایی باشکوه 13 
آبان امسال را حضوری معنادار، با بصیرت، 
آگاهانه و دشمن شکن توصیف کرد و 
افزود: مردم هوشیار، آگاه و بابصیرت ایران 
اسلامی ثابت کرده اند که در تمام میدان 
های سخت و حساس حضور داشته و 
همواره پشتیبان و گوش به فرمان رهبر 
معظم انقلاب هستند و با وجود انتقادات 
به مسئولان نسبت به عملکرد آنها هرگز 
دچار تشخیص غلط و اشتباه نمی شوند.

در  با حضور گسترده  ایران  ملت  امروز 
صحنه، اتحاد، یکپارچگی و ولایتمداری 
خود را را به رخ دنیا کشید و در مقابل 
چنین مردم وفاداری، رسالت مسئولان 

بسیار سنگین تر است.
تفکر  نیازمند  کشور  اقتصاد   *

جهادی است 
وی مردم را شایسته خدمت و ولی 
نعمتان انقلاب اسلامی دانست و گفت: 
مردم برای این انقلاب هزینه داده و از 
مسئولان توقع خدمت خالصانه و شبانه 
روزی دارند.وی با بیان این که بسیاری 
دارد  داخلی  منشا  کشور  مشکلات  از 
گفت: هیچ یک از تحریم های اعلامی 
آمریکا جدید نیست، صدور نفت و ورود 
ارز به کشورقطع نشده، ولی چرا باید این 
باشد. داشته  وجود  اقتصادی  مشکلات 

شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
اسلامی تاکید کرد: کم کاری برخی از 
مسئولان و بی توجهی به اجرای اقتصادی 
مقاومتی، منشا چنین آشفتگی اقتصادی 
این که  بر  تاکید  با  در کشور است.وی 
اقتصاد کشور نیازمند تفکر جهادی است، 
اظهار داشت: اگر تفکر جهادی وارد اقتصاد 
شود شاهد چنین نابسامانی هایی نخواهیم 
بود، به همین دلیل درخواست مردم از 
مسئولان؛ تفکر بسیجی، تبعیت در برابر 
ولایت، پایبندی به این ارزش ها و روحیه 

جهادی است.
* جنایت های آمریکا از حافظه 

تاریخی ملت ایران پاک نمی شود
وی در ادامه با بیان این که حافظه 
تاریخی مردم فهیم و انقلابی ایران مملو از 
فهرست جنایت ها و خیانت های آمریکای 
مستکبر است گفت: افشای اسناد مداخله 
و مشارکت رژیم مستبد آمریکا در کودتای 
28 مرداد علیه دولت منتخب مردم ایران 
نشان می دهد که خصومت آمریکایی ها 
با ایران، خصومتی دیرینه است.ذوالنوری 
با اشاره به نقش آمریکا در شکل گیری و 
استمرار خیانت های رژیم پهلوی به مردم 
ایران، خاطرنشان کرد: نقش آمریکا در 
تحکیم پایه های رژیم ستم شاهی برای 
مقابله با مردم و انقلاب اسلامی چیزی 
نیست که از حافظه مردم ایران پاک شود.

با حضور گسترده اقشار مختلف ؛

ندای استکبارستیزی در قم طنین انداز شد 


